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نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

///
نعمت اله شهبازی

مدیرمسئول

 ایمیدرو؛ 
سازمان توسعه محور

پس از انتصاب وزیر جدید صنعت ، معدن و تجارت شاهد 
تغییراتــی در این وزارتخانه بودیم که یکی از مهمترین 
آنها مربوط به سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایــران )ایمیدرو( بود که تا پیــش از این دکتر 
خداداد غریب پور به مدت 2 سال سکاندار این سازمان 
بود و توانست توفیقات و دستاوردهاي  چشمگیري براي 
بخش معدن و صنایع معدني بــه ارمغان آورد که قابل 
تقدیر و تحسین مي باشد. انتخاب مهندس جعفری به 
عنــوان رئیس جدید ایمیدرو نیــز موجب امیدواري به 
تداوم حفظ و ارتقاء جایگاه این ســازمان توسعه اي در 
بخــش معدن و صنایع معدني گردید. مهندس جعفری 
پیش از این مدیرعامل شرکت تهیه و تولید مواد معدنی 

ایران )ایمپاسکو( و عضو هیا ت عامل ایمیدرو بود.
 وی ســابقه نزدیــک بــه ســه دهــه فعالیــت در 
عرصه های مختلــف وزارت صنعت، معــدن و تجارت 
را دارد کــه در دولــت دهم مســوولیت معــاون امور 
معــادن و صنایــع معدنی را برعهده داشــته اســت. 
لــذا با توجه به اهمیــت این تغییــر و جایگاه و نقش 
 توســعه اي ایمیــدرو چند نکته را یادآور مي شــویم: 
1-بدون تردیــد امروز یکی از اصول اساســی و نکات 
کلیدی در مسیر رشد و توسعه اقتصادی جوامع، توجه 
به پتانســیل ها و ظرفیت های بالقــوه و نهفته در آن 
جامعه می باشــد که در ادبیــات اقتصادی از آن تحت 
عنوان »مزیت نسبی« یاد می شود، چرا که برنامه ریزی 
اقتصادی بر مدار »مزیت ها« می تواند رشــد و توسعه 
منطقی و پایدار را برای هر جامعه ای به دنبال داشــته 
باشــد. در همین راســتا، یکی از مزایا و موهبت های 
طبیعی ایران، وجود منابع غنی معدنی عنوان می شود. 
بر اســاس آخرین مطالعات و اکتشافات زمین شناسی 
انجام شــده، ایران دارای 68 نوع ماده معدنی گوناگون 
با ذخیره 57 میلیارد تن )37 میلیارد تن ذخیره قطعی 
و بقیه احتمالی( می باشــد و در جمع 10 کشــور غنی 
معدنی جهان جای دارد. بر اســاس گزارش های وزارت 
صنعت، معدن و تجارت شمار معادن فعال کشور بیش 
از 5400 معدن و ارزش ذخایر فعلی معادن ایران بیش 
از 700 میلیارد دلار اعلام شده و این در حالی است که 
پیش بینی می شود حجم و ارزش ذخایر معادن کشور، 
در صورت رفع چالش هــا و تنگناها و با اتمام عملیات 
اکتشاف در سال های آتی بین 40 تا 50 درصد افزایش 
یابد. از این رو، ظرفیت ها و پتانســیل ها و ذخایر خوب 
معدنی در کشور از یک سو و وجود ارزش افزوده بسیار 
بالا از ســوی دیگر، موجب شده بخش معدن و صنایع 
معدنی بتواند نقش مهمی در رشد تولید ناخالص داخلی، 
اشــتغال زایی، افزایش درآمد سرانه و حتی محرومیت 

زدایی و گســترش رفاه اجتماعی بــه ویژه در نقاط دور 
دست ایفا نماید.

2- در دوره ششم مجلس شورای اسلامی، قانون »تمرکز 
امور صنعت و معدن و تشــکیل وزارت صنایع و معدن« 
در تاریخ 1397/10/06 مصوب و ســازمان توســعه و 
نوســازی معادن و صنایع معدنی ایــران )ایمیدرو(، به 
منظور رفع نیاز کشــور به محصــولات و فرآورده های 
معدنی با تاکید بر بهینه ســازی نظام اقتصادی کشــور 
در بخش معــادن و صنایع وابســته و همچنین اعمال 
نظارت بر استفاده از ذخایر معدنی و بهره برداری صحیح 
و موثر از آنها تشــکیل شد. به موجب ماده 6 این قانون 
هدف از تاسیس این سازمان بررسی، تهیه و اجرای طرح 
های احداث، توســعه، تجهیز و نوسازی صنایع تولیدی 
متالورژی، اســتخراج و فرآوری مــواد معدنی و اجرای 
طرح های اکتشافی تعریف و مقرر شد این سازمان طبق 
قانون تاسیس سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران و 
اساســنامه و مقررات آن اداره شود. تا پیش از آن تاریخ، 
امور مربوط به معادن ایران، زیر نظر » شــرکت سهامی 
کل معادن ایران« اداره می شد که بر اساس تبصره ذیل 
همین ماده منحــل و کلیه امکانات، اعتبارات، تعهدات، 
اموال و دارایی ها و کارکنان آن عینا به ســازمان توسعه 
و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران منتقل شد. در 
اجرای قانون فوق الذکر، ســازمان ایمیدرو تشــکیل و 
فعالیت خود را از دوازدهم اردیبهشــت ماه سال 1380 
آغاز کرد. ریاســت هیات عامل این ســازمان، به عنوان 
معاون وزیر منصوب می شــود. هیات دولت در اجرای 
بند »الف« ماده 4 قانون برنامه ســوم توسعه اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران و بر اساسی 
مصوبه شــماره 1586/ت 24246 مورخ 1381/01/21 
و اصلاحیه بعدی، ســازمان ایمیدرو را به عنوان یکی از 
شرکت های مادر تخصصی وزارت صنایع و معادن وقت 
تعریف و حدود 50 شرکت صنعتی و معدنی را به عنوان 
شــرکت های زیر مجموعه این شــرکت مادر تخصصی 
تعییــن و ابلاغ کرد و عملا با مصوبه اخیرالذکر ایمیدرو 

وارد مرحله جدیدی از حیات خود شد.
3- موضوع فعالیت ســازمان ایمیدرو طبق اساســنامه، 
مشــارکت و اقدام در بررسی و تعیین خط مشی کلی، 
سیاست های اصلی، تهیه برنامه فعالیت ها، گزارش های 
مقدمــات فنی، اقتصادی و طرح هــای جامع در زمینه 
اکتشافات، اســتخراج مواد معدنی، فرآوری این مواد تا 
محصــول نهایی و همچنین احداث و توســعه و تجهیز 
و نوســازی واحدها و مجتمع هــای معدنی و صنعتی 
از طریق مدیریت، مشــارکت و ســرمایه گذاری و بهره 
برداری از طرح ها و واحدهای تابعه و وابســته و ایجاد 

شرکت های پیمانکاری عمومی و مشاوره ای، طراحی، 
مهندســی، اجرایــی، بازرگانی، آموزشــی، تحقیقاتی، 
خدماتی مورد نیاز، هرگونه صادرات و واردات محصولات 
معدنــی و صنعتی و تجهیزات مربوطه و ســایر کالاها، 
تامین خرید و فــروش تکنولوژی، آمــوزش مدیران و 
کارکنان سازمان و واحدهای تابعه و واگذاری این واحدها 
به اشخاص حقیقی و حقوقی و دولتی و خصوصی، انجام 
کلیه فعالیت های اقتصــادی، مالی، اعتباری، بازرگانی، 
خرید و فروش ســهام و اوراق مشــارکت و سایر اوراق 
بهادار، ســپرده گذاری، اخذ و تامین اعتبارات مورد نیاز 
ســازمان و واحدهای تابعه و وابسته از بانک ها و سایر 
منابــع داخلی و خارجی و اعطــای وام و اعتبار و کلیه 
عملیاتی که به طور مستقیم یا غیر مستقیم به فعالیت 

های سازمان مربوط است.
4- با گذشــت بیش از 19 سال از تشــکیل و فعالیت 
ایمیدرو به عنــوان بزرگترین ســازمان مادر تخصصی 
بخش معدن و صنایع معدنی در کشور، اکثر کارشناسان 
و مدیران این بخش بر این باورند که دوران فعالیت این 
سازمان دارای فراز و نشیب های بسیاری بوده است که 
ریشه در عوامل گوناگون دارد. در میان عوامل تاثیرگذار 
بر عملکــرد و جایگاه ایمیدرو، می توان تغییرات پی در 
پی و عمر کوتاه مدیریت ارشــد این سازمان)به ویژه در 

برخی دولت ها( به عنوان یک عامل اصلی نام برد. 
شــاهد مدعا اینکه طــی حدود 19 ســال فعالیت این 
ســازمان، تاکنون 14 رییس یا بعضا سرپرســت برای 
این ســازمان منصوب شــده و این واقعیت حاکی از آن 
است که میانگین عمر روســای ایمیدرو تنها یک سال 
و چندماه می باشد. با توجه به وابستگی شدید عملکرد 
سازمان ها در کشور ما به روسای آنها، عمر بسیار کوتاه 
روســای ایمیدرو به ویژه در دولــت احمدی نژاد، یکی 
از عوامل منفی تاثیرگذار بر این ســازمان بوده اســت و 
در برخی مقاطع همانند شستا)شــرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی( به ســازمانی کاملا سیاســی و به دور 
از اهداف و رســالت اولیه تبدیل گردید و بالتبع جایگاه 
آن در ارکان سیاست گذاری و تصمیم گیری در کشور 

بسیار متغیر بوده است. 
موضوع واگذاری سهام ایمیدرو در شرکت های صنعتی 
و معدنی که در ابتدا به بیش از 50 شــرکت می رسید 
و اکنون به تعداد انگشتان دست تقلیل یافته و از سهام 
مدیریتی اکثریت به سهام خرد و اقلیت تنزل یافته است 
و همچنین ضعف شــدید تجهیز منابع و عدم تخصیص 
منابــع مالی لازم از عوامل دیگری هســتند که موجب 
تضعیف عملکــرد و جایگاه ایمیدرو بــه عنوان متولی 
توسعه بخش معدن و صنایع معدنی در کشور شده است.
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) 1392/06 الی 1397/07(

امیر امینی  

) 1391/12 الی 1392/06(

وجیه الله جعفری 

) 1390/12الی 1391/03(

حسن پلارک  

)1389/05 الی 1390/01(

خدامراد احمدی   

) 1390/05الی 1390/10(

محمدمسعود سمیعی نژاد  

)1390/01الی 1390/05(

احمدعلی هراتی نیک  

) 1384/06 الی 1389/05(

عبدالحسن مهنما   

)1379/11 الی 1381/02(

ایرج پورحسین اکبریه 

  ) 1384/05 الی 1384/06(

مصطفی موذن زاده

  )1381/02 الی 1384/05(

خداداد غریب پور

 )1397/09 تا کنون(  

 17سـال 
13 رییس  نگاهی به ایمیدرو

 از تولــد تا کنون

وجیه الله جعفری

)1399/09 تا کنون(
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اولویت های سکاندار جدید ایمیدرو
از همراهی با بخش خصوصی و جذب سرمایه های سرگردان تا ساماندهی روابط عمومی

باتوجــه به وضعیت پیش آمده برای اقتصاد کشــور و همچنین 
تحریم های وضع شده به ویژه در بخش نفتی، اصلی ترین تلاش 
جعفری باید در جذب ســرمایه های ســرگردان به بخش معدن 

متمرکز شود.
آذر ماه برای خداداد غریب پور ماه پرخاطره ای خواهد بود. او در 26 
آذر 97 سکان هدایت این سازمان که بازوی اجرایی وزارت صمت در 
بخش معدن است را  برعهده گرفت و درست دو سال پس از مراسم 
معارفه خود در 17 آذر 99 با حکم علیرضا رزم حسینی این سمت 
را به وجیه اله جعفری رییس ســازمان تهیــه و تولید مواد معدنی 

ایران تحویل داد.
عملکرد دو ســاله غریب پــور و برخی انتخاب هــای وی چندان 
درخشــان نبوده است و او در طی این دو سال تنها اقدامات بزرگی 
که در دوران مدیریت دکتر کرباسیان در دستور کار قرار گرفته بود 

را افتتاح و به نتیجه رساند. 
اما اگر زاویه این نگاه را به ســمت شرکت تهیه و تولید مواد معدنی 

ایران»ایمپاسکو« تغییر دهیم، اتفاقات خوبی در این شرکت به وقوع 
پیوسته است. شاید مهمترین کاری که ایمپاسکو عهده دار اجرای 
آن شد طرح احیا معادن کوچک و متوسط مقیاس و همکاری ویژه 
آن با بخش خصوصی بود. از ســویی دیگر بررســی سوابق گذشته 
نشــان می دهد جعفری از دل حوزه معدن انتخاب شده و پیش تر 

نیز عهده دار سمت معاونت معدنی وزارت صمت بود. 
 درواقع حضور چنین مدیری برای هدایت ایمیدرو در صورت انتخاب های

هوشــمندانه در این دوران می توانــد برای فعالان این بخش باعث 
دلگرمی باشد. 

امــا بی تردید جعفری باید چندین موضوع را در اولویت های اصلی 
خود قرار دهد.

شاید اولین اقدام جعفری برای سمت جدیدش، توسعه هرچه بیشتر 
فعالیت های معدنی و حل مشــکلات این بخش باشــد. به نوعی با 
تعامل بیشتر ایمیدرو و بخش خصوصی وی می تواند حامی فعالان 
این بخش باشــد. موضوعی که بارها بارها درباره آن صحبت شده و 



Jahane Madan

ماهنامه جهان معدن  شماره چهل و هفتم  آذر 1399 

9

Jahane Madan

آن استفاده از نظرات بخش خصوصی در تصمیم گیری هاست. 
اما موضــوع دیگر اجرای طرح های توســعه و بزرگ در بخش 
معدن و پیگیری آن است. بحثی که در دوران مدیریت کرباسیان 
در ایمیــدرو به خوبی قابل لمس بود. ایمیدرو در زمان مدیریت 
مهدی کرباســیان با جدیت توسعه معدن را در دستور کار قرار 
داد که امروز بخش زیادی ازاتفاقات بزرگ معدنی مانند آغاز بکار 
عملیات اجرایی معدن مهدی آباد پس از سالها سرگردانی، امکان 
ســنجی اقتصادی پروژه بوکسیت گینه پس از 20سال بر زمین 
مانــدن، افتتاح هفت طرح فولادی پس از جنجال های بســیار 

وموارد بسیار دیگر تماما در دوره کرباسیان به وقوع پیوست. 
با بازنشســته شدن کرباســیان و رفتن او از ایمیدرو ماه ها این 
سازمان با حضور سرپرست هدایت شد درنهایت با انتخاب غریب 
پور برای سکانداری ســازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران فعالان این بخش خود را برای ادامه مسیر گذشته 
وانــرژی ای بیــش از مدیر قبلی آماده کــرده بودند اما حاصل 
مدیریت غریب پور در این دوســال بیشتر به افتتاح طرح های 

تعریف شده در دوره گذشته ختم شد. 
به همین دلیل امروز باتوجه به وضعیت پیش آمده برای اقتصاد 
کشور و همچنین تحریم های وضع شده به ویژه در بخش نفتی، 
اصلی ترین تلاش جعفری باید در جذب سرمایه های سرگردان 

به بخش معدن متمرکز شود. 
البتــه در این زمینه اتفاقاتــی در دوره غریب پور رخ داده و آن 
ایجاد شرکت بورسی و حمایت سرمایه ای از شرکت های معدنی 
و صنایــع معدنی بــود که باید در دوره جدیــد از مدیریت این 
ســازمان با جدیت پیگیری شــود. بخش معدن می توان سهم 
بســزایی در اقتصاد داشته و نقش خود در تولید ناخالص ملی را 

افزایش دهد. 
در کنــار موضوعات مهم اجرایی، جعفــری باید نگاه ویژه ای به 
بخش روابط عمومی این ســازمان داشــته باشد. موضوعی که 
در دوره غریب پور حلقه مفقوده این ســازمان تلقی می شــود. 
متاسفانه انتخاب های نادرست برای هدایت بخش روابط عمومی 
و عدم بروزرسانی شیوه های ارتباطی در این بخش از ایمیدرو به 

خوبی قابل لمس است.
ســازمانی که زیرمجموعه اصلی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اســت، در حوزه ارتباط با رسانه و اطلاع رسانی عملکرد ضعیفی 

داشته و بارها مورد انتقاد قرار گرفته است.
تعامل هرچه بیشتر این سازمان با رسانه به شفاف سازی عملکرد 
و قدرتمند بودن آن باز می گردد. به نظر می رســد زیرساخت 
ها در بخش روابط عمومی این ســازمان به روز نیست. درحالی 
که روابط عمومی پیشــانی یک سازمان است که اقدامات آن را 
نمایان می کند. حتی این ضعف در انتشار خبر انتصاب مدیر این 
ســازمان نیز قابل رویت است که پس از 4  ساعت خبر انتصاب 

وجیه اله جعفری از سوی سایت ایمیدرو منتشر می شود.
درواقــع جعفری باید نگاه ویژه ای در کنار اقدامات مدیریتی به 
روابط عمومی داشــته باشد. انتظار می رود ایمیدرو بار دیگر به 

روزهای اوج خود بازگشته و معدن را با قدرت توسعه دهد.

وزیر صمت در حکمی رییس جدید 
ایمیدرو را منصوب کرد

طی حکمی از ســوی وزیر صمت، وجیه الله جعفــری به عنوان رئیس هیئت 

مدیره و مدیرعامل جدید سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( منصوب شد.

سوابق وجیه اله جعفری
وجیه الله جعفری معاونت ســابق امور معــادن و صنایع معدنی وزیر صمت و 

مدیرعاملی شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران را در سوابق کاری خود دارد. 

او همچنین سمت مدیرعاملی شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات را 

نیز داشــته اســت.پیش از این خداداد غریب پور در سمت رییس هیات عامل 

ســازمان توسعه و  نوســازی صنایع معدنی ایران ) ایمیدرو ( بود. حال با حکم 

وزیر صمت وجیه الله جعفری به سمت مدیرعاملی ایمیدرو منصوب شده است.
مدرک تحصیلی: کارشناسی رشته معدن

سوابق اجرایی: معاون پیشــین امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، 

معدن و تجارت،مدیرعامل پیشین شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات،

عضو موظف هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران

)IMPASCO مدیرعامل شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران )ایمپاسکو
ایمیدرو کجاست؟

سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران بموجب ماده 6 قانون 

تاســیس وزارت صنایع و معادن مصوب 1379/10/6 مجلس شورای اسلامی 

و تبصره ذیل ماده مذکور به منظور بررسی، تهیه و اجرای طرحهای احداث، 

توسعه، تجهیز و نوســازی صنایع تولیدی متالوژی، استخراج و فرآوری مواد 

معدنی و اجرای طرحهای اکتشافی تشکیل گردیده است. این سازمان طبق قانون 

تاسیس سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران مصوب 1346/4/26 و اساسنامه 

و مقررات آن اداره گردیده و دارای 8 شرکت اصلی و 55 شرکت عملیاتی بهره 

 برداری در زمینه صنایع فولاد، آلومینیوم، مس، سیمان و مواد معدنی می باشد.
در راســتای تحقق اهداف پیش بینی شــده و با توجه به مفاد قانون برنامه 

سوم توسعه اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی جمهوری اسلامی ایران این سازمان 

بعنوان شرکت مادر تخصصی تلقی شده و نظارت عالیه بر شرکتهای عملیاتی 

و انجام برنامه ریزیهای لازم برای واگذاری آنها به بخش خصوصی را در دستور 

کار دارد. ضمنا برای پیشبرد اهداف مربوطه طبق ضوابط و مقررات استخدامی 

سازمان نیروی انسانی مورد نیاز باید دارای تحصیلات عالیه و تجربه پیش بینی 
شده در شرایط احراز مشاغل باشند.
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تکریم و معارفه معاون وزیر و رئیس هیات عامل ایمیدرو برگزار شد:

 تحولات معدن و صنايع معدنی
 طی دو سال اخير

مراســم تکریم و معارفه معــاون وزیر و 
رئیــس هیأت عامل ایمیــدرو با حضور 
معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت 
صمت و مدیرکل دفتر وزارتی برگزار شد.

در این مراسم با بیان اینکه از زمان ورود 
آقای رزم حسینی به وزارت صمت برای 
ایجــاد تحول در حوزه هــای صنعتی و 
معدنی تلاش شده است، گفت: با تدابیر 
وزیر صمت طرح های مختلفی ارایه شده 
اســت که طرح اصلاح صنعت خودرو از 
جمله آن ها به شمار می رود.مهدی زین 
الدینی با اشاره به ابلاغیه ستاد هماهنگی 

اقتصادی دولت در زمینه تسریع در امر 
ترخیص کالاهای اساســی رسوب شده 
در گمرکات کشــور بیان کرد: این مهم 
با همت وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
همکاری گمــرک و بانــک مرکزی در 
دســتور کار قرار گرفت و در حال انجام 

است.
وی با بیان اینکه تامین معیشت عمومی 
مردم از اهــم اولویت های وزارت صمت 
به شــمار می رود، اضافه کرد: تأکیدات 
مقام معظم رهبری و رئیس جمهور نیز 
همواره بر این موضوع بوده است.مدیرکل 

حوزه وزارتی وزارت صمت با اشــاره به 
نگاه توســعه ای وزیــر صنعت، معدن و 
تجارت خاطرنشــان کرد: اجرای الگوی 
مثلث توسعه اقتصادی فرهنگی به ابتکار 
آقای رزم حســینی در استان کرمان و 
الگو شدن شهرستان قلعه گنج در زمینه 
بسیار درخشانی  نتایج  مقاومتی  اقتصاد 
به دنبال داشت و حتی مورد تفقد رهبر 
معظم انقلاب اسلامی هم قرار گرفت.زین 
الدینی تصریح کرد: در دوران استانداری 
آقای رزم حســینی در اســتان خراسان 
رضوی هم با اجرای الگوی مثلث توسعه 
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اقتصادی فرهنگی، در کنار پیگیری برای انجام مسئولیت 
اجتماعی توسط شرکت های توسعه گرا، حدود 250 هزار 
میلیارد تومان تفاهم نامه سرمایه گذاری هم به امضا رسید 

که بخشی از آن تا به امروز افتتاح شده است.
وی ادامه داد: وزیر صنعت، معدن و تجارت معتقد است که 
در گام دوم انقلاب اسلامی باید شیوه اداره کشور را تغییر 
داد چرا که برای دســتیابی به توسعه متوازن و مبتنی بر 
عدالت باید مســئولیت تحقق این مهم را به شرکت های 
توسعه گرا واگذار کرد.مدیرکل دفتر وزارتی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در ادامه گفــت: آقای جعفری از مدیران 
موفق در حوزه معادن اســت و انشالله با تدابیر ایشان در 
سازمان بزرگ توسعه ای ایمیدرو، این حوزه بیش از پیش 

شکوفا شود.
در این جلسه خداداد غریب پور با برشمردن تحولات بخش 
معدن و صنایع معدنی طی دو ســال اخیر در حوزه های 
اکتشــاف، افزایش سرمایه شرکت های بزرگ و همچنین 
صنــدوق بیمه معدن و نیز توســعه زیربناها و حوزه های 
جدید، اظهار داشت: ایمیدرو توانست وسعت اکتشافات در 
کشــور را از 250هزار به 650هزار کیلومتر مربع افزایش 
دهد که این امر با همراهــی بخش خصوصی و همکاری 

وزارت صنعت معدن و تجارت عملی شد.
غریب پور در ادامه به اجرای استراتژی جدید تنوع بخشی 
در تامین مالی گفت: این ســازمان از نیمه دوم ســال 97 
برنامه افزایش سرمایه شــرکت های بزرگ از جمله ملی 
مــس، مبارکه، گل گهر،  چادرملو و فولاد خوزســتان را با 
هدف تامین بخشــی از نیاز مالی پروژه های توســعه ای 
کلید زد که در این مسیر گام های موثری برداشته شد.وی 
افزود: صندوق بیمه ســرمایه گذاری فعالیت های معدنی 
که پشــتیبان بخش خصوصی به ویژه احیا و فعال سازی 
معادن کوچک و متوسط است با برنامه این سازمان، میزان 
ســرمایه ثبتی را از 150 میلیارد بــه 350میلیارد تومان 
افزایش داد. به گفته غریب پور، صندوق بیمه با این اقدام 
قادر اســت تا هفت برابر رقم مذکور بیمه نامه برای بخش 
معدن صادر کند.غریب پور همچنین به توسعه زیربناها به 
عنوان یکی از اقدامات دو سال مدیریت وی در ایمیدرو یاد 

کرد و اظهار داشــت: امضا و تبادل تفاهمنامه های جاده 
دوم سنگان- تربت حیدریه، خط دو مسیر ریلی سنگان- 
بافق،  پروژه انتقال آب از دریای عمان به سه استان شرقی 
و نیز کمک به توســعه زیربناها در بخــش آب، برق،  گاز 
و جــاده معادن کوچک بخش خصوصی در اســتان های 
مختلف بخشی دیگر از عملکرد ایمیدرو در راستای تعهد 
به مسوولیت اجتماعی بوده است.وی همچنین تاکید کرد: 
ایمیدرو در راستای وظایف توسعه ای خود به بخش های 
جدید از جمله توســعه صنعت گوهر ســنگ ها به عنوان 
صنعتی که قابلیــت درامد زایی و اشــتغال بالایی دارد، 
وارد شــد. غریب پور یادآور شــد: طراحی و تدوین طرح 
جامع برای این حوزه نهایی شد که در آن ذینفعان بخش 
خصوصی و تشــکل ها حضوری مســتمر و موثر داشتند.
غریب پور در پایان ســخنانش از همه معاونت ها، مدیران 
و کارکنان ستادی ایمیدرو، طرح ها، شرکت های وابسته 
و تابعه و همچنین تشــکل ها و مراکز علمی و دانشگاهی 
کــه در طول دوره مدیریت وی همکاری گرمی با ایمیدرو 

داشتند، تقدیر و تشکر کرد.
از ســوی دیگر معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نیز در این جلســه گفت: مسیر و 
جهت در مجموعــه وزارت صمت یک هدف را دنبال می 
کند، اکنون تدبیر اینگونه اســت که مســیر را در سازمان 
ایمیدرو به عنوان یکــی از زیرمجموعه های بزرگ وزارت 

صمت، شخص دیگری به جلو ببرد.
داریوش اســماعیلی همچنین با بیان اینکه مجموعه های 
معدنی با هماهنگی کامل در خدمت رییس جدید ایمیدرو 
هســتند، تصریح کرد: امیدواریم این تغییر و تحول سبب 
خیر و برکت باشــد.همچنین وجیه الــه جعفری، رییس 
جدید هیات عامل ایمیدرو در این جلســه ضمن تشکر از 
حسن اعتماد وزیر صمت، بیان کرد: من سرباز نظام هستم 
و بــه این تدبیر احترام می گــذارم و از اعتمادی که وزیر 
محترم به من کرده اند، ممنونم.وی ضمن درخواســت از 
همه دستگاه ها و دست اندرکاران ذیربط برای همراهی در 
این مســیر، گفت: امیدوارم که در مدت زمان حضورم در 
ایمیدرو، موجب اعتلای اهداف عالی در حوزه معدن بشوم.

با برنامه ریزی 
و پیگیری های 

زیادی که انجام 
شد تاکنون و طی 
سال جاری بیش 
از 8 هزار میلیارد 

تومان انواع 
اوراق بدهی برای 

بخش تولید 
منتشر شده 

که رشد قابل 
توجهی نسبت 

به سال گذشته 
را نشان می دهد 

و تا پایان سال 
این عدد افزایش 

خواهد داشت ، 
که با وجود رشد 

قابل توجه نسبت 
به سال گذشته 

اما هنوز هم این 
سهم ، پایین 

است
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کاهش زمینه های فساد با سامانه جامع تجارت
وزیــر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه مطمئناً ســامانه جامع تجارت 
زمینه های فساد را کمتر می کند، گفت: با عملیاتی شدن این سامانه تبعیض 
های اقتصادی و فســاد کمتر خواهد شد و فعالان اقتصادی، صادرکنندگان 
و تولیدکنندگان بــرای امضاهای طلایی دیگر هزینه نخواهند پرداخت.رزم 
حســینی با یادآوری بروکراسی های مختلف ثبت سفارش تا قبل از تکمیل 
سامانه جامع تجارت، بیان کرد اکنون یک فعال اقتصادی یا تولید کننده از 

مرحله ثبت سفارش تا صدور مجوزهای 23 گانه را در سامانه جامع تجارت 
و به صورت الکترونیکی و بدون حضور فیزیکی و دخالت اسناد کاغذی انجام 
می دهد و از آن طریق به بانکهای عامل و بانک مرکزی متصل خواهد شد.

تکمیل 70 درصد از سامانه جامع تجارت
وی با بیان اینکه 70 درصد از سامانه جامع تجارت تکمیل و فعال شده است، 
اضافه کرد: این سامانه در بخش واردات تکمیل است و تمامی دستگاههای 

وزیر صمت در برنامه تیتر امشب تشریح کرد:

 موافق قیمت دستوری
 در فولاد نیستم

وزیر صنعت، معدن و تجارت در برنامه تیتر امشب با بیان این مطلب، افزود: راه اندازی سامانه جامع تجارت را سبب شکل گیری تجارت مدرن و 
انقلاب اداری در ایران دانست و با اشاره به سیاست های جدید ابلاغی صادراتی رئیس جمهور و ستاد اقتصادی دولت از افزایش تولید کارخانجات 
به سبب تامین به موقع مواد اولیه و همچنین وفور کالاها در بازار خبر داد. وی با بیان اینکه راه اندازی سامانه جامع تجارت به ایجاد شفافیت های 
اقتصادی کمک می کند، تصریح کرد: سامانه جامع تجارت به سیاستمداران و برنامه ریزان اقتصادی اطلاعات تجاری و داده های مورد نیاز لازم را 

می دهد و بر این اساس تصمیم گیری آنها را تسهیل خواهد کرد.



Jahane Madan

ماهنامه جهان معدن  شماره چهل و هفتم  آذر 1399 

13

Jahane Madan

رزم حسینی با 
اعلام اینکه زمینه 

انقلاب اداری 
را این سامانه 
فراهم می کند، 

گفت: نظام 
دیوان سالاری 

صدساله اداری 
توسعه کشور را 
با کندی همراه 

کرده و موجبات 
فساد اداری را 

نیز فراهم آورده 
است، رسانه ها و 
صدا و سیما باید 

فرهنگ سازی 
کنند، الزامات 
سامانه جامع 
تجارت باید 

رعایت شود و 
کمک شود دولت 

شیشه ای برای 
کاهش فساد و 

افزایش شفافیت 
شکل بگیرد. 

مرتبط باید برای اتصال سامانه های خود به این سامانه جامع پای کار 
بیایند.وزیر صنعت، معدن و تجارت راه اندازی این ســامانه را دغدغه 
اصلی مقام معظم رهبری و رئیس جمهور عنوان کرد و افزود: رونمایی 

از مرحله اول این سامانه این هفته انجام شد.

اهمیت شناسه کالاها برای 20 میلیون تن
 کالای وارداتی

رزم حســینی همچنین بــا بیان اینکه 20 میلیون تــن کالا واردات 
می شود، بیان کرد: اهمیت شناســه کالاها برای این 20 میلیون تن 
بســیار ضروری اســت که در مرحله پایلوت از طریق ســامانه جامع 
تجارت شــروع شده اســت و کالاها ردیابی می شوند.وی همچنین 
گفت: 550 هزار انبار در ســامانه جامع انبارها )زیر مجموعه سامانه 
جامع تجارت ایران( ثبت شــده اســت و نوع کالا، خروجی و بارنامه 

مشخص است.

شکل گیری تجارت مدرن در ایران
 با راه اندازی سامانه جامع تجارت

وزیر صمت راه اندازی سامانه جامع تجارت را اتفاق خوبی در تجارت 
ایران دانست و تصریح کرد: تجارت مدرن در ایران با این سامانه شکل 
می گیرد و هر تاجر و فعال اقتصادی از دفتر کار خود کارهای تجاری 
خود را پیگیری می کند و روز به روز فضای کســب و کار برای تولید 
کنندگان و تجار با کاهش بروکراســی اداری بهبود خواهد یافت.رزم 
حســینی در ادامه با تاکید بر اینکه باید به ســمت دولت الکترونیک 
برویم تا رتبه کشورمان در حوزه کسب و کار در سطح دنیا بهبود یابد، 
بیان کرد: سامانه جامع تجارت جزو 23 سامانه ویژه الکترونیکی دولت 
بوده است، یک بخش از این سامانه به دولت و بخش دیگر به کاربران 

یا همان تولیدکنندگان و بازرگانان مرتبط است.

تکمیل سامانه جامع تجارت تا 11 بهمن ماه
وی همچنین با بیان اینکه 30 درصد باقیمانده سامانه جامع تجارت تا 
بهمن ماه نیز تکمیل خواهد شد، گفت:11 بهمن ماه ان شالله مرحله 
بعــدی را کامل تر می کنیم، در حوزه های مرتبــط با گمرک، بنادر، 

مناطق ویژه اقتصادی باید کارهای تکمیلی تا 11 بهمن انجام شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه میزان ثبت ســفارش، نوع 
کالا، میزان ارز و مســیر ترخیص از طریق ســامانه جامع تجارت به 
صورت آنلاین دریافت می شود، ادامه داد: در حوزه لاستیک سنگین 
رصد به خوبی پیش رفته اســت، موجودی انبار ها در ســامانه جامع 
تجارت ثبت شده است و به همین دلیل اختلاف بازار و قیمت در این 
حوزه مشاهده نمی شود، که دیگر کالاها نیز باید گام به گام به سمت 

کنترل هوشمند پیش بروند.

تکمیل سامانه جامع تجارت، زمینه ساز 
انقلاب اداری خواهد بود

رزم حســینی با اعلام اینکه زمینه انقلاب اداری را این سامانه فراهم 
می کند، گفت: نظام دیوان ســالاری صدساله اداری توسعه کشور را با 
کندی همراه کرده و موجبات فســاد اداری را نیز فراهم آورده است، 

رسانه ها و صدا و سیما باید فرهنگ سازی کنند، الزامات سامانه جامع 
تجارت باید رعایت شــود و کمک شود دولت شیشه ای برای کاهش 
فساد و افزایش شفافیت شکل بگیرد. وی در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشــاره به وظایف ســتاد تنظیم بازار، تصریح کرد: در جنگ 
اقتصــادی تمام عیاری قرار داریم، در این جنــگ تمام عیار نرخ ارز 
افزایش پیدا کرده و روی قیمت 20 میلیون تن کالای وارداتی که بر 

مبنای نرخ ارز بوده، تاثیر گذاشته است.

عرضه و فراوانی کالا سیاست وزارت صمت است
وزیر صمت سیاســت این وزارتخانه را عرضه و فراوانی کالا دانست و 
تصریح کرد: ستاد تنظیم بازار در خصوص مقابله با گرانفروشی دخالت 
دارد، 3500 بازرس در سراســر کشور کار نظارت بر بازار را انجام می 
دهد، همچنین 4500 بازرس با استفاده از نیروهای بسیج و سپاه در 
سراســر کشــور برای کنترل بازار به خصوص در این شرایط حساس 
مشغول به فعالیت و همکاری هستند رزم حسینی همچنین با اشاره 
به ابلاغ سیاســت های جدید اقتصادی رئیس جمهور به خصوص در 
حوزه تســریع در ترخیص کالاها از گمرکات، بیان کرد: 8 میلیون و 
400 هزار تن کالا در گمرکات در حال ترخیص است و از زمان ابلاغ 

تاکنون چهار میلیون تن کالا وارد کشور شده است.

تاثیر مثبت سیاستهای اقتصادی ابلاغی دولت
 در تنظیم بازار

وی گفت: در همین راســتا و همچنین با روش های جدید رفع تعهد 
ارزی صادرکنندگان که تاثیرات خوبی نیز داشــته است، شاهد وفور 
کالا و همچنین افزایش تولید به ســبب تامین بــه موقع مواد اولیه 
کارخانجات بوده ایم که این روند انشــاالله تداوم خواهد داشت و تاثیر 

خود را گام به گام بر روی بازار خواهد گذاشت.

کاهش 30 درصدی قیمت خودروی داخلی
وزیر صمت با اشاره به برخی آمارها بیان کرد: به عنوان مثال در حوزه 
خودرو با 30 درصد کاهش قیمت انواع خودرو داخلی روبرو بوده ایم، 
قیمت خودروهای خارجی نیز به تناوب کاهش یافته است، در حوزه 

فولاد نیز کاهش قیمت ی داشته ایم.

رشد 70 درصدی تولید تلویزیون
 علیرغم خروج شرکتهای خارجی

وی تصریح کرد: در حوزه لوازم خانگی 28 درصد رشد تولید داشتیم، 
این رشــد تولید در زمینه تلویزیون با وجود اینکه شرکتهای خارجی 
کشورمان را به سبب تحریمها ترک کرده بودند، 70 درصد بوده است.
وزیر صمت با اینکه در ســال گذشــته 9 میلیون عدد لوازم خانگی 
تولید شده اســت، گفت: امســال برای تولید 12 میلیون عدد لوازم 
خانگی هدف گذاری کرده ایم، مطمئناً تولید بیشــتر و عرضه بیشتر 
سبب تعادل در بازار خواهد شــد.رزم حسینی همچنین درخصوص 
خوراک دام و طیور که متولی آن وزارت جهاد کشــاورزی اســت نیز 
بیان کرد: بر اســاس نیاز جهاد و تخصیص ارز از سوی بانک مرکزی، 
وزارت صمت کار ثبت سفارش را انجام می دهد؛ کالا به بنادر می آید 
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و در بنادر به ســامانه بازارگاه تحویل داده می شود که وزارت جهاد مراحل 
دیگر را پیگیری می کند.

تعامل سازنده میان وزارت صمت و وزارت 
جهادکشاورزی در تامین معیشت مردم

وی تصریح کرد: انســجام و تقســیم وظایف و تعامل میــان وزارت جهاد 
کشاورزی و وزارت صمت به عنوان دو وزارتخانه بزرگی که با معیشت مردم 
ســرکار دارند، سبب تسریع در تامین مواد اولیه نهاده های دامی و طیور در 

چند وقت اخیر شده است.

به دنبال حذف دلال ها از بازار خودرو و فولاد هستیم
رزم حسینی همچنین در بخش دیگری از سخنان خود، بیان کرد: به دنبال 
حذف دلال ها از بازار خودرو و فولاد هستیم، باید تولید تقویت شود و بازار 
سرمایه نیز حمایت گردد، رانت میان تولید و بازار به دست دلالان می رسد، 

این رانت برای تقویت تولید باید حذف شود.

افزایش تولید 25 درصدی در حوزه خودرو
وی ادامه داد: در هشت ماه گذشته نیز افزایش تولید 25 درصدی را در حوزه 
خودرو شاهد بودیم، افزایش عرضه مطمئناً باعث تثبیت قیمت ها و تنظیم 
بازار خودرو و به نوعی حذف دســت دلالان خواهدشد.وزیر صمت یادآوری 
کرد: در حوزه نهاده های دامی نیز فســاد هایی وجود دارد که با تعاملی که 
میان وزارت جهاد و وزارت صمت وجود دارد این فسادها را برطرف خواهیم 

کرد.

افزایش 8 درصدی تولید فولاد کشور
رزم حســینی در خصوص حوزه فولاد نیز گفت: با افزایش 8 درصدی تولید 
در فولاد مواجه بودیم که تا پایان سال احتمالاً این افزایش 10 درصد شود، 
برای تآمین مواد اولیه خودروســازان و تولیدکنندگان لوازم خانگی نیز ورق 

فولادی را به روش اعتباری تحویل داده ایم.

موافق قیمت دستوری در فولاد نیستیم
وی در خصوص عرضه محصولات فولادی در بورس اضافه کرد: این تصمیم 
با اتفاق و همراهی بخش خصوصی، کمیســیون صنایع و معادن مجلس و 
دولت انجام شــده است، موافق قیمت دســتوری در فولاد نیستیم، وزارت 
تولید هســتیم، بورس فقط محل کشف قیمت نیست و همه باید در بورس 

رقابت و عرضه کالا کند.

وزارت صمت پیشگام حذف بروکراسی اداری است
رزم حسینی تصریح کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت از نظرات کارشناسان 
و بخش خصوصی استفاده خواهد کرد، برنامه های مختلفی داریم، به دنبال 
حذف بروکراسی اداری هستیم که وزارت صمت پیشگام در این حوزه است، 
مبارزه با فساد و شفافیت البته سخت خواهد بود، راه سختی در پیش داریم 

اما استوار این راه را ادامه خواهیم داد. 
وی در خصوص فعال ســازی معــادن نیز گفت: بیــش از 11 هزار معدن 
بلاتکلیف )راکد، تعطیل،رها شده( در کشور وجود دارد، به همه سازمان های 
صمت استانی ابلاغ شده است کســانی که پروانه و یا مجوز بهره برداری و 

اکتشاف گرفتند اما معادن آنها غیر فعال است، ظرف سه ماه فرصت دارند تا 
معادن خود را فعال کنند، هم اکنون دو ماه از این فرصت گذشته است و در 
صورت عدم فعال سازی نسبت به ابطال مجوز، آزاد سازی معادن و برگزاری 

مزایده برای واگذاری معادن به اهل آن اقدام خواهیم کرد.

ضرورت همکاری دستگاه های ذیربط 
برای آزادسازی پهنه های معدنی

وی در ادامه تصریح کرد: در اکتشــافات باید کار بیشــتری انجام شــود، 
غربالگری در حوزه معدن باید مورد توجه قرار گیرد، همکاری دستگاه های 
ذیربط برای آزادســازی پهنه ها برای انجام کار اکتشافی ضروری است و 
جزو برنامه های ما می باشد، معدن شغل پایدار به وجود می آورد و همواره 
موضوعات معدن مورد تاکیدات مقام معظم رهبری و رئیس جمهور بوده 
است.وزیر صمت در خصوص برنامه 1404 نیز گفت: تولید 55 میلیون تن 
فــولاد را در برنامه داریم که ایــن در واقع تولید 20 میلیارد دلاری فولاد 
اســت که بخش مهمی از این تولید به سمت صادرات خواهد رفت.وی در 
خصوص پوشاک نیز بیان کرد: افزایش تولید پوشاک را دنبال می کنیم، به 
دنبال شناسایی بازارهای هدف صادراتی هستیم و واحدهای جدید پوشاک 

در حال شکل گیری است.

احیای 2 هزار واحد مستقر در 
شهرکها و نواحی صنعتی تا پایان سال

وزیر صمت تصریح کرد: تا پایان ســال دو هزار واحد تعطیل )راکد و نیمه 
فعال( مستقر در شهرک ها و نواحی صنعتی باید فعال گردد، در 31 استان 
ســتادهای تسهیل و رفع موانع تولید پیگیر این موضوع هستند، حدود 10 
هزار واحد از 41 هزار واحد مســتقر در شــهرکها و نواحی صنعتی تعطیل 

)راکد و نیمه فعال( هستند .

توقف روند کاهشی صادرات در 6 ماهه امسال
رزم حسینی در خصوص برنامه های جهش تولید نیز بیان کرد: شرایط برای 
پذیــرش تولید به خصوص با ابلاغ سیاســت های جدید اقتصادی مبنی بر 
استفاده از ارز متقاضی و واردات در مقابل صادرات فراهم است و انشالله در 
شــش ماهه دوم امسال صادرات و تولید افزایش خواهد یافت، همچنان که 
19 درصد کاهش صادرات در شش ماهه اول کاهش پیدا کرد.وی گفت: تا 
خرداد ماه پیش بینی شده است که در حوزه فولاد 50 درصد افزایش تولید 
خواهیم داشــت، همچنین تولید 200 هزار ماســک روزانه)پیش از کرونا( 
اکنون به 22 میلیون عدد ماسک رسیده است و قیمت آن نیز به هزار تومان 

کاهش پیدا کرد.

15 درصد رشد ساخت داخل خودرو را در برنامه داریم
وی با اعلام اینکه 15 درصد رشــد ساخت داخل خودرو را در برنامه داریم، 
بیان کرد: بخش خصوصی نیز قول داده است که 40 تا 50 درصد خودروهای 
خود را داخلی ســازی نمایند.وزیر صمت یادآوری کرد: در همین مدت یک 
میلیــارد دلار واردات در مقابل صادرات داشــته ایم، صادرکنندگان خود با 
تولیدکننــدگان و کارخانه دارانی که مواد اولیه می خواســتند وارد مذاکره 
شدند و برای رفع تعهدات ارزی خود اقدام به واردات اقلام مورد نیاز آنها با 

نظارت وزارت صنعت، معدن و تجارت نموده اند.
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کارنامه 90روزه تولید صنعتی )شهریور تا آبان 99( 
گویای واقعیت هــای متفاوتی از وضعیت بنگاه های 
فعــال در بخش های صنعت، معدن و پتروشــیمی 
اســت. مهم ترین موضوعی که بر مبنای آمار تولید 
34 کالای منتخب صنعتی احصا شــده، افت و خیز 
حاکم بر تولید در این دوره است.  بررسی سیر رشد 
و افول تولید در ســه ماه گذشته از آن جهت حائز 
اهمیت است که وضعیت حاکم بر بنگاه های صنعتی 
را در شــرایط پرنوسان ماه های شــهریور تا آبان به 

نمایش می گذارد.
عملکــرد تولید 34کالای بخــش صنعت، معدن و 
پتروشــیمی در 90روز مورد تجزیــه و تحلیل قرار 
گرفت. تولید 22 کالای صنعتی در فاصله شــهریور 
تا آبان 1399 نوســانی و گاه با رشــد و گاه با نزول 
همراه شــده اســت. در عین حال 6 کالای صنعتی 
در این مــدت روند صعــودی و 6 کالای دیگر نیز 
رونــدی کاملا نزولــی را تجربه کرده انــد. در بین 
کالای صنعتی رو به رشــد، نــام محصولات مهمی 
نظیر »ماشین لباسشــویی«، »سیمان«، »اتوبوس، 
ون و مینی بوس«، »نخ سیستم پنبه ای«، »نئوپان« 
و »شــمش آلومینیوم« دیده می شود. از آن سو در 
همین مدت »خودرو«، »پودر شــوینده«، »مس«، 
»وانت بــار«، »آلومینا« و »الکتروموتــور« از جمله 
کالاهایــی بوده اند که طی دوره ســه ماهه مذکور 
رونــدی کاملا نزولی را از نظر میــزان تولید تجربه 
کرده اند. بررسی بیشــتر گزارش های وزارت صمت 
نشــان می دهد در آبان امســال تعداد بیشتری از 
کالاهای صنعتی رونــد نزولی را تجربــه کرده اند. 
موضوعی که از شروع روندی نامطلوب از افت تیراژ 
و احتمال بازگشت رکود به فضای اقتصاد ایران خبر 
می دهد. بــا اینکه نمی توان با مقایســه آمار تولید 
34کالای صنعتــی در دو ماه متوالی مهر و آبان 99 

رای به نزول تولید در کشــور داد اما افت 19 کالای 
صنعتی در آبان99 در مقایسه با ماه قبلی )مهر99( 
خبر از وجود برخی مشــکلات در درون بنگاه های 

صنعتی برای تداوم مسیر صعودی رشد می دهد.
 با اینکه مقامات اقتصادی دولت و ریاســت محترم 
جمهوری در روزها و هفته های گذشــته از رشد 75 
درصدی تولید در صنایع کشور و ورود ایران به دوره 
رونــق صحبت هایی به میان آوردند، اما شــواهدی 
از نگرانــی در بخــش صنعت به چشــم می خورد. 
مهم ترین موضوع به کاهش آهنگ رشد در بسیاری 

از محصولات و صنایع مربوط است.
این موضوع به طور خــاص در آبان 99 قابل رویت 
است. بررســی نشان می دهد در آبان ماه 19 کالای 
صنعتــی مختلف اعم از »فیبــر«، »الکتروموتور«، 
»یخچال و فریزر«، »خودرو«، »وانت«، »کمباین«، 
»داروی انســانی«، »پودر شــوینده«، »سموم دفع 
آفات نباتی«، »دوده«، »الیاف پلی اســتر«، »فولاد 
خام«، »محصولات فــولادی«، »مس«، »آلومینا«، 
»کنستانتره زغال سنگ«، »شیشه جام«، »ظروف 
شیشه ای« و » ظروف چینی« با افت تیراژ نسبت 
به ماه قبل از آن روبه رو شده اند. اهمیت این موضوع 
از آن جهت چشمگیر است که آهنگ صعودی رشد 
تولید در محصولات صنعتی نشــانه دقیقی از رشد 
مصرف و تقویت بخش های دیگر اقتصاد اســت. با 
اینکــه اطلاعات تولید ایــن 34 کالای صنعتی در 
ســه ماه گذشــته می تواند مبنای طیف وسیعی از 
تحلیل ها درخصوص وضعیت صنایع مختلف باشد 
اما در یک برآورد ساده احتمالا باید روی روند نزولی 
تیراژ در صنایع خــودرو، صنایع معدنی و تولیدات 
شیمیایی تاکید بیشــتری داشت.تلاش ما برای به 
دســت آوردن آمار تولید محصولات پتروشــیمی 
در آبان 99 به جایی نرســید، اما برخی نشانه ها از 

کاهش یا ثبــات این بخش حکایت دارد. موضوعی 
که تاثیر مهمی بر ارزش افزوده بخش صنعت دارد. 
از آنجا که میزان تولید ماهانه این محصول در فاصله 
شــهریور تا مهر حدود 900 هزار تن کاهش یافته، 
شــائبه تداوم این روند نزولی به دلیل اعلام نشدن 
آمار تولید این محصــول در آبان 99 وجود دارد.از 
آنجا که داده های تولید آذرماه 1399 تا دهه میانی 
دی ماه منتشــر نخواهد شــد، فعلا باید با احتیاط 
به وضعیــت نوســانی 34 کالای صنعتی منتخب 
نظاره کرد. هرچند به نظر می رســد سیاست گذار 
صنعتی لازم است هرچه زودتر برای کاهش برخی 
ابهامات پیش روی بخش هــای تولیدی پیش قدم 
شــود. از آنجا که وضعیت حاکم بر کشــور تنها از 
طریق رشد اقتصادی درون زا و برون نگر امکان پذیر 
اســت، تلاش دولت برای تقویت بخش تولید، باید 
مبتنی بر نیازهای واقعی صنایع مهمی نظیر فولاد، 
خودرو، لوازم خانگی، صنایع غذایی، دارو و کالاهای 
پزشکی، سیمان و پتروشــیمی باشد. صنایعی که 
برای بازگرداندن کشور به دوره رشد اقتصادی بالا و 

پایدار به همه توان آنها نیاز است.
در نهایت، با اینکه نمی توان از خلال یک دوره ســه 
ماهه و کوتاه، رشــد صنعتی کشور را توام با نوسان 
اعلام کرد اما دســت کم گرفتــن افت تولید ماهانه 
در بســیاری از کالاهای مهم نیز دور از تدبیر است.

از آنجا که روال فعلی بســیاری از رســانه ها، تحلیل 
صنعت و تولیدات صنعتی کشــور از مجرای مقایسه 
ماه های امسال با ماه های مشابه سال 98 است و سال 
98 نیز به دلیل رشد اقتصادی منفی یکی از بدترین 
ســال های ایــران از نظر وضعیت اقتصادی اســت، 
احتمالا مقایســه آمارهای بخش تولید به شکل ماه 
به ماه می تواند تصویری دقیق تر از آنچه درون فضای 
بنگاه های کشور در جریان است را به ما نشان دهد.

تحولات سه ماهه تولید صنعتی
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 یکی از کلید واژه هایی که شما از هنگام 
تصدی وزارت اقتصاد بــر آن تأکید دارید، 
توسعه و تنوع در نظام تأمین مالی است. چرا 
این راهبرد تا این حد برای شما اهمیت دارد؟ 
آیا واقعاً نظام تأمین مالی را بر رشد اقتصادی 

اثرگذار می دانید؟
رشد اقتصادی از اهداف اصلی هر اقتصادی است و در 
این که میان رشد اقتصادی و توسعه نظام تأمین مالی 
رابطه مثبتی وجود دارد، شــکی نیست؛ آنچه بیشتر 
محل بحث است، جهت اثرگذاری و میزان تأثیر آن بر 
رشــد اقتصادی است. در این خصوص دو نحله فکری 
وجود دارد؛ یک دیدگاه معتقد است نظام تأمین مالی 
در خدمت رشــد اقتصادی اســت ولی به اندازه سایر 

پارامترها از جمله کیفیت و کمیت سرمایه، نرخ پس 
انداز، فناوری  و... محوریت ندارد. در نحله فکری دوم 
موتور محرکه رشد اقتصادی، نظام تامین مالی است. 
هرچه نظام تامین مالی شامل بازار سرمایه، بازار پول 
و بیمه - توسعه یافته تر باشد، رشد و توسعه اقتصادی 
در ســطوح بالاتری محقق خواهد شــد. این دیدگاه 
در ســال های اخیر مورد حمایت اقتصاددان ها بوده و 
بســیاری از مطالعات مؤید این دیدگاه است. من نیز 
با این نگاه قرابت بیشتری دارم و توسعه یافتگی نظام 
تأمین مالی در کشور را از عوامل اصلی رشد اقتصادی 

در کشور می دانم. 
حال اگر دقیق تر به نظام تأمین مالی در اقتصاد کشور 
توجه کنیم، مشــاهده می کنیم بــه صورت تاریخی 

حــدود 90 درصد تأمین مالی کشــور از طریق نظام 
بانکی انجام می شــود و وابســتگی شــدیدی به این 
کریدور تأمین مالی در کشور وجود داشته است. این 
امر در کنار عدم توســعه یافتگی دیگر بازارها، ابزارها 
و روش ها سبب شــده در هنگام بروز چالش یا عدم 
کارکرد مناســب این کریدور، اقتصاد کشور با معضل 

جدی روبرو شود.
بــرای مثال در زمانی که مشــکلاتی از قبیل انجماد 
دارایی هــا و حجم بالای مطالبــات غیرجاری دامن 
بانک ها را می گیــرد، توان نظام بانکی برای حمایت 
از تولیــد با محدودیت قابل توجهی روبرو می شــود. 
از این رو در وزارت اقتصاد بخشــی از توان خود را در 
این مدت معطوف به توسعه و تنوع نظام تأمین مالی 

دکتر دژپسند وزیر امور اقتصاد و دارایی تشریح کرد: 

زیر و بم بورس

رونق تولید و رشد اقتصادی پویا بدون شک به سیاست های اقتصادی مناسب، سرمایه گذاری و نظام تامین مالی نیاز دارد. اگر بخواهیم دستگاه اصلی 
متولی تنظیم سیاســت های اقتصادی و مالی کشــور و همچنین ایجاد هماهنگی در امور مالی و اجرای برنامه های سیاســت های مالی در کشــور را معرفی 
کنیم، باید به سراغ وزارت امور اقتصادی و دارایی برویم. وزیر اقتصاد نیز به ســبب ســابقه اجرایی و علمی خود از هنگام تصدی این وزارتخانه به آنها اشاره 
کرده اســت که نظام تأمین مالی کارا و اثربخش در کشــور می تواند زمینه لازم برای تولید و سرمایه گذاری را فراهم آورد و یکی از چالش های اقتصاد کشــور 
عدم توسعه یافتگی نظام تأمین مالی و وابستگی بیش از حد به نظام بانکی است. اکنون فرصتی پیش آمده است  که با فرهاد دژپسند در این خصوص گفت 
و گو کنیم و از نظرات سکاندار وزارت اقتصاد در خصوص تحولات نظام تأمین مالی و نقش آن در اقتصاد کشور جویا شویم. هرچند به علت اهمیت و جذابیت 
موضوع بازار سرمایه در شرایط حاضر، بخش مهمی از این گفت وگو به این موضوع اختصاص یافت و مواضع وزارت اقتصاد در خصوص تحولات بازار سرمایه 

و بورس از نگاه وی مورد بررسی قرار گرفت. در ادامه مشروح این گفت و گو به شرح زیر ارائه می شود.
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بازار سرمایه این 
قابلیت را داردکه 

منابعی که در 
اقتصاد بصورت 

غیرفعال است را 
در مسیر سرمایه 
گذاری قرار دهد. 

یکی از  ویژگی 
های خاص بازار 
سرمایه، قابلیت 
تجمیع سرمایه 

های خرد و 
هدایت آنها به 
سمت فعالیت 

های مولد است. 
با فرآیندهای 

مولدی که در بازار 
سرمایه تعریف 

می شود، پذیرش 
سرمایه افرادی 

که اصطلاحا 
دارای "خرده 

منابع" هستند هم 
برای آنها منفعت 

ایجاد می شود 

در کشــور کردیم تا از این طریق ظرفیت های حمایتگر و پشتیبان از تولید 
را افزایش دهیم و به نظرم تا اینجا در بســیاری از حوزه ها نیز دستاوردهای 

خوبی داشتیم. 
دشواری کار که البته خود می تواند یک فرصت نیز باشد اینجاست که امکان 
تأمین مالی اقتصاد کشور از طریق فروش نفت و نظام بانکی به شدت کاهش 
یافته و دشــمن تمام توان خود برای مســدود کردن راه های ورود کالا و ارز 
)تجارت و تأمین مالی( را به کار گرفته اســت. بنابراین ضروری است در کنار 
کریدور بودجه دولت و بانک، کریدور ســوم جهت تأمین مالی اقتصاد توسعه 
یابد و بازار سرمایه می تواند جایگاه مهمی در این ارتباط کسب کند. در نظر 
داشته باشید که هم ظرفیت نظام بانکی برای تأمین مالی محدود است و هم 
اصولاً باید کارکرد فعلی آن تغییر کند. برای مثال تأمین مالی ســرمایه ثابت 

نباید از طریق بازار پول صورت گیرد بلکه باید از بازار سرمایه باشد.
تأمین مالی بنگاه های بزرگ مقیاس در زمینه تأمین ســرمایه در گردش هم 
باید از طریق بازار ســرمایه صورت گیرد. بنابراین دلیلی ندارد که برای تأمین 
ســرمایه ثابت و ســرمایه در گردش بنگاه های بزرگ مقیاس از منابع بانکی 
استفاده کنیم، زیرا ظرفیت تأمین این منابع در بازار سرمایه وجود دارد و این 
ها الزاماتی است که ما برای کارآمد سازی نظام تأمین مالی باید بدان ها توجه 
لازم را داشته باشیم. به این نکته توجه کنیم که ما برای تحقق جهش تولید 
و داشتن رشد مطلوب در ســال جاری حداقل باید هزار هزار میلیارد تومان 
تأمین مالی در اقتصاد کشور داشته باشیم. در این زمینه باید نظام تأمین مالی 
در کشور به صورت کارا عمل کند و تامین مالی کسب و کارها را تسهیل کند. 
اگر به اعداد و ارقام نگاهی بیاندازیم سهم بازار سرمایه در سال های گذشته از 
تشکیل سرمایه از پنج تا 20 درصد متغیر بوده است و ما تلاش داریم، تا این 
سهم  افزایش پیدا کند. این امر تحقق پیدا نخواهد کرد مگر با تقویت جایگاه 
بازار اولیه. قابل کتمان نیست که هدایت نقدینگی به سوی بازار اولیه می تواند 

نقش قابل توجه ای در اشتغال و تولید داشته باشد.
 در خصوص نظــام بانکی صحبت کردید، اجازه دهید از همین 
موضوع بحث را ادامه دهم. با توجه به اینکه در صحبت های رئیس 
جمهور در ســال 1397 یکی از اولویت های اصلی وزارت اقتصاد 
اصلاح نظام بانکی عنوان شــد، در این خصوص چه اقداماتی را به 

انجام رساندید؟
همانطور که گفتم، فعلًا عمده تأمین مالی اقتصاد کشــور توسط نظام بانکی 
صورت می پذیرد. وابســتگی بیش از حد تأمین مالــی بنگاه ها و خانوارها به 
نظام بانکی، حساســیت اقتصاد و جامعه را نسبت به چالش های نظام بانکی 
افزایش داده اســت؛ لذا لزوم اصلاح نظــام بانکی همواره مورد تأکید دولت  و 
صاحب نظران بوده اســت. بر این اساس مطالعه جامعی پیرامون اصلاح نظام 
بانکی با لحاظ  فشــارهای ناشــی ازمحدودیت ها، تحریم های بین المللی و 
شــرایط بیرونی اقتصاد و همچنین تشدید برخی چالش های نظام بانکی در 

وزارت اقتصاد صورت گرفت.
مبتنی بر این مطالعه وزارت امور اقتصادی و دارایی از طرفی با در نظر گرفتن 
جایگاه خود در ســاختار حاکمیتی )که مطابق ماده )1( قانون تأسیس خود، 
سیاســت گذار اقتصادی است( و در نظام بانکی کشور )به عنوان عضو مجمع 
عمومــی بانک مرکزی، عضو شــورای پول و اعتبــار، رئیس مجمع عمومی 
بانک های دولتی و نماینده سهام دولت در بانک های واگذارشده مطابق با اصل 
)44( قانون اساســی( و از طرف دیگر با تبیین جایگاه دســتگاه های مسئول 
نســبت به تدوین برنامه اجرایی اصلاح نظام بانکی اقدام و اجرای حوزه هایی 
که خود دارای مسئولیت اســت از جمله اجرای حاکمیت شرکتی، واگذاری 
اموال مازاد و شرکت های غیربانکی، ساماندهی مطالبات غیرجاری، ساماندهی 
تعداد شعب، بانکداری دیجیتال و ... را در دستور کار قرار داد. هم اکنون برخی 
از آثار آن مانند توســعه بانکداری دیجیتال، اصلاح نسبی ترازنامه بانک ها و 

اجرایی شــدن حاکمیت شرکتی، کاهش قابل ملاحظه تعداد شعب بانک ها 
و... قابل مشــاهده اســت و برخی دیگر نیز در آینده نزدیک مشخص خواهد 
شد.درآخرین گزارش عملکردی که وزارت اقتصاد در هفته دولت منتشر کرد، 

در خصوص عملکرد این حوزه ها اطلاعات دقیقی را ارائه داده است.
 شما خیلی به بازار سرمایه معتقد هستید. هر چند اگر به نظام 
تامین مالی در دنیا نیز بنگریم بازار سرمایه نقش بسیار بالایی در 
تامین مالی اقتصاد کشــور ها دارد. در دو سال اخیر هم این بازار 
در کشور ما رشــد قابل توجه ای داشته است. در خصوص نقش 
بازار سرمایه درکنار بازار پول چه نظری دارید و اتکاء بیشتر نظام 
اقتصادی کشور به بازار سرمایه را در تامین مالی  چگونه ارزیابی 

می کنید؟
بانــک محور یا بازارســرمایه محور بودن نظام تأمین مالی منتج از شــرایط 
اقتصادی هر کشــور است و به نوعی معلول شــیوه ها و ابزارهای تأمین مالی 
اســت. به طور معمول در هر اقتصادی، نخست بانک محور بودن ملاک قرار 
گرفته؛ اما با پیشــرفت ابزارهای مالی، سهم بازار سرمایه نیز از میزان تأمین 
مالی به خصوص در بنگاه های بزرگ افزایش یافته است. به نظر من، بیش از 
آنکه حجم بازار سرمایه در تامین مالی اقتصاد کشور مهم باشد، بهره گیری از 

ابزارها و ظرفیت های جدید به شیوه درست در اقتصاد اولویت دارد. 
بــه این امر هم توجــه کنیم که نتیجة تحقیقات و پژوهــش های داخلی و 
خارجی انجام شده در مورد نحوۀ تعامل بانک ها و بازار سرمایه نشان می دهد، 
توسعه یافتگی این دو نظام لازم و ملزوم یکدیگر است. شواهد زیادی مؤید این 
مطلب هستند که در کشورهایی که در آنها بازارهای سرمایه به خوبی توسعه 

یافته است،  سایر واسطه های مالی نیز توسعه یافتگی بالایی دارند. 
هر چند ما باید در توســعه بازار سرمایه ســیر طبیعی را طی کنیم. به طور 
کلی اگر زیرساخت های لازم در بازار سرمایه وجود داشته باشد و شرکت ها 
بتوانند به سهولت از بازار تأمین مالی کنند آنگاه نظام تأمین مالی به صورت 
خودکار به سمت بازار محور شدن حرکت می کند، الان در هفت ماهه اخیر 
بازار سرمایه توانسته است بیش از 320 هزار میلیارد تومان تامین مالی برای 
اقتصاد کشــور انجام دهد در حالیکه این عدد در کل سال گذشته 265 هزار 
میلیارد تومان و در سال 1397 معادل 125 هزار میلیارد تومان بوده است یا 
اینکه در هفت ماهه ابتدایی ســال جاری جمعاً سهام تعداد 20 شرکت شامل 
شرکت های تراز اول و بزرگی نظیر سرمایه گذاری تأمین اجتماعی، سرمایه 
گذاری صبا تأمین و ســرمایه گذاری گروه مالی سپهر صادرات درمجموع به 
مبلغ 13.6 هزار میلیارد تومان به صورت عرضه اولیه در بازار ســرمایه عرضه 
شدند که این حجم از عرضه اولیه در بازار سرمایه تاکنون بی سابقه بوده است. 
این آمار و اطلاعات خود نشانگر حرکت به سمت بازار سرمایه محوری است. به 
هرحال تامین مالی از طریق شبکه بانکی و بازار سرمایه از امتیازاتی برخوردار 
می باشــند که افزایش اثربخشی هر دوی آنها برای یک اقتصاد توسعه یافته 
اجتناب ناپذیر اســت. اما باید برای تامین مالی در قالب چارچوب هایی عمل 
کنند تا  هر دو قابل اعتماد و اطمینان بوده و تا حد ممکن ریســک و هزینه 

های تامین مالی را کاهش دهند.
اجازه دهید به این نکته بیشتر بپردازم. ماهیت بازار سرمایه از امتیازات ویژه 
ای برخوردار است. با توســعه بازار سرمایه و ارتقای مشارکت و اعتماد آحاد 
مردم و بنگاه ها در سایه شفافیت هر چه بیشتر، این بازار مسیری کارا و دقیق 
برای مردمی کردن اقتصاد و همچنین شکل گیری اقتصاد عدالت بنیان است 
حاصل می شودکه نمونه آنرا با آزاد سازی سهام عدالت در محیط بازار سرمایه 

مشاهده کردیم.
بازار ســرمایه این قابلیت را داردکه منابعی کــه در اقتصاد بصورت غیرفعال 
است را در مسیر ســرمایه گذاری قرار دهد. یکی از  ویژگی های خاص بازار 
سرمایه، قابلیت تجمیع سرمایه های خرد و هدایت آنها به سمت فعالیت های 
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مولد اســت. با فرآیندهای مولدی که در بازار سرمایه 
تعریف می شود، پذیرش سرمایه افرادی که اصطلاحا 
دارای "خرده منابع" هســتند هم برای آنها منفعت 
ایجاد می شــود و هم منابع قابل توجهی برای بنگاه 
های اقتصادی و در راســتای توسعه فعالیت های آنها 

فراهم می آید.
در واقــع بازار ســرمایه می تواند به عنــوان زیربنای 
فعالیت های تجاری و صنعتی دولتی و خصوصی نقش 
ایفــا کند و میان پس اندازکننــدگان فردی، نهادی و 
متقاضیان وجوه ســرمایه ای ارتباط برقرار کند. قطعا 
اگر ســاز و کار بازار ســرمایه به  صورت کارآ تعبیه و 
عملیاتی شــود، ســرمایه های آحاد مــردم وارد این 
بازار شــده و ثمرات خود را در رونق تولید و اشتغال 
نشان خواهد داد. این را هم اشاره کنم که بسیاری از 
صاحب نظران تغییر ساختار تامین مالی کشور از بانک 
محوری به بازار محوری را به عنوان یکی از راهکارهای 
پیشنهادشــده برای حل معضلات کنونی نظام تأمین 
مالی کشور بویژه نظام بانکی کشور معرفی می کنند. 
در حالیکه من فکر می کنم باید در مســیری حرکت 
کنیم که منجر به هم افزایی نظام بانکی و بازار سرمایه 
شود. رشد و توسعه بازار ســرمایه به رشد بانک ها و 
بهبــود وضعیت آنها و حتی حل برخی از مشــکلات 
آنهاکمــک خواهد کرد. اجازه دهید نمونه هایی از آن 

را ذکر کنم  از قبیل:
*رشــد و توســعه بازار ســرمایه فرصت های جدید 

سرمایه گذاری، برای بانک ها فراهم می کند.
* رونق بازار سرمایه و افزایش نقش این بازار در تامین 
مالی، سبب کاهش بار تقاضای تسهیلات از روی دوش 

بانک ها می شود.
* امکان ابزارسازی مشترک و تامین منابع برای بانک 

ها از طریق بازار سرمایه تسهیل می شود.
* فرصــت تبدیل به اوراق بهــادار کردن دارایی های 

بانکی و فروش در بازار سرمایه فراهم می آید. 
علاوه بر مواردی که ذکر شــد، بسیاری دیگر از  این 
موارد را می توان نام برد که توســعه بازار سرمایه می 

تواند به نظام بانکی کمک کند. 
این را هم اشــاره کنم که بدون حل مشــکلات نظام 
بانکی، نمی توان با عمیق تر کردن بازار سرمایه و کاهش 
سهم بازار پول از تأمین مالی، مشکلات سیستم بانکی 
را حل کرد، لذا باید در کنار آن سیاســت های مکملی 
در راستای بهبود کارآیی فرآیندهای نظام بانکی نیز در 

دستور کار قرار گیرد.
 یکی از مواردی که به آن اشــاره کردید، 
)نرخ ســودآوری مورد  بازدهی  توازن  لزوم 
انتظــار( در میان بازارهای مختلف اســت. 
ارتباط میــان بازار پول و ســرمایه در این 

خصوص چگونه قابل تبیین است؟
بدیهی اســت که بازارها روی یکدیگر اثر می گذارند. 
نرخ بازدهی به تناســب ریسک آنها سبب می شود تا 
منابع به آن ســمت ســوق یابد. طبیعتاً در بازه های 

زمانی که بازدهی در بازار ســرمایه جذاب تر اســت، 
سرمایه های بیشــتری به سمت این بازار سرازیر می 
شود. بدیهی است هر چه نرخ سود سپرده در بازار پول 
کاهش یابد، ســرمایه گذاری در بازار سرمایه افزایش 
مــی یابد. این موضوع را در ســه ماهه ابتدای ســال 
جاری مشــاهده کردیم.در آن فاصله زمانی نرخ سود 
در راســتای اجرای دستورالعمل شورای پول و اعتبار 
و با توجه به کاهش تقاضا برای سرمایه گذاری کاهش 
یافت. همزمان، کاهش نرخ ســود بازار بین بانکی نیز 
رخ داد که آنهم از منظر کسری منابع بانک ها و هزینه 
های تامین مالی برای بنگاه ها  تحول مثبتی بود. در 
عین حال توجه داریم که وقتی اقتصاد دو سال پیاپی 
رشــد منفی را تجربه کرد،  منجر به کاهش نرخ ها در 
نظام بانکی شد. مجموع این شرایط، فرصت مغتنمی 
را برای بازار سرمایه ایجاد کرد.البته باید دقت داشته 
باشیم که نرخ سود بر ســرمایه گذاری و هزینه های 
تولید اثرگذار است، به ویژه زمانیکه نرخ ارز با جهش 
مواجه بوده باشــد که خود این امر موجب می شــود 
بنگاه ها برای تامین مالی واردات مواد اولیه و قطعات 
تولیــد خود و ... به بانک هــا مراجعه کنند. بنابراین، 
ملاحظه می شود که در شرایط همزمانی افزایش نرخ 
ســود تســهیلات و نرخ ارز، بنگاه ها، با افزایش قابل 

توجه هزینه های مالی رو به رو می شوند.  
 در یک ســخنرانی شما عنوان کردید که 
تامین مالی اسلامی را نزدیک به بازار سرمایه 
می دانید. منظورتان از طــرح این موضوع 

چیست؟
بورس، بازاری اســت که هیچ چیز در آن تضمین نمی 
شــود، یعنی بازدهی در کنار ریســک است، بنابراین 
می توان مدعی شــد که تأمین مالی اسلامی هم یک 
نوع تأمین مالی ریســک پذیر و نتیجه محور اســت. 
چون ســرمایه گذار بــا قبول مســئولیت در فرآیند 
کار و پذیرش ســود یا زیان احتمالی، کســب سود را 
هدفگذاری می کند. لذا می توان گفت تحقق اهداف 
مترتب بر حذف ربا، به سمت بازار سرمایه به خاطر از 
پیش معلوم نبودن نتیجه و معطوف به عملکرد بودن، 
متمایل است. بخصوص که مفهوم عقود مشارکتی هم 
همین است که با هم مشارکت می کنیم و عملکرد را 
بخش واقعی نشان خواهد داد. خدارحمت کند حجه 
الاسلام و المسلمین، حاج آقای موسویان را، ایشان در 
خصوص این موضوع آرا، نظرات و مطالب متعددی را 

در این زمینه مطرح و از آن حمایت می کردند. 
حال اگر این توضیح را در کنار نقش آفرینی موفق بازار 
ســرمایه در تامین مالی اقتصادکشورهای مختلف در 
چندین دهه اخیر قرار دهیم و به توصیه کارشناسان 
مختلف اقتصادی، مالی و مدیریتی در سطح دنیا توجه 
کنیم، آنگاه به این نتیجه می رسیم که در کشور باید، 
)عــلاوه بر همه مطالبی که در ابتــدای این مصاحبه 
اشاره کردم( بازار سرمایه را توسعه دهیم. از نگاه من، 
بازار ســرمایه کارا هم قرابت نزدیکی با مفاهیم تأمین 

مالی اسلامی دارد و هم تجربه موفقی در نظام تأمین 
مالی در دنیا اســت. به شخصه به مفید بودن این بازار 
اعتقاد دارم. بنابراین در دوسال اخیر در وزارت اقتصاد 
توســعه و تعمیق بازار سرمایه را به یک هدف کلیدی 
و راهبــردی تبدیل کردم و تلاش کردم نه فقط برای 
کوتاه مدت بلکه برای بلندمدت اقتصادکشور، در این 
خصوص ظرفیت سازی کنم. هر چند در کوتاه مدت 
هم عملکرد این بازار برای من حائز اهمیت است و من 
آنرا رصد می کنم اما خواست و هدف اصلی من تحول 
در نظام تأمین مالی اقتصاد کشــور و ارتقای جایگاه و 

نقش بازار سرمایه در این نظام است.  
 آیا ظرفیت هــای قانونی هم برای توجه 
بیشتر به بازار سرمایه و نقش آفرینی آن در 

اقتصاد کشور وجود دارد؟
قطعاً بله. خوشبختانه در سال های اخیر توجه خوبی 
به بازار سرمایه شده است و توسعه این بازار در قوانین 
مختلف مــورد توجه قرار گرفته اســت از قانون رفع 
موانع تولید گرفته تا قانون برنامه ششــم توســعه تا 
مصوبات شــورای عالی هماهنگی اقتصادی، مصوبات 
هیئــت دولت و شــورای عالی بورس و دیگر اســناد 
بالادســتی. برای نمونه قانون برنامه ششم توسعه، از 
ظرفیت های بســیاری جهت توسعه بازار اوراق بهادار 
اسلامی برخوردار اســت و در صورتی که در عمل از 
این ظرفیت ها اســتفاده شود، زمینه تعمیق بازارهای 
مالی کشور فراهم خواهد شد.یکی از ویژگی های قانون 
برنامه ششم توسعه آن اســت که زمینه تعمیق بازار 
بدهی با اســتفاده از اوراق بهادار اسلامی )صکوک( را 
فراهم کرده اســت. اگر در مجموعه اسناد بالادستی 
بازار سرمایه در سال های اخیر جستجو کنیم به ده ها 
مورد تصمیم دست خواهیم یافت که با هدف توسعه 

بازار سرمایه اتخاذ شده است. 
- چه اقدامات قابل توجهی در این ســال ها با هدف 

توسعه بازار سرمایه صورت گرفته است؟
طی ســال های اخیر، بازار ســرمایه کشــور حرکت 
شتابانی را به ســوی توسعه و تحول آغاز کرده است. 
در زمینه افزایش نقدشــوندگی و شفافیت اطلاعات 
و کاهــش توقف نمادها در بازار ســرمایه و همچنین 
راه اندازی و توســعه فعالیت های بورس انرژی، توسعة 
بــازار فرابــورس از طریق افزایش قابــل توجه ارزش 
معاملات، پذیره نویســی ســهام و افزایش سرمایه ها، 
عرضه هــای دولتــی در بــازار فرابــورس و عرضه و 
معامله اوراق مشارکت، گام های موثری برداشته شد. 
بخش های اجرایی و نظارتی بازار سرمایه شکل گرفته 
و در حال تکمیل می باشــند. نهادهــای مالی جدید 
همچون شــرکت های تأمین ســرمایه، صندوق های 
ســرمایه گذاری، شرکت های مشاور ســرمایه گذاری، 
پــروژه طرح های خاص، مؤسســات  صندوق هــای 
رتبه بندی و شــرکت های پردازشــگر اطلاعات مالی 
تأســیس و تقویت شــده اند.ابزارهای مالی جدیدی 
همچون اوراق اجاره، مرابحه، قرض الحسنه، استصناع 
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و مضاربه و اوراق مشارکت رهنی، اسناد خزانه اسلامی، اوراق بهادار مبتنی بر 
دارایی فکری، اوراق وقف و اوراق ســفارش ساخت، اوراق سلف برای انتشار و 
معامله در بازار سرمایه طراحی شده است، معامله قراردادهای آتی آغاز شده 
و در حال توسعه به انواع کالاها و سهام می باشد. توسعه بازار بدهی و معرفی 
ابزارهــای جدید مالی برای آن از جمله اوراق صکوک قابل تبدیل به ســهام، 
اسناد خزانه اسلامی، گواهی ســپرده کالایی و... فراهم کردن زمینه پذیرش 
شرکت های کوچک و متوسط در بورس و ایجاد تابلوی ویژه شرکت های دانش 
بنیان، کمک به تأمین مالی دولت از طریق بازار سرمایه از جمله اقدامات موثر 
در توسعه بازار سرمایه است. با این وجود آنچه از بازار سرمایه انتظار می رود 
بسیار بیشتر از این موارد است و انتظار داریم در سال های آتی هر چه بیشتر 
بتوانیم این بازار را توسعه دهیم تا فعال اقتصادی ما طعم سهولت تامین مالی 

را چشیده و سرمایه گذار از منفعت آن بهره مند شود. 
 در خصوص انتشــار اوراق بهادار اسلامی و توسعه بازار اوراق 

بدهی در بازار سرمایه چه نظری دارید؟
می توان مدعی بود که دستیابی به نظام مالی پویا، عمیق و کارا، بدون وجود 
بازار بدهی ســالم با کارکرد مناسب و عمق کافی، امکان پذیر نیست. بورس 
می تواند در تأمین نقدینگی از طریق انتشار اوراق بهادار با درآمد ثابت )سود/

اجاره( یا اوراق بهادار اســلامی )صکوک( کمک کند. از آن جمله اوراق اجاره، 
مرابحه، اســتصناع، منفعت، اوراق رهنی، و ... اســت که در بازارهای بدهی  
قابلِ معامله اســت و مبتنی بر بدهی های کوتاه مدت و بلندمدتی است که در 
بنگاه ها وجود دارد.ازجمله مزایای این اوراق نسبت به انتشار سهام این است 
که به مالکان و مدیران فعلی شرکت این اجازه را می دهد که مالکیت و کنترل 
)مدیریت( خود را بر شرکت حفظ کنند. به این معنی که دارندگان این اوراق 
با خرید اوراق، وجوه خود را در اختیار شرکت قرار می دهند اما از هیچ یک از 
حقوق ســهامداری برخوردار نبوده و تنها معادل اصل و سود اوراق از شرکت 
مطالبه خواهند داشت. تأمین مالی از طریق بدهی ممکن است دشوار باشد اما 
برای بیشتر شرکت ها تأمین منابع مالی را در نرخ های کمتر از تأمین مالی با 
سهام به ویژه در دوره هایی که نرخ سود پایین است فراهم می کند. خوشبختانه 
این روش در مدت اخیر رشــد قابل توجه ای داشته است. مروری بر تابلوی 

فرابــورس ایران یا بورس اوراق بهادار مؤید این مهم اســت که اغلب بنگاه ها 
پس از یک مرتبه اقدام به تأمین مالی از طریق اوراق بهادار بدهی، مجدد این 
شــیوه را جهت تامین نقدینگی به کار گرفته اند. از ظرفیت بازار بدهی، دولت 
نیز توانسته است به نحو مطلوبی برای تأمین مالی خود استفاده کند به نحوی 
که از ابتدای سال جاری تا کنون بیش از 120 هزار میلیارد تومان انواع اوراق 
دولتی به فروش رســیده اســت. این امر، بیانگر پتانسیل بالای بازار سرمایه 

کشور در به کارگیری اوراق بهادار مبتنی بر بدهی برای تأمین مالی است. 
 آینده بازار را در کوتاه مدت چگونه می بینید؟ شــرایط بازار 

سرمایه را هم اکنون چگونه می بینید؟ 
بازار ســرمایه در طی یک سال اخیر توانست خود را به آحاد جامعه به خوبی 
معرفی کند و ســرمایه گذاران را ترغیب نمود تــا در صورت رونق این بازار، 
سرمایه های خود را به این بازار سوق دهند. یعنی طرف عرضه در تأمین مالی 
از طریق بورس به خوبی با این بازار آشــنا شده است. اما از سوی تقاضا باید 
بنگاه های اقتصادی به عنوان ســرمایه پذیــران این بازار، با ظرفیت های آن 
بیش از پیش آشنا شوند که این امر نیز در حال انجام است. تقریبا همه با این 
رویکرد موافق هســتند که توسعه بازار اولیه بسیار مهم است، با استفاده کارا 
از این بازار ما خواهیم توانست منابع را به بخش واقعی اقتصاد تزریق کنیم و 
انواع طرح های مختلف سرمایه گذاری را تأمین مالی کنیم. عامل مهم دیگر، 
وجود یک بستر مناسب برای تلاقی اثربخش سرمایه گذاران و سرمایه پذیران 
است. بستر مناسب حقوقی و فنی که باید شکل بگیرد تا توسعه بازار سرمایه 
رخ دهد. ارزیابی این زیرســاخت ها معیار مناســبی اســت که آمادگی بازار 
سرمایه از پذیرایی از اعتماد مردم را مورد سنجش قرار می دهد. من بارها این 
موضوع را گفته ام و بازهم به آن اشاره می کنم که مسیر اصلی توسعة تأمین 
مالی در کشــور، شکل دادن به بازار سرمایه است و بازار سرمایه می تواند راه 
نجات اقتصاد ما باشد. لطفا به این اعداد توجه کنید: ارزش بازار شرکت های 
بورس اوراق بهادار تهران نســبت به پایان ســال 1398 ، بیش از هشت برابر 
شده است. ارزش معاملات روزانه در برخی روزها از 31 هزار میلیارد تومان در 
ســال جاری فراتر رفت.در انتهای مهرماه سال جاری مجموع ارزش معاملات 
روزانه در بازارهای بورس اوراق بهادار تهران و فرابورس ایران بیش از 15 هزار 

بورس، بازاری 
است که هیچ چیز 

در آن تضمین 
نمی شود، یعنی 
بازدهی در کنار 
ریسک است، 

بنابراین می 
توان مدعی شد 
که تأمین مالی 

اسلامی هم یک 
نوع تأمین مالی 

ریسک پذیر 
و نتیجه محور 

است. چون 
سرمایه گذار با 
قبول مسئولیت 
در فرآیند کار و 
پذیرش سود یا 

زیان احتمالی، 
کسب سود را 

 هدفگذاری
 می کند
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میلیارد تومان است. درحالی که در آبان 1398 و آبان 
1397 بــه ترتیب 3.3 و 2.8 هزار میلیارد تومان بوده 
است. ارزش معاملات روزانه در بازار بورس اوراق بهادار 
تهران و فرابورس ایران در طی دو ســال اخیر افزایش 
چشمگیری داشته است.وقتی ارزش معاملات در این 
بازار در یک روز می تواند 15 تا 25 هزار میلیارد تومان 
باشــد باید به این بازار به چشم یک فرصت کم نظیر 
نگاه کرد و متناســب با آن اقدام نمــود. هر چند در 
دوره هایــی بازار با افت و خیزهایی مواجه می شــود 
که بخشی از آن ناشی از واقعیات محیطی و از جمله 
اقتصادی است و بخشی ناشی از اتفاقات درون بازار از 
جمله رفتارهای هیجانی سهامداران است. باید پیوسته 
تلاش کنیم از بروز نوســانات بسیار شدید جلوگیری  
کنیم و با افزایش ثبات اقتصــادی، افزایش آگاهی و 
فرهنگ سهامداری، از شدت نوسانات بکاهیم و چشم 

انداز با ثبات تری را برای بازار ایجاد کنیم. 
  چه اهدافی را برای توسعه بازار سرمایه 
در نظر گرفته اید و چه الزامات و راهبردهایی 

برای بازار سرمایه در نظر دارید؟
ارتقای ضریب نفوذ بازار ســرمایه در اقتصاد، افزایش 
ســهم بازار سرمایه در تأمین مالی بلندمدت، پر رنگ 
کردن نقش بازار ســرمایه در تأمین مالی بنگاه های 
بزرگ اقتصادی، توســعه ابزار بــازار بدهی و افزایش 
شــفافیت در بازار ســرمایه به منظور جذب بیشــتر 
منابــع مالی خرد از مهم ترین اهــداف مد نظر برای  
توسعه این بازار اســت.  با این وجود شناخت درست 
و آسیب شناسی صحیح از شــرایط کنونی و آنچه بر 
بازار سرمایه گذشته اســت می تواند منجر به تدوین 
راهکارهای مناسب برای رفع چالش های بازار سرمایه 
و تحقق اهداف مذکور شود.هر چه عموم مردم بیشتر 
به صورت مستقیم و غیرمستقیم در این بازار مشارکت 
کنند و بازار توســعه یافته تر و بالغ تر شود، سیاست 
های مــورد نیاز بــرای رونق آن باید با حساســیت 
بیشتری پیگیری شود. در این ارتباط یکی از کارهایی 
که ما به صورت مدام مورد توجه قرار دادیم، همفکری 
با فعالان حقیقی و حقوقی بازار ســرمایه بوده است. 
مبتنی بر بازخوردهای دریافتی برای ادامه مســیر در 
بازار سرمایه چند اولویت راهبردی را مد نظر قرار داده 
ایم. از جمله این موارد عبارتند از حمایت از سهامداران 
خرد، شفافیت اطلاعاتی، توسعه زیرساخت های فنی، 
افزایش سرعت و کاهش زمان در تأمین مالی، استفاده 
از روش هــا و ابزارهای جدیــد نوآورانه، تأمین مالی 
شــرکت های دانش بنیان، اســتارتآپ ها و فین تک 
ها، توسعه نهادهای مالی متخصص، تأمین مالی پروژه 
هــا از طریق صندوق های ســرمایه گذاری پروژه ای 
و توســعه صندوق های سرمایه گذاری است. با توجه 
اهمیــت این موارد اجازه دهید هر کــدام را مقداری 
توضیح دهم. در خصوص حمایت از ســهامداران خرد 
این نکته قابل ذکر است که یکی از ویژگی های اصلی 
بازار ســرمایه وجود قوانین و مقررات حمایت کننده 

از سرمایه گذاران بالاخص سرمایه گذاران خرد است. 
علاوه بر ارائه لایحه حمایت از ســرمایه گذاران خرد، 
در این ارتباط با توجه به اصل نقدشــوندگی در بازار 
ســرمایه اجازه انتشــار اوراق خزانه و همچنین لزوم 
بازارگردانی را به عنوان یکی از وظایف شــرکت های 
ســرمایه پذیر مورد تأکید قرار دادیم. در ادامه همین 
سیاســت موارد دیگری نیز مورد توجه اســت که در 
آینــده نیز به مرور آنها را به مرحله تصویب و اجرا در 
خواهیم آورد.در شــفافیت اطلاعاتی، هرچند به طور 
حتم بازار سرمایه از شفاف ترین بازارهای کشور است 
و کلیــه نهادهای مالی مختلف فعال در این بازار ملزم 
به ارائة اطلاعات مختلف از عملکرد و رویدادهای مهم 
هســتند. با این وجود در این بازار باید همیشه تلاش 
بر ارتقاء شــفافیت باشد تا سرمایه گذاران در رابطه با 
این موضــوع مهم که  به کارایی بازار کمک می کند، 
اطمینان داشــته باشند. ســامانة جامع اطلاع رسانی 
ناشران )کدال( الان به عنوان بازوی شفافیت در بازار 
سرمایه عمل می کند که باید با طراحی سازوکارهای 

جدید بر شفافیت در بازار افزود.
 اگر بخواهیم مهم ترین رویدادهای سال 
جاری در بازار ســرمایه را مرور کنیم باید از 
دو موضوع آزاد سازی سهام عدالت و عرضه 
قالب  در  به دولت  متعلق  باقیمانده ســهام 
 )ETF( صندوق های قابــل معامله در بورس
یاد کنیم. در خصوص این دو موضوع توضیح 

بیشتر می فرمائید. 
در خصوص ســهام عدالت باید بگویم که این موضوع 
مغفولــی بود که به همت همــکاران من در مجموعه 
وزارت اقتصــاد و با حمایت های مقام معظم رهبری، 
ریاســت جمهور و دیگر اعضای محترم هیئت دولت 
و دیگــر عوامل ذیربط از جمله شــورای عالی بورس 
به نتیجه رســید. از همان ابتدا که من به عنوان وزیر 
اقتصاد مشــغول به خدمت شــدم، آزاد سازی سهام 
عدالت را در برنامه های خود مد نظر داشــتم. در دو 
سال گذشــته تلاش های فراوانی رابه انجام رساندیم 
تا عــلاوه بر طراحی مناســب فرآیندهای عملیاتی و 
اجرایی، بتوانیم زیرساخت های فنی و حقوقی مرتبط 
را به نحو مطلوبی توســعه دهیم. بر این اســاس در 
ســال جاری تا 60 درصد از ســهام متعلق به هر فرد 
آزادسازی شد. موضوع سهام عدالت هم موضوع بسیار 
گســترده ای اســت که باید آنرا هم در یک گفتگوی 
مجزا به تفصیل شرح دهم. اما اگر با نگاه بازار سرمایه 
بــه این موضوع بنگریم فارغ از امورات اجرایی،  ســه 
بحث برای مــا کلیدی بود، اول اینکه پیش بینی می 
شد با آزاد سازی سهام عدالت، طرف عرضه سهام در 

بازار سرمایه سنگین شود.
بحث دوم به دنبال آزادســازی واقعــی بودیم. به این 
معنا که با اجرای فرمان آزاد ســازی دیگر مالکیت و 
مدیریت ســهام بصورت کامل به افراد منتقل شود و 

افراد خودشــان بتوانند به نحو مقتضی در سبد سهام 
خود دخل و تصرف کنند و فردی که فروشنده سهام 
بود در کمترین زمان ممکن به وجه ناشــی از فروش 
سهام خود دســت یابد. بر این اساس باید حد بهینه 
ای را برای آزاد ســازی سهام عدالت پیش می بردیم. 
در مرحله اول که 30 درصد آزادســازی انجام گردید، 
عرضه سهام بسیار کمتر از پیش بینی و ظرفیت بازار 
سرمایه رخ داد. این امر به ما نشان داد که آحاد مردم 
با درک از ارزشــمندی پورتفوی ســهام عدالت کمتر 
تمایل به فروش این سهام دارند. بنابراین این انعطاف 
پذیری ایجاد شد تا بتوانیم میزان آزادسازی را به 60 
درصد نیز افزایش دهیم که به نظر در شرایط حاضر تا 

حدودی می توان آنرا میزان بهینه دانست.
بحث سوم طراحی مدل متفاوت آزاد سازی برای افراد 
مختلف بود. چــرا که تمامی افراد تمایل یا توانایی به 
حضور مســتقیم در بازار سرمایه را ندارند. از اینرو در 
قالب دو گزینه مســتقیم و غیرمستقیم به افراد حق 
انتخــاب برای نحوه آزاد ســازی ســهام عدالت داده 
شد.در روش مستقیم ســهام بطور کامل به پورتفوی 
ســهامداری شخص منتقل می شد و تمامی حقوق و 
امورات سهامداری به شــخص واگذار می شد. اما در 
روش غیرمســتقیم، اشــخاص با واسطه شرکت های 
ســرمایه گذاری اســتانی اعمال حق مالکیت خود را 
انجام می دهند. البته ســاماندهی این شــرکت های 
اســتانی فرصت جدیدی که ناشی از مزیت حاصل از 
تجمیع سهام افراد است را برای بهینه سازی و توسعه 
ســرمایه گذاری ها ایجاد می کــرد. بنابراین به این 
شرکت ها اختیاراتی داده شد، که امیدواریم در آینده 
ای نزدیک شاهد حضور و فعالیت 31 شرکت سرمایه 

گذاری توانمنددر نظام تامین مالی کشور باشیم.
 پیشــنهاد شما به ســهامداران عدالت 

چیست؟
اطمینان دارم اکنون همه افراد نسبت به ارزنده بودن 
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پورتفوی ســهام عدالت آشنا شده اند. پورتفوی سهام عدالت شامل مجموعه 
سهام شرکت های بسیار معتبر و گلچین شده کشور است و قطعاً سهامداری 
این ســبد ســهام در آینده می تواند منافع بیشتری را برای سهامدارن ایجاد 
کند. در مجموع من پیشنهاد می کنم، مگر به غیر از ضرورت، افراد سهامداری 
کنند و اساسا از منافع  کوتاه مدت )سود سالیانه( و بلندمدت )افزایش عرضه 
ســهام( آن بهره مند شــوند. با اینحال با مصوبات خوبی که در شورای عالی 
بورس داشتیم توانستیم ظرفیت مناسبی را برای سمت تقاضای سهام عدالت 
ایجاد کنیم تا افرادی که اضطرار به فروش سهام عدالت دارند بتوانند در کوتاه 

ترین زمان، نسبت به فروش سهام خود اقدام نمایند.
 آقای وزیر لایحه بودجه سال آینده به مجلس شورای اسلامی 
ارائه شده است. این بودجه چه آثاری بر بازار سرمایه در سال آتی 

دارد و تا چه حدی به ظرفیت این بازار تکیه شده است؟
در بودجه سال آینده استمرار استفاده از سازوکار صندوق های قابل معامله 
در بــورس و تأمین 95 هزار میلیارد تومان از طریق واگذاری شــرکت ها و 
فروش سهام که رشد هشت برابری نسبت به رقم مصوب قانون بودجه سال 
جاری دارد، پیش بینی شده است. هم چنین انتشار 55 هزار میلیارد تومان 
انواع اوراق مالی اسلامی جدید و 70 هزار میلیارد تومان اوراق نفتی در نظر 
گرفته شده است.باید اشــاره کنم که اتخاذ راهکارهای متعدد برای تأمین 
مالی بودجه کشور در سال آتی رویکردی است که مورد استفاده قرار گرفته 
اســت. دراین میان تکیه بخشی از منابع درآمدی بودجه بر بازار سرمایه از 
چند منظر قابل تحلیل است و نشان از جهت گیری بنیادی دولت و اولویت 
دادن به این بازار اســت. محتوای لایحه بودجه سال آتی نشان می دهد که 
دولت یک نگاه راهبردی به این بازار دارد و منطبق با این نگاه، بازار سرمایه 
از یک پدیده جانبی به یک کریدور اصلی تأمین مالی برای اقتصاد کشــور 
تبدیل شــده است. این یکی از اهداف اصلی ما در دوسال گذشته در وزارت 
اقتصاد بود که به حمد خدا در حال تحقق اســت.این تغییر رویکرد سبب 
خواهد شد تا حساسیت نســبت به این بازار افزایش یافته و از این پس در 
اخذ تصمیمات مؤثر اقتصادی بازار ســرمایه بیشتر مورد توجه قرار گیرد و 
مراقبت و حمایت بیشــتری از آن به عمل آید)البته  مجداً اشــاره کنم که 
منظور از حمایت، ضمانت نیست و من به هیچ عنوان به ضمانت بازار سهام 
توسط دولت اعتقادی ندارم(. این مهم نوید بخش حصول به سازگاری بیشتر 
سیاستی فیمابین سیاست های پولی و مالی دولت نیز خواهد شد. از سوی 
دیگر انتظار از مراجع تصمیم گیر و راهبر بازار سرمایه افزایش خواهد یافت 

و به تبع آن تلاش بیشــتری خواهد شد تا زمینه های توسعه و تعمیق این 
بازار با ســهولت بیشتری فراهم آید و فعالیت فعالان این بازار هم به عنوان 

سرمایه گذار و هم سرمایه پذیر تسهیل شود.
طبیعتاً با اتخاذ سیاســت های ضدچرخه ای مالی )در بودجه ســال آتی( به 
عنوان رویکردی برای برون رفت از شــرایط موجود اقتصادی کشور با لحاظ 
کمترین آثار و تبعات منفی، رونق کسب و کارها هدفگذاری شده است، و در 
نتیجه آن بازار سرمایه از این محل قطعاً منفعت خواهد برد. ضمن اینکه بازار 

سرمایه، علاوه بر بازار سهام شامل بازار بدهی هم می شود.
همچنین بسیاری از شرکت هایی که مالکیت آنها هم اکنون در اختیار دولت 
است، دارای ارزش ذاتی بالا و با قابلیت ها و ظرفیت های فراوان هستند. لزوم 
واگذاری این شــرکت ها در ســال های آتی علاوه بر اینکه سبب می شود تا 
دارایی های باکیفیت در بازار سرمایه عرضه شود، بر شفافیت در امر واگذاری 
ها نیز اثر مثبتی خواهد داشــت. ذات بازار سرمایه شفافیت است و با فروش 

بنگاه های دولتی در این بازار، ما توانسته ایم از این مزیت بهره ببریم.
  البته ما در این ارتباط نباید از ظرفیت ســازی برای تقاضا نیز غافل شویم و 
قطعاً در سال آتی در ادامه برنامه هایی که امسال به سرانجام رسانیدم، ارتقاء 
ظرفیت، و توسعه و تعمیق بازار سرمایه را  پیگیری خواهیم کرد. هرچند قطعاً 
عرضه های ما در ســال آتی با توجه به ظرفیــت های این بازار انجام خواهد 
پذیرفت و مطمئن باشــید به نحوی برنامه ریزی خواهد شد که عرضه های 
ســهام دولتی ماهیت بازار سرمایه را با چالش مواجه نکند بلکه این عرضه ها 

به رونق بیشتر بازار نیز منجر شود.
به عنوان مثال در ســال آتی لزومی به عرضه همه این سهام بصورت خرد در 
بازار وجود ندارد و ما با توجه به وضعیت بازار از روش های گوناگون از جمله 
واگذاری سهام شرکت های دولتی  به صورت بلوکی استفاده خواهیم کرد. یا 
همچنان از روش واگذاری ســهام در قالب ETF همچنان استفاده می کنیم. 
همانگونه که می دانید در این روش هدف اصلی دولت، کســب درآمد نیست 
چرا که عرضه بصورت خرد یا بلوکی برای دولت ســوداوری بیشــتری را به 
همراه خواهد داشــت. در این روش بنگاه های تراز اول کشور با تخفیف های 
قابل توجه به آحاد مردم عرضه می شــوند و ما با این روش می توانیم چند 
هدف شفافیت، مردمی سازی، خصوصی سازی واقعی، جلوگیری از بروز فساد 
و غیره را به صورت همزمان تحقق بخشیم. حتی مدل های جدید تری را هم 
در حال طراحی هستیم که در نتیجه استفاده از آنها امکان حضور آحاد مردم 
تسهیل شــود و همگان قادر به مشارکت در عرضه سهام های دولتی باشند.

در مجموع ســال آینده تلاش خواهیم کرد، ضمن افزایش عرضه های اولیه و 
توجه ویژه به بازار اولیه، با تقویت نهادهای ســرمایه گذاری و نهادهای واسط 
در بازار ســرمایه، حضور غیر مستقیم در این بازار را ترویج کنیم و مهم تر از 

آن فرهنگ سهامداری و حضور در بازار سرمایه را تقویت کنیم.
 صحبت های آخرشما در توصیه به افراد برای حضور و فعالیت 

در بازار سرمایه چیست؟
ســرمایه گذاری در بازار سرمایه با ریسک روبرو است و به دانش مالی و دقت 
بســیاری نیاز دارد. مثلًا برای یک سرمایه گذاری مطمئن نیاز است تا  افراد 
صورت های مالی بنگاه ها، چشــم انداز، برنامه ها را بررسی کرده و نسبت به 
بازار آتی، بازار جایگزین و ارزش جایگزینی شناخت کافی پیدا کنند. تمامی 
این امور نیازمند دانش و تجربه کافی اســت که شاید برای همگان امکانپذیر 
نباشــد از اینرو توصیه دارم اگر فرد خود را دارای صلاحیت و شایستگی لازم 
می داند بصورت مســتقیم در بازار ســرمایه حضور یابد در غیر اینصورت با 
انتخاب روش غیر مســتقیم، اینگونه مسائل را به نهادهای تخصصی سپرده و 
نیاز خود را به رصد روزانه یا هفتگی بازار ســرمایه کاهش دهد. به اینصورت 
فرد می تواند بدون درگیر شدن در موضوعات تخصصی از منافع بازار سرمایه 

در بلند مدت بهره برد.

بازار سرمایه در 
طی یک سال 

اخیر توانست خود 
را به آحاد جامعه 
به خوبی معرفی 

کند و سرمایه 
گذاران را ترغیب 
نمود تا در صورت 

رونق این بازار، 
سرمایه های خود 

را به این بازار 
سوق دهند. یعنی 

طرف عرضه در 
تأمین مالی از 
طریق بورس 

به خوبی با این 
بازار آشنا شده 

است. اما از سوی 
تقاضا باید بنگاه 

های اقتصادی به 
عنوان سرمایه 

پذیران این بازار، 
با ظرفیت های 

آن بیش از پیش 
آشنا شوند که این 

امر نیز در حال 
انجام است
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مهندس وجیه الله جعفری در جلســه بررســی 
طرح های توسعه مس گفت: شرکت ملی مس 29 
طرح با ســرمایه گذاری بیش از 2 میلیارد یورو 
)ارزی( و 30 هزار میلیارد تومان )ریالی( در حال 
اجرا دارد که اشتغال مناسبی را ایجاد خواهد کرد.
وی افزود: بایــد در یک فضای همکاری، طرح ها 

زودتر به بهره برداری برسد.

اکتشافات مس در 6 استان
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشــاره به موضوع 
اکتشاف به عنوان نقطه عطف ظرفیت های موجود 
کشــور، اظهار داشت: شــرکت ملی مس اکنون 
در 6 اســتان، فعالیت اکتشافی انجام می دهد که 
باید تحرک بیشــتری صورت گیرد.وی ادامه داد: 
در سیستان و بلوچستان ذخایر مناسبی از سوی 
ایمیدرو اکتشاف شــده و باید به نقطه مناسبی 
برســد. به گفتــه جعفری، با بسترســازی برای 

اســتخراج و فرآوری این ذخایر، می توان بخشی 
از مشکلات کشور را رفع کرد.

ضرورت توجه به معادن مس
جعفری به اشاره به ضرورت حمایت شرکت ملی 
مــس از طرح احیای معــادن کوچک گفت: اگر 
شــرکت مس در احیای معادن کوچک مقیاس 
مســاعدت بیشتری داشته باشــد، بستری برای 
اجرای طرح های توســعه بعدی خواهد بود.وی 
همچنین درباره طرح جامع مس اظهار داشــت: 
طرح جامع ملی مس درحال تدوین است.رئیس 
هیات عامل ایمیدرو با اشاره به اقدام شرکت ملی 
مس در زمینه راه اندازی مرکز نوآوری و شتابدهی 
گفت: تاسیس این مرکز، گام مناسبی برای ورود 
دانش و تکنولوژی نوین به صنعت مس است.وی 
ادامه داد: نیاز است مراکزی برای حضور نخبگان و 
متخصصان ایجاد شود تا بتوانیم در زمینه توسعه 

تکنولوژی گام های جدیدی برداریم و پس از آن، 
پروژه های جدید و اشتغال زایی داشته باشیم.

 ضرورت جدیت در بومی سازی
معاون وزیر صمت با تاکید بر بحث بومی سازی در 
شرکت مس، گفت: در شرایط پیش روی کشور، 
بومی سازی باید با جدیت بیشتری پیگیری شود. 
وی افــزود: ایمیدرو برای تحقق این امر، حمایت 

های لازم را به عمل خواهد آورد.

وجود 25 میلیون تن سرباره
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشــاره به موضوع 
اســتفاده از ســرباره های معدن در حوزه مس 
تصریح کرد: وجود حدود 25 میلیون تن سرباره 
با عیار 4 درصد، ذخیره ارزشــمندی است که با 
فــراوری آن می تواند اشــتغال و درآمد مطلوبی 

ایجاد کرد.

رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد:

 ایمیدروآماده همکاری 
برای تقویت حوزه مس است
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 مدیرعامل شــرکت ملی صنایــع مس ایران 
گفت: طی نه ماهه نخست سال جاری با فروش 
حدود 28 هــزار میلیارد تومانی، رکورد تاریخ 
صنعت مــس در حوزه فــروش را زدیم و در 
مجمــوع در همه زمینه های تولید و توســعه  
شــرکت مس از ابتدای ســال جاری شرایط 

صعودی داشته است.
دکتر اردشیر ســعدمحمدی در حاشیه بازدید 
مهندس وجیه الله جعفــری رئیس هیأت عامل 
ایمیــدرو از مجتمــع مس سرچشــمه با بیان 
اینکه امروز از چند طرح توســعه ای از نزدیک 
بازدید شــد، به طرح های شرکت مس اشاره و 
عنوان کــرد: عملیات احــداث کارخانه تغلیظ 
معــدن مس دره زار فعال شــده و ســال آینده 
150 هزار تن کنســانتره تولیــد خواهد کرد و 
در این معــدن نزدیک به 6 هزار میلیارد تومان 
سرمایه گذاری شــده است.وی افزود: در منطقه 
رفسنجان پروژه های جدیدی خواهیم داشت، در 
سرچشمه فاز 3 کارخانه تغلیظ با ظرفیت 300 
هزار تــن برنامه ریزی شــده و 10 هزار میلیارد 
تومان ســرمایه گذاری بــرای آن انجام خواهد 
شد.وی تصریح کرد: پروژه  فلوتاسیون سرباره با 
هدف تولید  70 هزار تن کنسانتره از سرباره های 

ذوب که 50 ســال با عیار 4 درصد روی زمین 
بود ســال آینده  با سودآوری بالا افتتاح خواهد 
شد. همچنین سال آینده پروژه درآلو نیز افتتاح 
می شود.ســعدمحمدی از قطعی شــدن پروژه 
تصفیه خانه مرکزی آب رفســنجان خبر داد و 
گفت: کارهای مهندســی این پروژه انجام شده 
و به زودی عملیات اجرایی آن آغاز می شــود تا 
پس از بهره برداری مردم رفسنجان بتوانند از آب 

بهداشتی و تصفیه شده بهره مند شوند.
راه اندازی کارخانه مواد شیمیایی در منطقه ویژه 
اقتصادی رفســنجان نوید دیگری برای افزایش 
اشــتغال در رفسنجان بود که سعدمحمدی آن 
را مطرح و تأکید کرد: با راه اندازی این کارخانه 
کل مواد شیمیایی مورد نیاز کارخانه کنسانتره 

تأمین می شود؛ و مانع از خروج ارز خواهد شد.
افتتاح ورزشــگاه 15 هزارنفری شهدای صنعت 
مس رفسنجان تا 6 ماه آینده و افتتاح بیمارستان 
50 تختخوابــی مس با حضور وزیر صمت دیگر 
برنامه های سعدمحمدی برای رفسنجانی ها بود.

مدیرعامل شــرکت ملی صنایــع مس ایران در 
بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به اینکه 
کل پروژه های شــرکت ملی مــس 29 پروژه با 
اعتبــاری بالغ بر 2 میلیارد و 480 میلیون یورو 

به عــلاوه 30 هزار میلیارد تومان اســت، عنوان 
کرد: در استان کرمان در حال حاضر بیش از 23 

پروژه معدنی و زیرساختی داریم.
وی عنــوان کــرد: یک طــرح ipcc که آخرین 
تکنولوژی برای بحث معدنی است، در سرچشمه 
شــکل می گیرد که بتوانیم شرایط مناسب فنی 
را در این منطقه اجرا کنیم. همچنین نوســازی 
ناوگان معــادن ازجملــه خرید 40 دســتگاه 
تراک جدیــد و...در این خصوص بوده اســت.
سعدمحمدی ابراز کرد: طی 9 ماهه اول امسال 
207 هزار تن کاتد تولید شده است که  9 درصد 
از ســال گذشته جلوتر است  و 16 درصد تولید 
آند نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش 
داشته است.ســعدمحمدی گفت: هفته گذشته 
شــرکت ملی مس بــه رتبه دوم شــرکت های 
بورسی کشــور ارتقا پیدا کرد و توانست جایگاه 
خود را مســتحکم کند که امیدواریم در آینده 
نزدیک به شــرکت اول بررســی کشور تبدیل 
شود.وی در پایان گفت: در مسیر تولید، توسعه، 
فروش و اکتشــاف خبرهای خوبی برای ســال 
آینده داریم و شــرایط خوبی اتفاق می افتد که 
امیدواریم با ایجاد اشــتغال به لحاظ اقتصادی 

شرایط خوبی در منطقه ایجاد کنیم.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران خبر داد:

رکوردزنی فروش شرکت مس در سالجاری
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زرندی معاون طرح و برنامه وزارت صمت اعلام کرد:

 شفافيت در آمار بخش
 صنعت و معدن 

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: از 25 قلم کالای اصلی صنعتی 
و معدنی که تاکنون اطلاعات آن اســتخراج 
شده اســت، 17 محصول با رشد مثبت و 8 

محصول روند نزولی داشته است.
ســعید زرندی در جلسه پایش آمار افزود: در 
هشــت ماهه امســال انواع خودرو سواری با 
تولید حدود 543 هزار دســتگاه و رشد 21 

درصــدی، تلویزیون 797 هزار دســتگاه با 
61 درصد رشــد، کاتد مس 192 هزارتن با 
افزایش 9 درصدی ، فولاد خام با بیش از 19 
میلیون تن و رشد بیش از 8 درصدی، سیمان 
با تولید 48 میلیون تن و رشــد 15 درصدی 
و لاســتیک خودرو با تولیــد 178 هزارتن با 
رشــد 25 درصدی را نشــان می دهد.وی در 
ادامه تصریح کرد: تولید اتوبوس، مینی بوس و 
ون الکتروموتور، کاغذ، کنسانتره زغال سنگ 
و ظروف شیشــه ای با کاهــش تولید مواجه 
بوده اند.معــاون طرح و برنامه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بیان کرد: در این مدت 4 هزار 
و 560 پروانه بهره برداری جدید صادر شد که 
در تعداد 11 درصد و با ایجاد اشتغال مستقیم 
برای بیش از 86 هزار نفر رشــد 35 درصد را 
در بخش اشتغال نشان می دهد.زرندی افزود: 
صدور پروانــه صنفی در این مدت نزدیک به 
50 درصد رشــد داشته اســت.وی گفت: در 
حوزه تجارت الکترونیــک نیز صدور گواهی 
امضای الکترونیکــی در این مدت 53 درصد 
رشد را نشــان می دهد.وی ادامه داد: پروانه 
اکتشــاف معدن با صدور 647 پروانه با رشد 
12 درصدی، گواهی کشــف با 339 مورد 5 
درصــد و پروانه بهره بــرداری معدن با 410 
مورد 6 درصد ، رشد داشته است.معاون طرح 
و برنامه وزارت صنعــت، معدن و تجارت در 
خصوص تسهیلات به بخش صنعت و معدن 
نیز گفت: از منابع پروژه رونق تولید به 2 هزار 
و 257 واحد به مبلغ بیش از 59 هزار میلیارد 
ریــال و از محل تبصــره 18 قانون بودجه به 
829 واحد بــه ارزش 46 هزار میلیارد ریال 

تسهیلات پرداخت شده است.
زرندی در بخش دیگری از سخنان خود بیان 
کرد: انتشــار آمار بخش تولیــد و تجارت به 
صورت شــفاف و منظم انجام می شود و همه 
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اطلاعــات مثبت یا منفی در اختیار عموم قرار می گیرد و در این 
خصوص ملاحظه ای را مدنظر نمی گیریــم.وی گفت: اطلاعات 
کل گزارش واحدهای غیرفعال که شــاید در گذشته ملاحظاتی 
برای انتشــار عمومی بود را در سامانه بهین یاب برای دسترسی 
ســرمایه گذاران قرار داده ایم.معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت اضافه کرد: وقتی تصمیم به انتشار عمومی صنایع 
اشباع گرفتیم، برخی افراد نگران تبعات انتشار این لیست بودن 
اما تصمیم گرفته شــد این صنایع به صــورت عمومی نیز اعلام 
شــود.زرندی تصریح کرد: سیاســت  ما در معاونت طرح و برنامه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت این اســت که همه اطلاعات، آمار 
و گزارش ها در دســترس عموم قرار گیرد و هــم اکنون در این 

خصوص در بین سایر دستگاه های دولتی پیشتاز هستیم.
معــاون طرح و برنامه وزارت صمت همچنین گفت: در ســامانه 
بهین یاب، بخشی به عنوان پایش فضای کسب وکار ایجاد کردیم 
تا صنعت گران، معدن کاران و تجار نظر خود را در خصوص موانع 

کسب وکار اعلام کنند.
زرندی افزود: نتیجه این پایش را در خود سامانه قرار داده ایم که 

همگان از نتایج این نظرسنجی هم بهره  مند شوند.
وی همچنین در این جلسه در خصوص میز خدمت الکترونیک 
گفت: با توجه به شــیوع بیماری کرونا و لــزوم ارائه خدمات به 
صــورت الکترونیکی و تکریم ارباب رجوع و عدم حضور مراجعان 
به وزارت خانه میز خدمت الکترونیکی در سامانه بهین یاب ایجاد 
شــده و در مدت حدود یک ماه 275 درصد درخواست واصل که 

به 258 درخواست پاسخ داده شده است.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: اکثر 
خدمات وزارت خانه، صدور مجوزها درخواست تسهیلات و ... به 
صورت الکترونیکی است و میز خدمت الکترونیکی آماده ارائه به 

ذینفعان وزارتخانه می باشد.

سهم بخش تولید از اوراق بدهی بسیار پایین است
زرنــدی در خصوص اوراق بدهی افــزود: در دنیا بخش مهمی از 
تامین مالی واحدهای تولیدی از انتشــار اوراق می باشــد، اما در 
سال گذشته تنها حدود 2 هزار و 500 میلیارد تومان انتشار اوراق 

در بخش صنعت و معدن داشتیم.
وی تصریح کرد: ارقام اوراق بدهی منتشــر شده برای شرکتهای 
تولیدی نشانگر این است که کمتر از 1 درصد منابع مالی پرداختی 
به بخش تولید از شبکه بانکی از محل اوراق تامین شده است که 
این سهم حتما باید افزایش یابد.وی گفت: اتکا بیش از حد تولید 
به سیستم بانکی و محدودیت های مالی بانک ها برای این بخش 
، دچار اشکال است که باید برای آن چاره اندیشی عملیاتی شود.
زرندی افزود: با برنامه ریزی و پیگیری های زیادی که انجام شد 
تاکنون و طی ســال جاری بیش از 8 هزار میلیــارد تومان انواع 
اوراق بدهی برای بخش تولید منتشر شده که رشد قابل توجهی 
نســبت به سال گذشته را نشان می دهد و تا پایان سال این عدد 
افزایش خواهد داشت ، که با وجود رشد قابل توجه نسبت به سال 
گذشــته اما هنوز هم این سهم ، پایین است.معاون طرح و برنامه 

وزارت صنعت،معدن و تجارت تصریح کرد: ضمن اینکه باید مسیر 
اســتفاده از این ابزارها تسهیل شود اما سیستم های سنتی مالی 
در بنگاهها هم باید تغییر کند و به جای این که تمام وقت و تلاش 
بنگاها صرف دریافت تسهیلات از نظام بانکی شود باید به طرف 
بهره مندی از ابزارهای نوین مالی حرکت کنند.وی با اشــاره به 
اینکه مساله اصلی بنگاه ها در استفاده از تامین مالی در بازار بدهی 
موضوع رکن ضامن است ، گفت: رتبه بندی اعتباری بنگاه ها که 
اخیرا عملیاتی شده کمک بسزایی به تسریع و تسهیل تامین مالی 

در بازار سرمایه خواهد نمود که میبایست تقویت شود.

مزیت اوراق گام در تامین مالی اعتباری 
بنگاه های تولیدی

زرندی یکــی از اوراقی که بنگاههای تولیــدی می توانند از آن 
اســتفاده کنند را اوراق " گام " نامید و افزود: با استفاده از اوراق 
گام، ضمن عملیاتی شدن تامین مالی زنجیره تامین در زنجیره 
مثل قطعات خودرو،نســاجی و پوشــاک، تجهیزات صنعتی و... 
ظرفیت مناســبی برای جهش تولید در این صنایع ایجاد خواهد 
شد که با توجه به تعاملات خوب صورت گرفته با شبکه بانکی و 
بانک مرکزی می تواند جایگزین بخشی از روش های مرسوم تامین 
سرمایه در گردش باشد.وی گفت: امکان خرید اعتباری مواد اولیه 
مورد نیاز در سررســیدهای 1 تا 9 ماه؛ عدم شمولیت سقف های 
در نظر گرفته شده در آیین نامه تسهیلات و تعهدات کلان؛منوط 
نبودن صدور اوراق گام به اخذ گواهی تبصره یک ماده 186قانون 
مالیات های مستقیم؛عدم ضرورت استعلام وضعیت بدهی غیر 
جاری بنگاه متعهد توسط بانک عامل؛ پرداخت کارمزد حدود دو 

درصدی به جای سود تسهیلات از مزایای اوراق گام است.
زرندی افزود: امکان نقل و انتقال بدون کارمزد اوراق در مدت یک 
ششــم عمر اوراق در سیستم بانکی؛ نرخ تنزیل منطقی در بازار 
سرمایه به دلیل تضمین نقد شوندگی اوراق توسط بانک عامل، از 
دیگر مزایای است که بنگاههای تولیدی با استفاده از اوراق گام از 

آن بهره مند می شوند.

با برنامه ریزی 
و پیگیری های 

زیادی که انجام 
شد تاکنون و طی 
سال جاری بیش 
از 8 هزار میلیارد 

تومان انواع 
اوراق بدهی برای 

بخش تولید 
منتشر شده 

که رشد قابل 
توجهی نسبت 

به سال گذشته 
را نشان می دهد 

و تا پایان سال 
این عدد افزایش 

خواهد داشت ، 
که با وجود رشد 

قابل توجه نسبت 
به سال گذشته 

اما هنوز هم این 
سهم ، پایین 

است
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بازوی پژوهشی مجلس ضمن بررسی »طرح توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد« اعلام کرد:

نسخه درمانی برای بازار فولاد
پس از جنجال بر ســر آیین نامه فولادی دولت 
بــا عنوان »طرح ســاماندهی بــازار فولاد« در 
هفته های گذشــته، طرح مجلس نیز برای رفع 
مشکلات موجود در بازار فولاد با مخالفت مرکز 

پژوهش های مجلس روبه رو شد. 
در گزارشی که بازوی پژوهشی مجلس شورای 
اســلامی آن را منتشــر کرد، این مرکز به طور 
جامع به نقد و بررســی طرح کمیسیون صنایع 
مجلس با عنوان »طرح توســعه و تولید پایدار 
زنجیــره فولاد با رویکرد اصلاح سیاســت های 
تنظیم بازار« پرداخت و ضمن موافقت با برخی 
از مــواد آن، طرح را نیازمنــد اصلاح در چهار 

مساله مهم دانست.
بازوی پژوهشی مجلس یادآور شد: »بی توجهی 
بــه ضرورت ثبات در صادرات« در کنار » نحوه 
تا میــن پایدار نیــاز داخل«، »الــزام به عرضه 
محصولات همه تولیدکنندکان در بورس کالا« 
و »ایجــاد کمیته جدید برای سیاســت گذاری 
در صنعت فولاد« مهم ترین مواردی اســت که 

عدم اصلاح آنهــا می تواند آتیه صنعت فولاد را 
بــا مخاطراتی روبه رو کند. ایــن گزارش اذعان 
می کند عدم اصلاح رویکردهای مذکور در طرح 
مجلس، بازار را مســتعد مشکلاتی جدید برای 

زنجیره تولیدکنندگان فولاد خواهد کرد.
در این گزارش با یادآوری چالش های هشت گانه 
بخش فولاد، نســبت به انحراف سیاســت ها از 
مسائل این حوزه هشــدار داده شده است. این 
موارد که عمدتا تا ثیــر خود را روی تولید مواد 
مختلف زنجیره فولاد از سطوح اولیه معدنی تا  
ارقام تکمیلی در حلقه های بالاتر می گذارد، در 
طرح مجلس مورد بی توجهی قرار گرفته است.  
از ایــن منظر مرکز پژوهش هــای مجلس نیاز 
صنعت فــولاد را در قالبی متفاوت از طرح های 
مجلس و دولت برای اصلاح بــازار فولاد دیده 
اســت. این مرکز با یادآوری خطاهای سیاستی 
دولــت در زمینه تورم و سیاســت پولی، دلیل 
اشــتیاق تولیدکنندگان فولاد بــه صادرات را 
مداخلات پیوســته دولت در بازار و پافشــاری 

سیاست گذار برای تنظیم بازار فولاد اعلام کرده 
اســت.  بر همین مبنا هــم مرکز پژوهش های 
مجلس سیاست های فعلی در زمینه ممانعت از 
صادرات را نه تنها راهگشــا ندانسته که آنها را 
غیرکارشناسی و مخاطره آمیز اعلام کرده است.

  اهم انتقادات
مرکز پژوهش های مجلــس در این گزارش در 
انتقادها  برخــی  پیشــنهادهای خود  لابه لای 
درخصوص اثرگذاری منفی طرح توسعه و تولید 
پایــدار زنجیره فولاد بازار فولاد بر صادرات این 
بخش را گنجانده و از سیاســت گذار خواســته 
نسبت به رفع آنها در لایحه اصلاحی اقدام کند. 
در عین حال بازوی پژوهشی مجلس با استقبال 
از برخــی رویکردهای ایــن آیین نامه از جمله 
توجــه به همه حلقه های مختلف زنجیره تولید 
فولاد، اعلام کــرده این رویکرد برای حمایت و 
توســعه صادرات محصولات زنجیره فولاد مهم 
اســت و از همین منظر، اجرای صحیح مواد و 

مرکز پژوهش  های مجلس شورای اسلامی
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پیشنهادهای اصلاحی می تواند علاوه بر تا مین نیاز داخل کشور، به 
صادرات پایــدار محصولات زنجیره فولاد کمک کند. البته این نهاد 
اعلام کرده سپردن قیمت گذاری در تمامی این زنجیره به بورس کالا 
را دیگر موضوعی دانســته که می تواند نظام انگیزش این صنعت را 
تهدید کنــد.  با توجه به واقعیات موجود، عرضه محصولات زنجیره 
فولاد توســط کلیه تولیدکنندگان به ویژه تولیدکنندگان کوچک و 
متوســط و برخی واحدهایی که دارای قراردادهای بلندمدت تا مین 
مواد اولیه هستند، امکان پذیر نخواهد بود و بازار زنجیره فولاد کشور 
با چالش روبه رو خواهد شــد. به نظر می رســد ایــده کلی این طرح 
مبنی بــر منوط کردن صادرات به عرضــه در بورس کالا می تواند با 
اصلاحاتی، ضمن توســعه صادرات محصولات زنجیره فولاد، امکان 
تا مین پایدار نیاز داخل کشور را نیز فراهم کند و نیازی به الزام کلیه 

تولیدکنندگان به عرضه در بورس کالا وجود ندارد.
با توجه به ایرادهای جدی در سامانه های الکترونیکی وزارت صمت 
برای ساماندهی طرف تقاضا و نظارت بر بازار، تکیه بر ظرفیت سامانه 
بهین یاب که »کارشــناس محور« بوده و محل ایجاد فســاد و انواع 
امضاهای طلایی است، موجب حل مشــکلات موجود نخواهد شد 
و الزام است با یکپارچه ســازی کلیه سامانه های الکترونیکی وزارت 
صمت در قالب »سامانه جامع تجارت« کلیه اطلاعات تولیدکنندگان، 
صادرکنندگان، واردکننــدگان و مصرف کنندگان مواد اولیه در این 
ســامانه درج و مورد بررسی و پایش مســتمر قرار گیرد. همچنین 
اتصال این سامانه ها به سایر سامانه های دولت، امکان راستی آزمایی 

اطلاعات اظهار شده توسط متقاضیان را فراهم می کند.

  اهم پیشنهادات
این مرکز برای اصــلاح آیین نامه مجلس در 16 بخش مختلف این 
پیشــنهاد ها را ارائه کرده است: »حذف بند ب ماده1 مبنی بر ایجاد 
کمیته رصــد و پایش بازار فولاد«، »حذف بنــد ت ماده1مبنی بر 
تعریف سامانه بهین یاب برای این قانون«، »حذف کل ماده 2 مبنی 
بــر الزام همه تولیدکنندگان زنجیره فــولاد برای عرضه محصولات 
خود در بورس کالا«، »حــذف تبصره 1 ماده2 طرح دایر بر وظیفه 
بورس کالا جهت اعطای کد ثبت سفارش و خرید براساس سهمیه 
مندرج در سامانه بهین یاب صرفا برای واحدهای تولیدی دارای کد 
بهین یــاب«، »تبدیــل تبصره 2 به ماده 2 به این شــرح که بورس 
کالا موظف اســت امکان عرضه همه محصولات زنجیره فولاد و نیز 
معاملات خرده فروشی محصولات فولادی مقاطع طویل و محصولات 
ثانویــه حاصل از ورق )لوله و پروفیــل( را ظرف مدت 3 ماه پس از 
لازم الاجرا شــدن این قانون فراهم نماید«، »حذف تبصره3 ماده2 
ناظر بــه ممنوعیت فروش مــواد اولیه محصــولات زنجیره فولاد 
خریداری شده از بورس کالا«، » حذف تبصره4 ماده2 ناظر بر عدم 
نیاز به تبصره برای تشکیل تعاونی تولیدکنندگان خرد و متوسط«، 
»پیشنهاد اصلاح ماده3 در زمینه اجازه صادرات محصولات زنجیره 
فــولاد به تولیدکنندگان پس از عرضه هفتگی محصولات در بورس 
کالا«، »اصلاح تبصره 1 ماده 3 مبنی بر اعتبار 6ماهه افزایش مجوز 
صادرات تولیدکننده پس از رویت مازاد عرضه نســبت به تقاضا در 
بورس کالا«، »اصلاح تبصره 2 ماده 3 که به حذف معافیت مالیاتی 
صــادرات محصولات زنجیره فولاد اشــاره دارد«، » حذف تبصره3 
ماده3 مبنی بر ضرورت نصب عوارض صادراتی بر تمام زنجیره فولاد 
با هدف ممانعت از خام فروشی و کمک به تولید داخلی«، »پیشنهاد 
اصلاح ماده 4 درخصوص مکلف ســاختن دولــت به ایجاد کمیته 

رصــد و پایش بازار فولاد و الحاق یک تبصره به این ماده«، »اصلاح 
تبصره ماده4 به گزارش ماهانه وزارت صمت به کمیســیون صنایع 
مجلس درخصوص بررســی و رصد زنجیره فولاد«، »اصلاح کلیات 
ماده 5 درخصــوص اعلام اطلاعات تولید، خریــد، فروش، واردات، 
صادرات و مصرف کالاهای تولیدی در ســامانه جامع تجارت توسط 
تولیدکنندگان زنجیره فولاد«، »پیشــنهاد اصلاح تبصره 1 ماده 5 
درباره تعیین مجــازات عدم ثبت اطلاعات مورد اشــاره در ماده5 
توســط تولیدکنندگان«، »حذف تبصره3 مــاده5 به دلیل ادغام با 
صدر ماده5« و »حذف تبصره4 ماده5 به دلیل ادغام با صدر ماده5«.  
مرور روند کلی پیشنهادهای مرکز پژوهش های مجلس درخصوص 
نقاط قوت و ضعف این آیین نامه نشــان می دهد به چه دلایلی مرکز 
پژوهش های مجلس درخواســت حذف برخــی تبصره ها یا اصلاح 
برخی مواد را در متن گزارش تحلیلی خود آورده یا درخواست کرده 
تغییراتی در متن قانون جدید بازار فولاد اعمال شــود.  در بخشی از 
گزارش این نهاد اعلام شده: »برخی تبصره های ذیل مواد این طرح 
از جمله تبصره های مربوط به حذف معافیت مالیاتی یا وضع عوارض 
صادراتی برای محصولات زنجیره فولاد ماهیت آیین نامه ای داشــته 
و در ســایر قوانین اعم از ماده 141 قانون اصلاح قانون مالیات های 
مستقیم مصوب 1394 و ماده 37 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر 
و ارتقای نظام مالی کشور مصوب 1394 اختیارات لازم به نهادهای 
ذی ربط برای وضع موردی عوارض و معافیت های مالیاتی داده شده 
اســت و با توجه به شرایط بازار، دولت می تواند با هدف تنظیم بازار 

انواع معافیت ها و عوارض صادراتی را وضع یا لغو نماید.«

  کم توجهی به ظرایف بازار جهانی فولاد
چرا صادرات برای صنعت فولاد اهمیت دارد؟ این ســوالی است که 
محققان مرکز پژوهش های مجلس سعی کرده اند در خلال گزارش 
خود بــه آن بپردازند و با اســتدلال های منطقی مبتنی بر اهمیت 
تداوم حضور موثر در این مســیر، بــه عارضه یابی برخی نگرش های 
حاکم بر آیین نامه ســاماندهی بازار فولاد بپردازند. در بخشی از این 
تحلیل آمده است: »توسعه صنعت فولاد در دنیا یکی از شاخص های 
مهم صنعتی بودن کشورهاســت. درحال حاضــر چین بزرگ ترین 
تولیدکننده جهان در این بخش است که با سهم 53 درصدی بیش 

از نیمی از تولید این بخش را به خود اختصاص داده است.
در عین حال این کشــور بزرگ ترین مصرف کننده جهان با ســهم 
51 درصدی از کل مصرف فولاد جهان اســت و این دو نکته نقش 

تعیین کننده  چین در بازار فولاد دنیا را به خوبی عیان می کند.
ایران نیز در جایگاه دهمین تولیدکننده بزرگ فولاد دنیا قرار گرفته 
به طوری که در سال 1398 بیش از 27 میلیون تن فولاد تولید کرده 
و براســاس پیش بینی های انجام شده این میزان در سال 1399 به 
بیش از 30 میلیون تن خواهد رسید. دسترسی به منابع عظیم گازی 
در ایران نیز این کشــور را به بزرگ ترین تولیدکننده آهن اسفنجی 
بر پایه گاز در دنیا تبدیل کرده است. براساس چشم انداز افق 1404 
جمهوری اســلامی ایــران، ظرفیت تولید فولاد کشــور باید به 55 

میلیون تن برسد.
از ســال 1392 تــا  1398 تولیــد فــولاد خام در ایــران به طور 
متوســط ســالانه با رشــد 9 درصدی همراه بوده است و با فعال 
شدن ظرفیت های حلقه های مختلف زنجیره فولاد کشور، علاوه بر 
تا مین نیــاز داخلی، امکان صادرات محصــولات زنجیره فولاد به 
سایر کشــورها نیز فراهم شده است. در سال 1398 کل صادرات 

بررسی این 
گزارش نشان 

می دهد ترس یا 
ابهامی که برای 

کارشناسان مرکز 
پژوهش های 

مجلس از ناحیه 
آیین نامه فولادی 
وجود دارد شامل 

»مداخلات 
گسترده دولت 

در بازار«، 
»بی توجهی به 

اهداف کلان 
اسناد چشم انداز 
صنعت فولاد« و 

»بی توجهی به 
اهمیت ارز آوری 

این بخش 
برای اقتصاد 
ملی« است. 

مواردی که سعی 
اصلی آیین نامه 

بر تعمیق یا 
بی توجهی به 

آنها استوار شده 
است
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زنجیره فولاد از نظــر وزنی 25 میلیون تن و 
از نظر ارزشــی 4/ 9 میلیارد دلار بوده است.

زنجیــره فولاد حــدود 12 درصــد صادرات 
غیرنفتــی کشــور را به خود اختصــاص داده 
است. عمده صادرات سنگ آهن، کنسانتره و 
گندلــه به مقصد چین و عمده صادرات فولاد 
و محصــولات فولادی به کشــورهای جنوب 
شرق آسیا، عراق و افغانستان انجام شده است. 
بررســی مصرف فولاد در ایران نشان می دهد 
مصرف )ظاهری( فولاد در ســال 1398 در 

بازه 15 تا 16 میلیون تن بوده است.  این 
درحالی است که برآوردهای غیررسمی، 
میزان مصــرف واقعی فولاد کشــور را 
12 تــا  14 میلیون تن نشــان می دهد. 
بــا در نظر گرفتن شــاخص های کلان 
اقتصادی کشور، شرایط تحریم و شیوع 

ویروس کرونا، پیش بینی می شود در سال 
1399 نیز در خوش بینانه ترین حالت میزان 

مصرف فولاد کشور مانند سال 1398 خواهد 
بود. بنابراین در عین تا مین پایدار نیاز داخلی، 
توجه به مقوله صادرات یکی از الزامات توسعه 

متوازن زنجیره فولاد در کشور است.«

  مشکلات واقعی صنعت فولاد 
از دید مرکز پژوهش های مجلس

هشــت چالش بزرگ صنعت فــولاد از دید 
گزارش احصا شده و تقریبا جایی در آیین نامه 
فولادی مجلس نداشــته اســت. بررسی این 
گزارش نشان می دهد ترس یا ابهامی که برای 
کارشناسان مرکز پژوهش های مجلس از ناحیه 
آیین نامه فولادی وجود دارد شامل »مداخلات 
گســترده دولــت در بــازار«، »بی توجهی به 
اهداف کلان اسناد چشم انداز صنعت فولاد« 
و »بی توجهی بــه اهمیت ارز آوری این بخش 
برای اقتصاد ملی« اســت. مواردی که سعی 
اصلی آیین نامه بر تعمیق یا بی توجهی به آنها 

استوار شده است.
این مرکز با یادآوری مشــکلات اصلی صنعت 
فولاد و چالش های پیش روی بازیگران کوچک 
و بزرگ این بخش، هشــت چالش عمده این 
صنعت را »عــدم توازن زنجیــره«، »ابهام در 
تحقــق برنامه های توســعه صنعــت فولاد«، 
»عقب ماندگــی در زمینه اکتشــافات معدنی 
و چالــش تا مین مواد اولیــه«، »فراهم نبودن 
زیرســاخت ها اعم از تا مین آب، بنادر، راه آهن 
و...«، »ساختار معیوب تعیین قیمت حامل های 
انــرژی«، »بهره وری پاییــن«، »بی توجهی به 
ارتقای فناوری« و »فقدان ســامانه های آماری 
و اطلاعاتــی جامع در زنجیره فــولاد« اعلام 
کرده اســت. در عین حال بررســی مســائل 

حاکم بر چرخه سیاســت گذاری بــازار فولاد 
دیگر موردی است که در نگاه کارشناسان این 
مرکز جایگاه ویژه ای داشــته است.برای مثال 
براســاس ظرفیت های ایجاد شده در کشور و 
همچنین طرح های قابل تحقق در سال 1404، 

زنجیره فولاد کشور با چالش تا مین سنگ آهن، 
کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی روبه رو خواهد 
شــد که میزان کسری ســنگ آهن مورد نیاز 
زنجیره نسبت به سایر حلقه ها نگران کننده تر 

است.
همچنین برای دســتیابی به اهداف چشم انداز 
1404 در زنجیــره فولاد لازم اســت تا  5/ 2 
میلیارد یورو سرمایه گذاری برای تکمیل زنجیره 
و 5/ 9 میلیارد یورو سرمایه گذاری برای تکمیل 
زیرساخت های مورد نیاز اعم از معادن، انرژی، 

حمل  و نقل، بنادر و... انجام شود.
یکی دیگر از چالش های زنجیره فولاد، تنظیم 
بازار فولاد کشور است. با توجه به شرایط تحریم 
و نوســانات نرخ ارز در ســال های اخیر، دولت 
مداخلات گســترده ای برای تنظیم بازار فولاد 

کشور انجام داده است.
مداخله دولت برای تنظیم بــازار فولاد به طور 
عمــده از طریق ســتاد تنظیم بــازار و صدور 
بخشنامه ها و دســتورالعمل های مختلف بوده 
که مجموعه سیاســت های تنظیم بازار دولت 
منفعتی به مصرف کنندگان نهایی کالاها یعنی 
مردم عادی نرسانده است و موجب ایجاد رانت، 

فساد و رونق واسطه گری در بازار شده است.
سیاســت های مداخله قیمتی دولــت در بازار 
محصولات زنجیره فولاد موجب شده تا  شکاف 
قیمتی قابل توجهی میــان قیمت های داخلی 
و جهانی ایجاد شــود که این مســاله به همراه 
کاهش ارزش ریال باعث شده جذابیت صادرات 

افزایش یابد. رشد صادرات محصولات مختلف 
زنجیره فولاد به همــراه کاهش عرضه داخلی، 
دولــت را به ســمت کنترل صــادرات و وضع 
عــوارض صادراتی برای مــواد معدنی و فلزی 
سوق داد. به طوری که اقدامات ذیل که عمدتا 
برخلاف قوانین و مقررات جاری کشور هستند 
و با مصوبه ســتاد تنظیم بازار قابلیت اجرا پیدا 
کرده اند، برای کنتــرل قیمت ها و حفظ توازن 
زنجیره انجام شــده اند. از جمله این تصمیمات 

می توان به موارد زیر اشاره کرد:
1 - قیمت گذاری محصولات مختلف زنجیره 

ارزش فولاد برای عرضه در بورس کالا
2 - الــزام تولیدکنندگان عمدتا بزرگ به 
عرضه ماهانه شمش و محصولات فولادی 

در بورس کالا به میزان مشخص
3 - ایجــاد محدودیت های مختلف برای 
صــادرات واحدهایــی که ســهم تعیین 
شده توســط دولت را در بورس کالا عرضه 
نکرده انــد. اجرای این بنــد در بازه های زمانی 
مختلف از سال 1397 تا کنون به صورت مستمر 

و منظم نبوده است.
4 - ابطال معاملات بورس کالا

5 - ممنوعیــت صادرات توســط بازرگانان و 
محدود کردن صادرات صرفا به تولیدکنندگان

6 - وضع عــوارض صادراتی 25 درصدی برای 
سنگ آهن، کنسانتره و گندله

مرور این مــوارد گویای تعدد بخشــنامه ها و 
دســتورالعمل های صادره ازسوی ستاد تنظیم 
بازار بوده کــه در نهایت این موضوع، موجبات 
ایجاد بوروکراســی پیچیده و ابهام های متعدد 
درتنظیــم بازار زنجیره فــولاد را ایجاد کرده و 
تصمیمات خلق الســاعه و غیرکارشناسی را در 

این بخش باب کرده است. 
این مرکز در نهایت اعلام کرده »بررســی آمار 
و اطلاعات ارائه شــده ازســوی شرکت بورس 
کالا و گمرک جمهوری اســلامی ایران نشان 
می دهد بخشنامه ها و دستورالعمل های صادره 
نه تنهــا موجب عرضه کالا در بــازار داخلی و 
تا مین پایدار نیاز زنجیره نشــده است، بلکه در 
برهه هایی قیمت فــولاد و محصولات فولادی 
به بیــش از 120 درصد قیمت های جهانی نیز 

رسیده است.«
در نهایــت اینکه تحلیلی که این مرکز از طرح 
کمیســیون صنعت با عنوان »طرح توســعه و 
تولیــد پایدار زنجیره فولاد بــا رویکرد اصلاح 
سیاســت های تنظیم بازار« منتشــر کرده به 
خوبی تبعات سیاســت تنظیم بازار در اقسام 
مختلف اعم از تعرفه گذاری، سرکوب قیمت یا 
وضع قیمت کف و ســقف را در بازارهای پویا 

و پردامنه ای نظیر بازار فولاد نشان داده است.
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ایران ســال آینده وارد دوره رشــد مثبت اقتصادی 
خواهد شد. بانک جهانی در گزارشی ضمن پیش بینی 
رشــد یک تا 1/ 2 درصدی بــرای اقتصاد ایران طی 
ســال 1400 اعلام کرد ایــن موضوع حتی به فرض 
ایجاد شــرایطی ســخت و عدم تحقق سناریوهای 
امیدوارانه رخ خواهد داد. گزارش تازه این نهاد مرجع 
اقتصاد تایید می کند بخش صنعت نقش پررنگی در 
این رشد خواهد داشت. گزارش معاونت طرح و برنامه 
وزات صمــت از پیش بینی بانک جهانی برای اقتصاد 
ایران نشــان می دهد رشد بخش صنعت تا سطح 3 
درصد طی سال آینده امکان پذیر خواهد بود. در عین 
حال به فرض بروز بدترین سناریو، صنعت حداقل 5/ 

1 درصد رشد خواهد داشت.
البته این نهاد اعلام کرده به واســطه تحریم، پاندمی 
کرونــا و کاهش بهای نفت، رشــد اقتصاد ایران طی 
سال های 1399 تا 1401 در محدوده نزدیک به صفر 
درصد قرار داشته و بین منفی 2 تا مثبت 2 درصد در 
نوسان خواهد بود. این روند به شکلی خواهد بود که 
هرچه از سال 1399 دور می شویم، ارقام رشد مثبت 
شــده و به ســمت 2 درصد و رشدهای مثبت بالاتر 
حرکت خواهد کرد. این گزارش تایید می کند با ورود 
اقتصاد ایران به دوره رشــد اقتصادی مثبت، مصرف 
نفــت در ایران و جهان تقویت شــده و همین عامل 
دوباره بــر صنایع و خدمات تاثیر خواهد گذاشــت. 
البته روند کلی حاکم بر تولید ناخالص داخلی بدون 
احتســاب بخش نفت هم مثبت خواهد بود، گرچه 
در ســناریوهای خوش بینانه احتمالا این بخش نیز 
در افق 1400 حائز رشــد 7/ 1 درصدی است. بانک 
جهانی در ســناریوی غیرخوش بینانه میزان رشــد 
اقتصاد ایران را 8/ 0 درصد را اعلام کرده اســت. این 
نهاد برای بخش های کشاورزی و خدمات در اقتصاد 
ایران پیش بینی کرده بسته به سناریوهای بدبینانه و 
 خوش بینانه، به ترتیب 5/ 1 تا 2درصد و 5/ 0 تا 5/ 1 

درصد رشد حاصل خواهد شد.
از آنجا که این گزارش قیمت نفت را برای سال های 
آینــده مثبت و رو به رشــد ارزیابی کــرده، به نظر 
می رســد امکان تحقق رشــد اقتصادی مثبت برای 
کشــور امکان پذیر باشد. گزارش تازه بانک جهانی با 
اعلام قیمت 42 دلاری برای نفت طی ســال آینده 
و نیــز پیش بینی نرخ هــای 44، 47 و 52 دلاری تا 
افق 2025 رونــد کلی حاکم بر بــازار جهانی نفت 
را صعــودی عنوان کرده و قیمت هر بشــکه نفت را 

بــرای ســال 2030 حــدود 70 دلار در نظر گرفته 
اســت. اما گزارش بانک جهانی در بخش های دیگر 
خود پیش بینی جالبــی درخصوص وضعیت قیمت 
نهاده هــای مهم تولید که بــرای بخش های مختلف 
مورد نیاز هســتند اعلام کرده است. این گزارش که 
توسط معاونت طرح و برنامه وزارت صمت ترجمه و 
 btu تهیه شده، اعلام می کند قیمت هر یک میلیون
از گاز طبیعی در مقاصد ژاپن، آمریکا و اتحادیه اروپا 
بــه ترتیب 9/ 8، 3/ 2 و 1/ 4 دلار خواهد بود و روند 
کلی تا افق 2030 برای همه این موارد مثبت است.

قیمت هر تن کنجاله ســویا نیز در این گزارش برای 
سال آینده حدود 348 دلار اعلام شده و روند قیمت 
در ســال های آتی تا پایان دهه صعودی اعلام شده 
اســت.این گزارش همچنین قیمت پیش بینی خود 
برای کنجاله سویا، روغن سویا و دانه سویا را در سال 
2021 بــه ترتیب 340، 750 و 350 دلار اعلام کرد 
که نزولــی بودند. پیش بینی بانک جهانی درباره این 
ســه کالای مهم در حالی نزولی اســت که جدال بر 
ســر قیمت گذاری و توزیع آنها در ایران هر روز ابعاد 
تازه ای به خود می گیرد. افت بهای این ارقام که بین 
2تا 5درصد پیش بینی شــده احتمالا تاثیر چندانی 
روی قیمت تولیدات وابســته اعم از روغن یا گوشت 
دام و طیور در ایران نداشــته باشــد اما پیام روشنی 

از روند کلی حاکم بر بــازار این نهاده را به بازیگران 
این صنعت ارســال می کند.امــا وضعیت جو و ذرت 
نیز روال دیگری دارد و نهــاد مرجع اقتصاد جهانی 
اعدادی بیشــتر از همیشه را برای قیمت سال آینده 
آنها پیش بینی کرده است. به این ترتیب قیمت جو و 
ذرت با حدود 5 درصد افزایش نسبت به امسال، برای 
2021 بهایی به ترتیب معادل 119 و 164 دلار پیدا 
کرده و پیش بینی شده در افق 2025 این روند ادامه 
داشته باشــد و حتی تسریع شود. گزارش همچنین 
در بخــش دیگری از پیش بینی خــود قیمت مرغ و 
گوشت گوســاله را با مقدار اندکی افزایش در سطح 
87/ 1 و 62/ 4 دلار اعلام کرده و در طی پنج ســال 
آینده نیز همین روند رشد قیمت را پیش بینی کرده 
اســت. قیمت برنج و گندم از دیگر مواردی است که 
طبق پیش بینی این نهاد طی ســال آینده به شکل 
بســیار ظریفی افزایش خواهد یافت. به این ترتیب 
قیمــت هر تن برنــج تایلنــدی 453 دلار و قیمت 
هــر تن گندم آمریکایــی 198 دلار خواهد بود. این 
پیش بینــی تاکید می کند قیمت این دو ماده غذایی 
در افق 2025 افزایشــی خواهد بود و به شکل بسیار 
آرامی رشد خواهد کرد. این پیش بینی تاکید می کند 
که با پیش فرض رفع کرونا، افق چشم انداز بازارهای 

مختلف صعودی خواهد بود.

بانک جهانی برای سال 1400 پیش بینی کرد:

کمک صنعت به رونق اقتصاد ایران
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بازوی پژوهشی وزارت صمت ضمن ارائه یازده پیشنهاد اصلاحی، 
کلیــات بودجه 1400 را مملــو از اعداد غیرواقع بینانه دانســت. 
موسســه مطالعات و پژوهش های بازرگانی با یادآوری رشد 6/ 58 
درصدی اعتبارات هزینه ای وزارت صمت در ســال 1400 در دو 
بخش هزینه ای و اعتبارات تملک دارایی سرمایه ای، نقدهایی را به 
برنامه مالی دولت در سال پیش رو وارد کرد. افزایش بودجه برای 
»نظارت و تنظیم بر بازار« در کنار رشــد اعتبارات »ارتقای سطح 
فناوری و توسعه صنایع پیشرفته و دانش بنیان«، »ارتقای بهره وری 
معادن«، »برنامه نظارت بر تشریفات گمرکی کالا« و »برنامه ترویج 
و فرهنگ ســازی عمومی استاندارد« از جمله مواردی است که در 
بررسی موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی مورد توجه قرار 

گرفته و گویای علایق وزارت صمت برای سال آینده است.
از آنجا که بودجه وزارت صمت از دو سرفصل کلی »صنعت و معدن« 

و »بازرگانی« تشــکیل شــده، چرخی در اعداد و ارقام بودجه نشان 
می دهد دولت در سال آتی در بخش بازرگانی بیش از  بخش صنعت 
و معدن هزینه خواهد کرد. نکته مهم در جهت گیری کلی دو بخش 
در بودجه 1400 هزینه 3برابری اعتبارات هزینه ای سرفصل بازرگانی 
به نســبت سرفصل صنعت و معدن اســت که گویای بار مالی بالای 

بخش بازرگانی برای وزارت صمت است.
 در واقــع در حالی که بودجه وزارت صمت در بخش صنعت و معدن 
از هر دو منبع »هزینه ای« و »تملک دارایی های ســرمایه ای« 1042 
میلیارد تومان است، بودجه بخش بازرگانی از مجرای دو منبع بالغ بر 

3012 میلیارد تومان است.
یکی از مهم ترین بخش های بودجه بخش صنعت در ســال 1400 
که نشان  می دهد چه مواردی در اولویت سیاست گذار است، ارتقای 
همه جانبه بنگاه های دانش بنیان اســت که بودجه آن با رشدی بالا، 

موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی بررسی کرد:

ابهامات بودجه صمت در 14۰۰
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بــه 89 میلیارد تومان افزایش یافته اســت. در بخش معدن 
نیز قرار بر این اســت که مجموعا 2 هــزار میلیارد تومان در 
بهره وری معادن هزینه شــود که این عدد تقریبا دو سوم کل 
منابعی اســت که دولت در سال 1400 برای بخش صنعت و 
معدن در نظر دارد.به طور کلی جهت گیری سیاســت گذار در 
برنامه مالی 1400 گویای کاهش توجه به سه برنامه »بهبود 
فضای کسب و کار«، »توسعه، اصلاح، احیا و تقویت بنگاه های 
تولیدی و واحدهای صنفی« و »برنامه مطالعات آزمایشگاهی« 
اســت که نشــان می دهد کدام موارد در سال پیش رو برای 
سیاســت گذار در اولویت قرار ندارد. این موسســه در بررسی 
بودجه وزارت صمت، برنامه مالی سیاســت گذار برای ســال 
آینــده را در بخش های صنعت، معدن و تجارت در دو بخش 
درآمدها و هزینه ها تجزیه و تحلیــل کرده و نکاتی را درباره 

جهت گیری این نهاد در روندهای مختلف اعلام کرده است.

جزئیات بودجه 1۴00 وزارت صمت
بیشــترین افزایش در مجموع اعتبــارات هزینه ای و اعتبارات 

تملک دارایی های سرمایه ای برنامه ای وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در لایحه بودجه 1400 نسبت 

به مصوب قانون بودجه 1399 مربوط به 
برنامه ارتقای سطح فناوری و توسعه 

صنایع پیشــرفته و دانش بنیان، 
ســرمایه گذاری  توسعه  برنامه 
در بخــش، برنامــه نظارت بر 
و  کالا  گمرکــی  تشــریفات 
برنامه ترویج و فرهنگ سازی 
عمومی اســتاندارد به ترتیب 
 /9  ،601  /3  ،4186  /9 بــا 

178 و 5/ 149 درصد اســت. 
در عین حال بیشــترین کاهش 

در مجموع اعتبــارات هزینه ای و 
اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای 

برنامه ای وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در لایحه بودجه 1400 نسبت به مصوب قانون 

بودجه 1399 مربوط به برنامه بهبود فضای کسب و کار، برنامه 
توســعه، اصلاح، احیا و تقویت بنگاه های تولیدی و واحد های 
صنفی و برنامه مطالعات آزمایشگاهی به ترتیب با منفی 2/ 70 
، منفی 4/ 7 و منفی 1/ 2 درصد اســت. بیشترین افزایش در 
مجموع اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای برنامه ای وزارت 
صنعــت، معدن و تجارت در لایحه بودجه 1400 نســبت به 
مصوب قانون بودجه 1399 مربوط به برنامه توســعه صادرات 
کالا و خدمــات و مدیریت واردات اســت. در برنامه توســعه 
صادرات کالا و خدمات و مدیریت واردات ســازمان توســعه 
تجارت ایران به منظور »اعتبار مشــوق ها و زیرســاخت های 
غیرنفتی و غیرپتروشــیمی، یارانه ســود تسهیلات واحدهای 
تولیدی با اولویت تولیدات صادراتی، افزایش سرمایه صندوق 

توســعه صادرات« 400 هزار میلیارد تومان سرجمع اعتبارات 
تملک دارایی های سرمایه ای در بخش بازرگانی اختصاص داده 
شده است که بابت اعتبار مذکور در قانون بودجه سال 1399 
رقمی ناچیز منظور شــده بود.  اعتبارات هزینه ای و اعتبارات 
تملک دارایی های ســرمایه ای برنامه ای پیش بینی شده جهت 
تنظیم بازار کالاها و خدمات در لایحه بودجه 1400 به ترتیب 
بالغ بر 6/ 58 و 0/ 2 میلیارد تومان است که نسبت به مصوب 
قانــون بودجه ســال 1399 حدود 2/ 2 و 0/ 1 درصد رشــد 
داشــته اســت و ســرجمع آن با 2/ 2 درصد تغییر به 6/ 60 
میلیارد تومان افزایش یافته است. مجموع اعتبارات هزینه ای 
و اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای پیش بینی شده جهت 
نظارت بر تنظیم بــازار داخلی نیز به ترتیب بالغ بر صفر و 7/ 
1 میلیارد تومان است که نسبت به مصوب قانون بودجه سال 

1399 به ترتیب صفر و 3/ 13 درصد افزایش داشته است.

توصیه های موسسه
نهــاد مطالعاتــی وزارت صمت در حــوزه بازرگانی، صنعت 
و تجارت یازده توصیه بــرای بهبود کیفیت برنامه 
مالی دولت در ســال آتی ارائــه کرده که 
دو مــورد از مهم تریــن آنهــا به این 
شرح است.  موسســه مطالعات و 
پیشنهاد  بازرگانی  پژوهش های 
داده اجرای بند الف تبصره 3 
اجرایی  وزارت صمت  توسط 
شــود تا امکان تسهیل مالی 
بخش های مولــد بدون ارائه 
ممکن  پرریســک  تعهدات 
شود. این بند در متن برنامه 
پیشنهادی به این شرح است 
که دولت بــرای طرح هایی که 
قانونی وجود  آن مجــوز  اجرای 
دارد و از فاینانس خارجی اســتفاده 
می کنند، تضمین بالشــرط دهد.  مورد 
دیگری که موسسه درباره آن به وزارت صمت 
پیشــنهادی ارائه کرده به بند4 لایحه بودجه مربوط است 
که به بانک های عامل اجازه اعطــای وام های ارزی - ریالی 
برای توســعه بخش های نفــت و گاز یا طرح های صنعتی را 
می دهد. این نهاد پژوهشی به وزارت صنعت، معدن و تجارت 
پیشنهاد کرده حداقل سقفی برای تسهیلات ارزی هر یک از 
موارد شمول در تبصره گنجانده شود چرا که ریسک بخش 
صنعت و معدن به نسبت نفت بالاتر و بازدهی آن کمتر است 
از این رو منابع بانکی به سمت بخش نفتی هدایت می شوند. 
به همین دلیل باید در کنــار بانک های تجاری و تخصصی، 
به صندوق توســعه ملی اجازه داده شــود تا از محل منابع 
در اختیار نسبت به اعطای تسهیلات ارزی- ریالی به بخش 

صنعت اقدام کند.

ی از مهم ترین 
بخش های بودجه 
بخش صنعت در 

سال ۱۴۰۰ که 
نشان  می دهد چه 

مواردی در اولویت 
سیاست گذار 
است، ارتقای 

همه جانبه 
بنگاه های 

دانش بنیان است 
که بودجه آن با 
رشدی بالا، به 

8۹ میلیارد تومان 
افزایش یافته 

است. در بخش 
معدن نیز قرار 

بر این است که 
مجموعا ۲ هزار 

میلیارد تومان در 
بهره وری معادن 

هزینه شود که 
این عدد تقریبا 

دو سوم کل منابعی 
است که دولت در 
سال ۱۴۰۰ برای 

بخش صنعت و 
معدن در نظر دارد
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آخرین نشســت شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی  در حالی با محوریت بررسی 
وضعیت خصوصی سازی در ایران برگزار شد که همزمان سوال نمایندگان مجلس، فرهاد 

دژپسند وزیر اقتصاد را به بهارستان کشاند. 
رویکرد کلی حاکم بر این دو واقعه نشــان می دهد سیاســت خصوصی سازی با ابهامات 
و مشــکلات بسیاری روبه رو اســت. عمده ترین مســائلی که در خلال »نشست شورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی« و نیز »جلســه پرســش نمایندگان مجلس از وزیر 
اقتصاد« حول محور خصوصی ســازی مطرح شد به »خطای واگذاری شرکت های دولتی 
به دلیل رد دیون«، »بی توجهی به تقدم آزادسازی بر خصوصی سازی«، »ضرورت کاهش 

تصدی گری دولت در اقتصاد« و »فقدان نظام تنظیم گری« برمی گردد.
دژپســند در حالی ابطال واگذاری های انجام گرفته را برای فضای کسب وکار کشور مضر 
دانسته که محمدرضاپورابراهیمی هم در حاشیه نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی بر لزوم جلب اعتماد بخش خصوصی تاکید کرده است. پورابراهیمی در حاشیه 
این نشست، همچنین از کارنامه خصوصی سازی در کشور پس از سه دهه رونمایی کرده و 
آمار دقیقی از نحوه واگذاری شرکت های دولتی اعلام کرده است. طبق اعلام رسمی رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، تنها 13درصد از واگذاری ها به بخش خصوصی 
واقعی انتقال پیدا کرده و این در حالی اســت که 31درصد خصوصی سازی ها به نهادهای 
عمومی غیردولتی )همچون بنیاد مستضعفان(، 14 درصد به سهام عدالت )و تعاونی های 
استانی سهامدار(، 20 درصد بابت رد دیون دولتی )واگذار شده به شرکت های زیرمجموعه 
صندوق های تامین اجتماعی و سازمان بازنشستگی کشوری( واگذار شده است.محمدرضا 
پورابراهیمی که در این نشست تحلیلی از وضعیت خصوصی سازی در سه دهه اخیر ارائه 
کرده، آمار مذکور را زمینه ساز بدبینی جامعه دانسته و تخلفات پیش آمده در این زمینه 
را عاملی مهم برای ایجاد ذهنیت منفی علیه تداوم روند خصوصی سازی عنوان کرده است. 
محمدرضا پورابراهیمی در حالی در این نشست از بررسی کارنامه خصوصی سازی در ایران 
سخن به میان آورده که بررسی های مختلف نشان می دهد در واگذاری شرکت های دولتی 
در سه دهه گذشته، کمتر به تقدم آزادسازی بر خصوصی سازی توجه شده است.موضوعی 
که در نشســت مذکور از سوی حسین سلاح ورزی نایب رئیس اتاق ایران مورد تاکید قرار 
گرفته است. قائم مقام دبیر شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی در این نشست دلیل 
اصلی شکست کشور در زمینه اجرای مناسب و مفید خصوصی سازی را به درک اشتباه از 
شیوه خصوصی سازی ربط داده است. سلاح ورزی گفته: »اگر امروز واگذاری ها متناسب با 

اهداف تعیین شده صورت نمی گیرد به این دلیل است که ملزومات اولیه خصوصی سازی 
در نظر گرفته نشدند؛ از جمله آزادسازی قیمت ها و طراحی نظام تنظیم گری که متأسفانه 
از آنها غافل بودیم.«اما در شرایطی که کمتر کسی از بین چهره های دولتی و فعالان بخش 
خصوصی از وضعیت فعلی خصوصی ســازی ها رضایت دارد، شبکه های اجتماعی صحنه 
صف آرایی موافقان و مخالفان خصوصی ســازی است. از یکسو برخی از گروه های کارگری 
و انجمن های دانشجویی با راه اندازی هشتگ خلع ید، سعی در همراه کردن افکار عمومی 
با خواســته های کارگران معترض هفت تپه داشته و از سویی دیگر، برخی اقتصاددانان و 
طرفداران خصوصی ســازی مقالاتی را در زمینه عدم صحت ادعاهای مطرح شده درباره 
شــرکت هفت تپه منتشر ساخته اند. در صدر آنها رشته توییت مرتضی کاظمی قرار دارد 
که بر لزوم توجه به » اقتصادی« در اساســنامه شــرکت هفت تپه اشاره کرده و آن را نه 
یک خیریه که واحدی اقتصادی دانســته است. همه این مباحث و مجادلات باعث شده 
تا در نشســت اخیر شــورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی روی موضوعاتی نظیر 
»نحوه مقابله با تخلفات در واگذاری«، »شــیوه حمایت از شرکت های واگذاری در فردای 
خصوصی سازی« و »پیش نیازهای کاهش مشکلات سیاست خصوصی سازی« تمرکز شود.

سلاح ورزی: تقدم آزادسازی بر خصوصی سازی
با اعلام این مطلب که در نشســت فوق العاده شــورای گفت وگو نحوه و آثار توقف روند 
واگذاری شرکت های خصوصی شده و ابطال قراردادهای واگذاری سازمان خصوصی سازی 
بررســی شد، تصریح کرد: اعضای شــورا تصمیم گرفتند پس از آسیب شناسی و ارزیابی 
زوایای مختلف موضوع در قالب کمیته ای با حضور نمایندگان دستگاه های مربوطه، مجدد 
مساله در صحن علنی شــورای گفت وگو مطرح و درباره آن تصمیم گیری شود.براساس 
اظهارات حســین ســلاح ورزی، نایب رئیس اتاق ایران و قائم مقام دبیر شورای گفت وگو 
متأسفانه در اجرای سیاست های اصل 44 به ویژه در بخش واگذاری تصدی گری به بخش 
خصوصی، عملکرد موفقی نداشــتیم. طبق بررسی های صورت گرفته در حالی که طبق 
قانون اصل 44 فرآیند واگذاری باید تا ســال 1393 پایان پیدا کند، این امر محقق نشده 
و علاوه بر آن بودجه شــرکت های دولتی در طول ســال های متمادی رو به افزایش بوده 
است. سلاح ورزی از افزایش 7/ 8 درصدی بودجه شرکت های دولتی، بانک ها و موسسات 
انتفاعی وابسته به دولت در لایحه بودجه 1400 نسبت به بودجه 1399 خبر داد و آن را 
خلاف سیاست های اصل 44 دانست.نایب رئیس اتاق ایران سهم بخش خصوصی واقعی از 

در آخرین نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی  مطرح شد:

رونمایی از کارنامه سه دهه خصوصی سازی
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واگذاری های انجام شده را حدود 13 درصد اعلام کرد و افزود: اگر امروز واگذاری ها 
متناسب با اهداف تعیین شــده صورت نمی گیرد به این دلیل است که ملزومات 
اولیه خصوصی سازی در نظر گرفته نشدند؛ از جمله آزادسازی قیمت ها و طراحی 
نظام تنظیم گری که متاســفانه از آنها غافل بودیم.به باور قائم مقام دبیر شــورای 
گفت وگو، نحوه تعیین مصادیق گروه های سه گانه، نحوه انتخاب شرکت های قابل 
واگذاری و فرآیند ورود و خروج آنها از لیست واگذاری، نحوه آماده سازی بنگاه ها، 
تعیین روش واگذاری، قیمت گذاری و شــیوه انتخاب خریدار باید پیش از ورود به 
روند واگذاری ها، مورد توجه قرار می گرفت که نشــد و در نهایت ضعف های نظام 
ارزیابی و بازخوردگیری خصوصی سازی از جمله نحوه نظارت بر شرکت های واگذار 
شده و همچنین سازوکارهای انگیزشی در نظر گرفته شده برای آنها باعث شد تا 
در اجرای این اصل مهم، موفق نباشیم.سلاح ورزی در ادامه از تعلیق یا لغو واگذاری 
برخی شرکت های واگذار شده توسط دادستانی ها و برخی مراجع قضایی خبر داد و 
گفت: با توجه به شرایط ایجاد شده و انتقادهایی که از سوی بخش خصوصی مطرح 
می شد، دبیرخانه شورای گفت وگو، موضوع را مورد بررسی قرار داد و مطلع شدیم 
که تعدادی از واگذاری های انجام شده به دلایلی نظیر سنجش اهلیت، صلاحیت 
و قیمت گذاری صورت گرفته از سوی دادستانی ها و برخی مراجع قضایی تعلیق یا 
لغو شده اند.وی تاکید کرد: از آنجا که این تصمیمات، پیامدهای نامطلوبی بر اقتصاد، 
محیط کسب وکار و اعتماد سرمایه گذاران بخش خصوصی می گذارد، تصمیم گرفته 
شــد، موضوع در صحن شــورای گفت وگو مطرح و بررسی شود. نایب رئیس اتاق 
ایران در تشریح آنچه در یکصدویکمین نشست شورا انجام شد، گفت: ابتدا گزارش 
دبیرخانه شورای گفت وگو و سازمان خصوصی سازی درباره اقدامات انجام شده در 
قالب واگذاری ها، ارائه شد و مدیران عامل چند شرکت واگذار شده که پرونده های 
آنها در دست بررسی است، نقطه نظرات خود را مطرح کردند. وی گفت: با توجه 
به صحبت های اعضای شورا و تاکید همگی بر لزوم مطالعه دقیق تر و آسیب شناسی 
این مســاله، قرار شد در قالب کمیته ای با حضور نمایندگان دستگاه های مربوط، 
مشــکلات و موانع بر سر راه خصوصی ســازی شناسایی شده و در نشست بعدی 

شورای گفت وگو درباره آن تصمیم گیری شود.

پورابراهیمی: خصوصی سازی های واقعی فقط 13 درصد
پس از سه دهه عدم شــفافیت درخصوص نحوه خصوصی سازی در کشور، اخیرا 
برخی مقامات اقتصادی به ارائه نتایج کلی واگذاری ها اقدام می کنند. برای نمونه 
محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی با 
یادآوری کاهش تصدی گری دولت در اقتصاد، کارنامه خصوصی ســازی در ایران 
را پس از سه دهه اعلام کرد. پورابراهیمی که میهمان نشست شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی بود، در حاشــیه نشســت یک تقسیم بندی تازه از نتایج 
سیاست خصوصی ســازی را اعلام کرد که طی آن 78 درصد واگذاری ها به چهار 
بخش نهادهای عمومی غیردولتی، بخش خصوصی  واقعی، رد دیون و سهام عدالت 
واگذار شــده است. در عین حال احتمال دارد مابقی این واگذاری ها که حدود 12 
درصد بوده، به شرکت های خصولتی که یکی از معضلات صنعت و اقتصاد ایران در 

سال های اخیر است، واگذار شده است.
 براین مبنا طبق اعلام پورابراهیمی، 31 درصد خصوصی سازی ها به نهادهای عمومی 
غیردولتی )نهادهایی همچون بنیاد مستضعفان(، 14 درصد به سهام عدالت )که هم 
اینک در اختیار افراد و تعاونی های استانی سهامدار است(، 20 درصد بابت رد دیون 
دولتی )عمده این بخش به شرکت های زیرمجموعه صندوق های تامین اجتماعی 
و ســازمان بازنشستگی کشوری واگذار شده( فروخته شده و 13 درصد باقیمانده 
نیز به بخش خصوصی واقعی واگذار شده است.محمدرضا پورابراهیمی که در این 
نشست تحلیلی از وضعیت خصوصی سازی در سه دهه اخیر ارائه کرده، آمار مذکور 
را زمینه ســاز بدبینی جامعه دانسته و تخلفات پیش آمده در این زمینه را عاملی 
مهم برای ایجاد ذهنیت منفی علیه تداوم روند خصوصی سازی عنوان کرده است. 
محمدرضا پورابراهیمی در حالی در این نشست از بررسی کارنامه خصوصی سازی 
در ایران ســخن به میان آورده که بررسی های مختلف نشان می دهد در واگذاری 

شرکت های دولتی در سه دهه گذشته، کمتر به تقدم آزادسازی بر خصوصی سازی 
توجه شده است. پورابراهیمی تاکید کرد باید سیاست خصوصی سازی با اصلاحات 
لازم ادامــه یابــد و از تصدی گری بخش خصوصی بر اقتصاد حمایت شــود. وی 
خاطرنشان کرده: »اینکه به واسطه یکی یا دو مورد واگذاری، یا اشکالاتی در برخی 
اقدامات، اساس و اصل این تصمیم و سیاست که بر کاهش سهم دولت در اقتصاد 
تاکید دارد زیر سوال برود، از نظر ما قطعا مردود است. البته این سیاست توسط اتاق 
بازرگانی و همکاری نهادهای دولتی، دستگاه قضایی و مجلس آسیب شناسی شده 
و امیدوارم خروجی آن مثبت باشد. قطعا چیزی که در سیاست های کلی اصل 44 
مدنظر مقام معظم رهبری و آنچه تحت عنوان مجموعه قوای حوزه قانون گذاری 
می شناســیم، بوده بر افزایش روح کارآیی و بهره وری در بخش تولید تاکید دارد. 
رسیدن به این مهم نیازمند رفع ایراداتی است که هم اینک روی آن تاکید می شود. 
اگر روی اصلاح این ایرادات تمرکز کنیم، قطعا موفق می شــویم. در عین حال اگر 
قرار باشد روش فعلی واگذاری شــرکت های دولتی و خصوصی سازی تداوم پیدا 
کند، طبیعتا امکان دستیابی به اهداف برنامه یا مسیر مدنظر سیاست های اقتصاد 

مقاومتی حاصل نخواهد شد.«

خصوصی سازی در ایران سهم دولت ها؛ راز انحراف
پورابراهیمی در حالی به نقد وضعیت خصوصی سازی در ایران پرداخته که تجربیات 
جهانی گویای اهمیت اجرای صحیح و قاعده مند خصوصی سازی است. موضوعی 
که به نظر می رســد در ایران چندان جدی گرفته نشده و به جای اهمیت مسائل 
سیاستی در روند خصوصی سازی، اغلب واگذاری ها با چاشنی مسائل سیاسی اجرایی 
شده است. بررســی رفتار دولت های پنجم تا دوازدهم در زمینه خصوصی سازی 
نشــان می دهد منطق یکسانی بر واگذاری  شــرکت های دولتی حاکم نبوده و در 
هر دوره، بنا به اقتضائاتی که دولت مســتقر با آنها درگیر بوده، خصوصی سازی در 
دستور کار قرار گرفته است. برای نمونه گاهی کاهش دیون دولت، گاهی افزایش 
درآمد و رفع کســری بودجه و گاه مسائلی برآمده از اقتصاد سیاسی ایران موجب 
شده تا شرکت های صنعتی دولتی به بنیادهای غیردولتی، شرکت های خصولتی 
یا صندوق های بازنشستگی واگذار شوند. نگاهی به پژوهش های این حوزه در این 
زمینه راهگشاست.البته افراد زیادی درباره فرآیند خصوصی سازی در ایران پژوهش 
نکرده اند. آرنگ کشاورزیان، عقدمند و فاتحی زاده، عمید و حاجی خانی، پاله پو و خانا 
از جمله نویســندگان پژوهش هایی با موضوع خصوصی سازی در ایران در مجلات 
خارجی هســتند. در داخل نیز عادل آذر، حسین سجادی، فرشاد مومنی، موسی 
غنی نژاد، فرشاد فاطمی و مسعود نیلی از مهم ترین چهره هایی بوده اند که به بررسی 

وضعیت خصوصی سازی در ایران پرداخته اند. 
در ایــن زمینــه کار کوان هریس در ســال 2019 با عنــوان قله های فرماندهی 
ایران )Iran’s commanding heights( حاوی اطلاعات دقیقی از میزان و شــیوه 
خصوصی سازی طی دولت های پنجم تا یازدهم است. برمبنای آمارهای این مقاله، 
در دولت اول و دوم هاشمی رفسنجانی 2/ 3 درصد کل واگذاری ها، در دولت اول 
و دوم خاتمی 1/ 6 درصد واگذاری ها و در دولت اول حســن روحانی 7/ 3 درصد 
کل واگذاری ها صورت گرفته اســت. در عین حال 87 درصد واگذاری ها در فاصله 
سال های 1384 تا 1392 در دولت احمدی نژاد واگذار شده است. در پژوهش کوان 
هریس تاکید شده با وجود اینکه واگذاری های دولت نهم و دهم اغلب دچار انحراف 
بوده اما تنوع را از اقتصاد ایران نگرفته است. در عین حال بخشی از واگذاری ها که 
به جای بخش خصوصی به چهار بخش خصولتی ها، نهادهای عمومی غیردولتی، 
صندوق های استانی سهام عدالت و صندوق های بازنشستگی اعطا شده، اغلب در 

این دوره رخ داده است.
از ایــن منظر به نظر می رســد به جز بی توجهی دولت ها به تقدم آزادســازی به 
خصوصی ســازی، یک انحراف مهم نیز رخ داده که ریشــه آن در دولت های نهم 
و دهم بوده اســت. این انحراف ناشی از جهت گیری خاص این دو دوره در اعتماد 
به بخش خصوصی بوده اســت. موضوعی که جلوه آن در واگذاری شــرکت ها به 

بخش های غیرمولد کاملا عیان است.

طبق اعلام رسمی 
رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی، 

تنها ۱۳درصد 
از واگذاری ها به 
بخش خصوصی 

واقعی انتقال 
پیدا کرده و این 

در حالی است 
که ۳۱درصد 

خصوصی سازی ها 
به نهادهای 

عمومی غیردولتی 
)همچون بنیاد 
مستضعفان(، 
۱۴ درصد به 
سهام عدالت 
)و تعاونی های 

استانی سهامدار(، 
۲۰ درصد بابت 
رد دیون دولتی 

)واگذار شده 
به شرکت های 

زیرمجموعه 
صندوق های 

تامین اجتماعی 
و سازمان 

بازنشستگی 
کشوری( واگذار 

شده است
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رازهای خروج خصوصی سازی از ريل

در یکصدویکمین نشست شورای گفت وگو نحوه 
و آثار توقف روند واگذاری شرکت های خصوصی 
شــده و ابطــال قراردادهای واگذاری ســازمان 

خصوصی سازی بررسی شد.
 رئیس اتاق ایران و دبیر شورای گفت وگو با بیان 
این مطلب که متاسفانه بر عکس نیت  اصلی قانون، 
توسعه مدیریت خصوصی، اولویت واگذاری ها قرار 
نگرفته است، گفت: برخلاف آنچه گفته می شود، 
قدمی در راســتای کوچک سازی دولت برداشته 
نشده و افزایش سالانه بودجه شرکت های دولتی 
به خوبــی این ادعــا را ثابت می کند. شــافعی از 
نزول شأن سیاســت های اصل 44  قانون اساسی 
در حد انتقال مالکیت به جای واگذاری مدیریت 
به بخش خصوصی انتقاد کرد و خواســتار مقابله 
با این رویکرد در دولت شــد. به باور رئیس اتاق 

ایران با گذشت 11 سال از تصویب سیاست های 
اصل44 و اجرای آن، نه مقام معظم رهبری و نه 
هیچ یک از مسوولان نسبت به نحوه اجرای قانون 
رضایت ندارند، بنابراین ضروری است برای تغییر 
در رویکردها و نحوه اجرای قانون، تصمیم عاجلی 

گرفته شود.
فرهاد دژپسند، وزیر اقتصاد و دارایی که ریاست 
شــورای گفت و گو را نیز بر عهده دارد با بیان این 
مطلب که کلیت خصوصی سازی باید با تکیه بر 
قواعد و قوانین به صورت دقیق اجرایی شود، تاکید 
کرد: ممکن است در روند اجرای هر قانونی خطا 
و اشتباه رخ دهد اما این به معنای زیرسوال بردن 
کلیــت ماجرا نیســت. در پرونده هایی که امروز 
در حال بررسی هستند، می توان اشتباهاتی که 
رخ داده را اصلاح کرد اما با ابطال کامل قراردادها، 

به نتیجه نخواهیم رســید. وی ادامــه داد: باید 
در حد خطا و اشــتباهی که صورت گرفته با آن 
برخورد کرد و نه بیشتر. رئیس شورای گفت وگو 
در ادامه آسیب شناســی و بررســی دقیق ابعاد 
خصوصی ســازی را برای کمک به اجرای دقیق 
آن ضروری دانست  و اذعان کرد این جلسات را تا 

حصول نتیجه ادامه خواهیم داد.

گزارش روند واگذاری ها و ابطال 
قراردادهای واگذاری

در ادامه، گزارش دبیرخانه شورای گفت وگو درباره 
رونــد واگذاری ها و ابطــال قراردادهای واگذاری 
ســازمان خصوصی سازی توسط محسن عامری، 
مدیر دبیرخانه شــورای گفت وگو ارائه شــد. وی 
ابتدا به آماری درباره واگذاری هایی که به شکل رد 
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دیون انجام شده، اشاره کرد و گفت: 40 هزار میلیارد تومان از مجموع 
واگذاری های انجام شده در قالب رد دیون بوده که تا سال 93 انجام شده 
اســت. از این ســال به بعد که با اصلاح ماده 6 قانون سیاست های کلی 
اصــل 44، الزام به حضور 100 درصدی بخش خصوصی در واگذاری ها 
مطرح شد، موضوع رد دیون به طور کامل ممنوع شد، تا حدی رویکردها 
نیز تغییر کرد. عامری مجموع بنگاه های واگذار شــده را از سال 80 تا 
بــه امروز 887 واحد اعلام کرد که این رقم 44 درصد از کل بنگاه هایی 

هســتند که قابل واگذاری شناخته شده اند. از نظر سهم واگذاری ها نیز 
5/ 66 درصد به عموم متقاضیان واگذار شده، 5/ 19 درصد در قالب رد 
دیون انجام شــده و 14 درصد به سهام عدالت تعلق گرفته است. مدیر 
دبیرخانه شورای گفت وگو همچنین سهم پرونده هایی که امروز دچار 
چالش شــده اند را از نظر ارزشــی 3 درصد از کل ارزش واگذاری های 
انجام شده دانست که این سهم از نظر تعداد مجموعه های واگذار شده، 
یک درصد برآورد می شود. عامری در بخش دیگری از سخنان خود به 
عوامل موثر بر عدم تحقق اهداف خصوصی ســازی اشاره کرد و گفت: 
عدم در نظرگرفتن ملزومات پیشینی خصوصی سازی از جمله آزادسازی 
قیمت هــا و طراحی نظــام تنظیم گری، ایــرادات وارد بر نحوه تعیین 
مصادیق گروه های ســه گانه، نحوه انتخاب شرکت های قابل واگذاری و 
فرآیند ورود و خروج آنها از لیست واگذاری، نحوه آماده سازی بنگاه ها، 
تعیین روش واگذاری، قیمت گذاری و شیوه انتخاب خریدار، ضعف های 
نظام ارزیابی و بازخوردگیری خصوصی سازی از جمله نحوه نظارت بر 
شرکت های واگذارشده و همچنین سازوکارهای انگیزشی در نظر گرفته 

شــده برای آنها از جمله موانعی هســتند که در برابــر تحقق اهداف 
خصوصی سازی قرار دارند.

حجم مالی واگذاری ها به بخش خصوصی واقعی
حســن علائی، سرپرست ســازمان خصوصی ســازی نیز گزارشی از 
اقدامات انجام شده، ارائه داد. بر اساس گفته های او ارزش واگذاری های 
انجام شــده در قالب خصوصی سازی برابر با 190 هزار میلیارد تومان 
اســت. 67 هزار میلیارد تومان به بخش خصوصی واقعی واگذار شده، 
26 هزار و 800 میلیارد تومان آن بابت سهام عدالت و 37 هزار و 700 
میلیارد تومان آن در قالب انتقال ســهام به طلبکاران بوده است. وی 
ادامه داد: از ســهم مربوط به بخــش خصوصی واقعی 16 هزار و 800 
میلیارد تومان آن از آغاز اجرای قانون تا سال 91 واگذار شده و 50 هزار 
میلیارد تومان آن از 91 تا به امروز انجام شــده است. وی این میزان از 
هجمه هایی که امروز علیه سازمان خصوصی سازی درباره 7 پرونده ای 
که در دست بررسی قرار دارد را غیرمنطقی دانست و خواستار مقابله با 

این نوع نگاه ها نسبت به خصوصی سازی در سطح جامعه شد.

بسترهای قانونی برای واگذاری
 به بخش خصوصی آماده نبود

حمیدرضا فولادگر، رئیس شــورای راهبری محیط کســب وکار اتاق 
ایــران نیز از نبود زیرســاخت های اولیه واگــذاری در زمانی که روند 
خصوصی ســازی آغاز شــد، ســخن گفت و تصریح کرد: از آنجا که 
زیرساخت های اولیه برای واگذاری موفق وجود نداشت، امروز با چنین 
مشــکلاتی مواجه هستیم و دولت به تدریج به سمت رد دیون خود از 
طریق واگذاری ها رفت. وی معتقد اســت باید پیش از اینکه واگذاری 
انجام می شد، بسترهای قانونی آن را مهیا می کردیم. این غفلت باعث 

شد قطار خصوصی سازی از ریل خارج شود.

سران سه قوه از امنیت سرمایه گذاری خصوصی
 دفاع کنند

محمد قاســمی، رئیس مرکز پژوهش های اتاق ایران نیز مشکل اصلی 
خصوصی ســازی را مربوط به فرآیند اجرای قانون دانست و تاکید کرد: 
به تعداد پرونده هایی که امروز برای رســیدگی در اختیار هیات داوری 
قــرار گرفته، نگاه نکنید. اگر حتی یک مــورد از پرونده های مربوط به 
واگذاری دچار مشکل شده و ابطال شود، اثرات زیانبار بسیاری بر تمامی 

واگذاری های انجام شده و محیط کسب وکار کشور خواهد داشت.

وضعیت واگذاری ها باید آسیب شناسی شود
محمد مصــدق، معاون حقوقــی و امور مجلــس قوه قضائیه بر لزوم 
آسیب شناســی و یافتــن راهــکار بــرای حل مشــکلات مربوط به 
خصوصی ســازی تاکید کرد و گفت: بررسی انجام شده نشان می دهد 
که ســهم شــاکی دولتی در پرونده هایی که برای بررسی در اختیار 
قوه قضائیــه قرار گرفته اســت 53 درصد، ســهم نمایندگان مجلس 
23درصد، دادســتانی ها 15 درصد، رقبا 5درصد و خریداران 2 درصد 
بوده اســت. وی افزود: عللی که در این پرونده ها مطرح شــده نیز به 
ترتیب فروش ارزان و عدم قیمت گذاری مناسب، عدم اجرای تعهدات 
واگذاری و عدم اهلیت بوده اســت. مصدق در ادامه از آمادگی دستگاه 
قضائی برای رســیدگی دقیق پرونده واگذاری های در حال ابطال خبر 
داد و برحمایت از ســرمایه گذاران بخش خصوصی توسط قوه قضائیه 

تاکید کرد.

عدم در نظرگرفتن 
ملزومات پیشینی 

خصوصی سازی از 
جمله آزادسازی 

قیمت ها و طراحی 
نظام تنظیم گری، 

ایرادات وارد 
بر نحوه تعیین 

مصادیق 
گروه های سه گانه، 

نحوه انتخاب 
شرکت های 

قابل واگذاری و 
فرآیند ورود و 
خروج آنها از 

لیست واگذاری، 
نحوه آماده سازی 

بنگاه ها، تعیین 
روش واگذاری، 
قیمت گذاری و 
شیوه انتخاب 

خریدار، ضعف های 
نظام ارزیابی و 
بازخوردگیری 

خصوصی سازی از 
جمله نحوه نظارت 

بر شرکت های 
واگذارشده 
و همچنین 

سازوکارهای 
انگیزشی 

در نظر گرفته 
شده برای آنها 
از جمله موانعی 

هستند که در برابر 
تحقق اهداف 

خصوصی سازی 
قرار دارند
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تحلیــل تازه مرکز خدمات ســرمایه گذاری اتاق 
تهران از اهمیت شــیوه سیاســت گذاری برای 
بخش های مختلف اقتصاد به ویژه بخش صنعت 
و معدن حکایت دارد. بررســی ها نشان می دهد 
صنایع ایران در چهار گونه مســتقل، وابســته، 
خودمختار و پیوندی قابل طبقه بندی هستند و هر 
یک از این انواع به دلیل روابط پیشینی و پسینی با 
سایر صنایع و بازارها، نیازمند نوع منحصربه فردی 
از سیاست گذاری صنعتی هستند. موضوعی که 
طی دهه های اخیر کمتر از سوی دولت ها مدنظر 
قرار گرفته و به تحولاتی در سطوح مختلف این 

مربع صنعتی منجر شده است.
در آخرین نشســت اتاق تهران تحلیلی متفاوت 
از زیربخش های اقتصاد ایران ارائه شــد و مدل 
سیاست گذاری صنعتی کشــور با جزئیاتی تازه 
مورد بررســی قرار گرفت. ایــران برای حفاظت 
از مربــع صنایع مســتقل، وابســته، پیوندی و 
خودمختار نیازمند یک سیاست گذاری متفاوت 
اســت. در جریــان هجدهمین نشســت هیات 

نماینــدگان اتاق بازرگانی تهــران، اعضا ضمن 
تشریح وضعیت هشت بلوک اصلی اقتصاد ایران، 
از خلال رابطه بخش ها و زیربخش های اقتصادی 
با یکدیگر، به دسته بندی صنایع در قالب صنایع 
وابسته،  پیوسته یا پیوندی، مستقل و خودمختار 
پرداختند و گزارشــی با عنــوان »تحلیل جامع 
بلوک های هشــت گانه  زیربخش هــای کلیدی 
اقتصاد ایران« ارائه شــد. توصیه تهیه کنندگان 
گزارش نیــز این بــود که باید سیاســت های 
متفاوتی در قبال صنایع مستقل وابسته پیوندی 
یا خودمختار در پیش گرفت. این گزارش تلویحا 
تاکید دارد که پاشنه آشیل سیاست های صنعتی 
در ایران، تجویزهای یکســانی اســت که بدون 
توجــه به پویایی های هر بخــش برای صنایعی 
متفاوت نسخه های مشابهی ارائه می کند. درعین 
حال بــدون حمایت از 26 بخــش خودمختار 
صنعــت در ایران، ممکن اســت روند رشــد و 
توســعه صنعتی با اختلال روبه رو شود. به عنوان 
نمونه بخش »ساخت کُک و فرآورده های حاصل 

از پالایــش نفت« تا پیش از ســال 1390 جزو 
بخش های پیوندی بوده که در سال های 1394 
و 1396 به بخش مســتقل تغییــر پیدا کرده و 
در نتیجه سیاست های ابلاغی صنعتی، وضعیتی 
متفاوت پیدا کرده  اســت.بنابراین از آنجا که در 
دســته بندی یونیدو و مرکز آمــار ایران، اقتصاد 
ایران از 8 بخش مختلف و 79 زیربخش متفاوت 
تشکیل شــده، پژوهش ارائه شــده در نشست 
اتــاق تهران تاکید دارد که بخش صنعت در 33 
زیربخش مختلف نیازمند شــیوه های مختلف و 
نگرش های دقیق تری برای سیاست گذاری است 
و اگر این روش اتخاذ نشــود ممکن است شاهد 
جابه جایی صنایع و شاخه ها از گونه پیوندی به 
خودمختار یا مستقل باشیم. بخش های وابسته 
شــامل بخش هایی از صنعت است که از قدرت 
نفوذ ضعیف در ســایر بخش ها برخوردار است 
اما ســایر صنایع برای تولیــد و ادامه فعالیت به 
شــدت به آنها وابستگی دارند. در واقع ادامه کار 
و نیــز فرآیند درآمدزایی این صنایع نیاز مبرمی 

از سوی مرکز خدمات سرمایه گذاری اتاق تهران بررسی شد:

خطای سیاستی در صنعت
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اقتصاد ایران از 
8 بخش مختلف 
و ۷۹ زیربخش 
متفاوت تشکیل 
شده، پژوهش 

ارائه شده در 
نشست اتاق 

تهران تاکید دارد 
که بخش صنعت 
در ۳۳ زیربخش 

مختلف نیازمند 
شیوه های مختلف 

و نگرش های 
دقیق تری برای 
سیاست گذاری 
است و اگر این 

روش اتخاذ 
نشود ممکن 
است شاهد 

جابه جایی صنایع 
و شاخه ها از 
گونه پیوندی 

به خودمختار یا 
مستقل باشیم

به حضور سایر شرکت ها دارد. در عین حال زیرمجموعه های صنعتی 
مستقل بخشــی از صنعت هستند که از نظر قدرت نفوذ در وضعیت 
بسیار بالایی قرار داشته ولی همزمان وابستگی پایینی به سایر صنایع 
دارند. در واقع این بخش ها از مجرای تولید و فروش مواد و قطعات و 
مایحتاج، چیرگی و چربش بالایی بر سایر صنایع دارند اما در پروسه 
تولید نیاز چندانی به ســایر صنایع ندارند و به تنهایی می توانند روند 
عرضه خود را تقویت کنند.اما صنایع خودمختار صنایعی هستند که 
از دو ســو تحت فشار هســتند. در واقع این صنایع همزمان قدرت 
نفوذ و ســطح وابستگی ضعیفی با سایر بخش ها داشته و مجموعا در 
روندهای تولید از ســایر بخش ها مجزا هستند و ارتباط کمی با دیگر 
زیربخش های صنعتی دارند. صنایع حاضر در این بخش اغلب چیزی 
از ســایر صنایع برای تولید نمی گیرند و در عین حال محصولاتی که 

عرضه می کنند مورد نیاز صنایع نیست.

اهمیت بالای بخش های پیوندی
از منظــر این پژوهش، بخش های پیوندی به آن دســته از بخش های 
صنعتی گفته می شود که قدرت نفوذ و وابستگی بالایی دارند. در واقع 
هرگونه عملی روی این بخش ها منجر به تغییر سایر بخش ها می شود. 
در نتیجه اعمال هر نوع سیاســت روی این صنایع روی بخش بزرگی 
از صنایع تاثیر می گذارد. خودروسازی، لوازم خانگی و برخی از صنایع 
غذایی از جمله صنایعی هستند که از دو سو به سایر صنایع نیازمندند. 
طبق بررســی  ارائه شده در نشســت اتاق تهران، صنعت در ایران در 
دســته بندی میک مک از 6 بخش پیوندی، یک بخش مســتقل و 26 
بخش خودمختار تشکیل شده که عموم بخش های پیوندی در تهران 
متمرکز اســت. در عین حال استان هایی نظیر البرز، اصفهان، گیلان، 
آذربایجان شرقی، مرکزی و مازندران از مهم ترین مناطقی هستند که 
صنایع پیوندی را در خود جای داده اند.منظور از شش بخش پیوندی 
صنایع شامل »ساخت محصولات غذایی«، »ساخت مواد و فرآورده های 
شیمیایی«، »ساخت محصولات اساسی آهن و فولاد«، » ساخت، تعمیر 
و نصب محصولات فلزی ساخته شده، به جز ماشین آلات و تجهیزات«، 
» ساخت وسایل نقلیه موتوری و سایر تجهیزات حمل و نقل و قطعات 
و وســایل الحاقی آنها« و »ساخت محصولات لاستیکی و پلاستیکی« 
هستند که روابط پسینی و پیشینی بسیاری با سایر صنایع دارند.برای 
نمونه در بخش زمینه ســاخت و تعمیر تجهیزات برقی، الکترونیکی و 
موتوری 6 شاخه مختلف وجود دارد که شامل »ساخت، تعمیر و نصب 
محصــولات رایانه ای، الکترونیکی و نوری«، »ســاخت، تعمیر و نصب 
تجهیزات برقی«، »ســاخت، تعمیر و نصب ماشــین آلات و تجهیزات 
طبقه بندی نشده درجای دیگر«، »ساخت وسایل نقلیه موتوری و سایر 
تجهیزات حمل و نقل و قطعات و وســایل الحاقی آنها« و »ســاخت، 
تعمیر و نصب سایر مصنوعات طبقه بندی نشده در جای دیگر« وجود 
دارد که اعمال یک سیاســت خاص برای آنها احتمالا نتایج و تبعات 

متفاوتی را برای هر یک از بخش ها به همراه خواهد داشت.

نگاه فعالان صنعتی
نگاهی به اظهارات فریال مســتوفی به خوبــی نمایان کننده وضعیت 
متفاوت بخش های گوناگون اقتصاد ایران است. رئیس کمیسیون بازار 

پول و سرمایه اتاق تهران در این نشست خاطرنشان کرد: زیربخش های 
خودمختار که در اقتصاد ایران شامل 55 بخش  می شود، نسبت به صنایع 
دیگر، مواد اولیه کمتری دریافت  می کند و بخش کمی  از مواد واسطه ای 
را به سایر بخش ها عرضه  می کند که ساخت انواع آشامیدنی ها، ساخت 
انواع توتون و تنباکو، ساخت پوشاک، ساخت کفش و محصولات چرمی 
و استخراج کانی های فلزی از این جمله اند.مستوفی در ادامه ضمن ارائه 
توضیحاتی در مورد بلوک های هشــت گانه اقتصاد ایران و ویژگی های 
هر یک از زیربخش ها گفت: بر اســاس نتایج بررسی ها در سال 1396، 
تنها شــش بخش از صنعت و معدن به عنوان بخش پیوندی شناسایی 
شــده اند و یک بخش نیز بخش مستقل است و این در حالی است که 
26 بخش دیگر همگی بخش خودمختار هستند. دلالت مهم این نتایج 
بر لزوم حمایت از 26 بخش خودمختار در راستای افزایش روند توسعه 
و پیشرفت کشور است.مستوفی ادامه داد: بخش های پیوندی در صورت 
بروز شــوک ها، عدم حمایت ها و سیاســت های اشتباه امکان تغییر به 
بخش وابسته یا خودمختار یا مستقل را دارند و باید موازی با پرداختن 

به 26 بخش خودمختار، به این بخش ها نیز توجه ویژه ای شود.

تحلیل پایانی
از فحــوای صحبت های رئیس مرکــز خدمات ســرمایه گذاری اتاق 
تهران می توان به عینه عدم توجه به طراحی دســتور کار و اشتباهات 
سیاســت گذار در مساله شناسی درست از بخش صنعت را دریافت. در 
واقع پژوهش ارائه شده سعی دارد این نکته را یادآور شود که باید برای 
سیاســت گذاری صنعتی در ایران به شــکل جزئی تر، فنی تر، دقیق تر 
و بخش به بخش مســاله یابی و دســتور کار تعریف شود و مبتنی بر 
هویت هر صنعت و بخش اقداماتی به اجرا درآید. از آن ســو هرچقدر 
سیاســت گذار تلاش کند برای همه صنایع نسخه یکسانی بپیچد و از 
طرق امتحان شده سعی کند راه حل مسائل صنعت خودرو را با صنعت 
پتروشــیمی یا صنعت معدن یا بخش لوازم خانگی همسان، همسو و 
هم راستا ببیند، دیر یا زود با چالش روبه رو شده و اکوسیستم آن بخش 
را با مخاطراتی روبه رو می کند.در سال های اخیر سیاست گذار پیوسته 
سعی کرده با ابزارهایی نظیر تعرفه گذاری بر واردات، پول پاشی و اعطای 
یارانه به بنگاه ها، سختگیری در صدور مجوز تولید، اعطای ارز ترجیحی 
به تولیدکنندگان، واردات نهاده های تولید با قیمت ســرکوب شده یا 
تصویب وام های ارزی و ریالی کم بهره به صنایع به کمک بخش تولید 
بشتابد. با این حال در اغلب موارد به دلیل یکسان نبودن مشکلات هر 
صنعت و هر بخش با مشکلات باقی صنایع، کمک دولت نتیجه عکس 
داده یا اثر چندانی روی نتیجه نهایی صنعت نداشــته است.در ماه ها 
اخیر بارها از سیاســت هایی نظیر اعطای دلار4200 تومانی به صنایع 
بــرای واردات قطعات، مواد اولیه و نهاده های تولید انتقاد کرده و برای 
نتایج منفی این سیاست از واژگانی نظیر »ماشین تولید رانت و تورم«، 
»صنعت زدایی« و... استفاده کرده است. با این حال دهه هاست چنین 
روشی بدون بررسی دقیق از نیازهای هریک از بخش های خودمختار، 
مستقل، پیوندی و وابسته صنعت اجرا شده و حالا وقت آن رسیده تا 
در آســتانه تحول کامل بخش صنعت ناشی از انقلاب صنعتی چهارم، 
یک بازنگری اساسی در شیوه حمایت، مقررات گذاری و سیاست گذاری 

بخش ها و رشته های مختلف صنعتی در پیش گرفته شود.
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مرکز آمار ایران در گزارشی اعلام کرد:

شدت اثر تحريم بر صنعت

تحریم شــرایط ســختی را به بنگاه های کوچک و متوسط تحمیل کرده 
اســت. آن طور که مرکز آمار ایران در گزارش تازه خود اعلام کرده است، 
کارگاه های صنعتی با 10 تا 49 نفر کارکن بیشترین آسیب را از تحریم ها 
دیده انــد. در عین حال این فشــار بــه کاهش هزار و 162 مــورد از این 
واحدهای تولیدی منجر شــده است. اما صنایع بزرگ مقاومت بیشتری از 

خود نشان داده اند.
کاهش تعداد بنگاه ها و افت اشــتغال زایی در کنــار افزایش درآمد تولید 
مهم ترین تاثیر تحریم های آمریکا بر بخش صنعت در پایان ســال 1397 
بوده اســت. در حالی که گزارش تازه مرکز پژوهش های مجلس از رشد 4/ 
6 درصدی بخش صنعت در پایان تابســتان 1399 خبر می دهد، بررسی 
رونــد کلی حاکم بر بنگاه های صنعتی در ســال آغاز تحریم یعنی ســال 
1397 گویای ضربه ســنگین این موضوع به کارگاه های صنعتی به عنوان 
بخش مولد اقتصاد ایران بوده اســت. داده های مرکز آمار ایران از وضعیت 
بنگاه های صنعتی در سال 1397 نشان می دهد واحدهای تولیدی 10 نفر 
کارکن و بیشتر در اثر وقوع تحریم ها با شوک نسبتا سنگینی روبه رو شده 

و در همان سال اول از نظر تعداد کاهشی 8/ 3درصدی را تجربه کرده اند. 
در عین حال حدود 43 هزار و 773 نفر از کارکنان این کارگاه های صنعتی 
تنها طی ســال اول تحریم از کار بیکار شــده اند که بــه معنی افت 5/ 2 
درصدی میزان اشــتغال در این کارگاه هاست. بررسی این گزارش گویای 
ضربــه تحریم به 1162 بنگاه و خارج کردن آنها از چرخه فعالیت و تولید 
اســت. از آن سو تحریم و سیاست گذاری ها در سال 97 به رشد چشمگیر 

سرمایه گذاری و درآمد تولید این کارگاه ها منجر شده است. 
افت تعداد بنگاه های صنعتی و نیز افت تعداد کارکنان این بخش در حالی 
رقم خورده که به نظر می رسد درآمد واقعی این صنایع نیز در نتیجه افزایش 
شــدید تورم در سال 1397 کاهش یافته است. البته ارزش کل تولید این 
بخــش از اقتصاد ایران طبق گزارش مرکز آمار ایران در ســال 97 حدود 
59درصد رشــد کرده و به یک میلیون و 107 هزار و 985 میلیارد تومان 
رســیده است. رقمی که به طور اسمی خبر از رشد خروجی بخش صنعت 
داشته اما این جهش چشــمگیر احتمالا متاثر از پرش یکباره تورم، رشد 
بهای دلار، افزایش هزینه تولید ناشی از رشد قیمت کالاهای نیم ساخته و 
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مواد مصرفی موردنیاز صنایع خنثی شده است.
 اطلاعاتی درباره وضعیت »صادرات مســتقیم« بخش صنعت ارائه 
نشــده از این رو مشخص نیست چه میزان از تولیدات بخش صنعت 
به خارج از کشور صادر شده است. این کارگاه ها در سال های 1394 
و 1395 به ترتیب 1/ 17و 8/ 22 میلیارد دلار صادرات داشــته اند. 
رقم دقیق صادرات این بخش در دو سال 96 و 97 اما مشخص نشده 
اســت. اهمیت این موضوع به این دلیل است که رشد شدید قیمت 
دلار احتمــالا تاثیر بالایی روی ارزش تولید کارگاه های صنعتی 10 
نفر کارکن و بیشتر گذاشته که بخشی از این رشد چشمگیر احتمالا 
ناشــی از صادرات کارگاه های صنعتی بوده است. موضوعی که فعلا 
در در گزارش مرکز آمار ایران قابل رصد نیســت.  اما بررسی بیشتر 
نتایج طرح آمارگیری از کارگاه های صنعتی 10 نفر کارکن و بیشتر 
در سال 1397 نشان می دهد از تعداد 29170 کارگاه صنعتی فعال 
در ســال 1398، تعداد 23060 کارگاه یعنی1/ 79درصد در بخش 
49-10 نفر کارکن و 6110 کارگاه یعنی 9/ 20 درصد در بخش 50 

نفر کارکن و بیشتر قرار دارند.
 ایــن گزارش تایید می کند کــه تعداد 6/ 4درصــد از کارگاه های 
صنعتی 49-10 نفر کارکن فعال در ســال 1397 و نیز 1/ 0 درصد 
از کارگاه های صنعتی 50 نفر کارکن و بیشــتر فعال نسبت به سال 
قبل کاهش یافته اســت. بر این مبنا تحریم فشار بسیار بالاتری به 
بنگاه های کوچک با میزان 10 تا 49 نفر کارکن گذاشــته است.  بر 
اســاس نتایج این طرح، تعداد کارگاه های غیرفعال صنعتی 10 نفر 
کارکن و بیشتر در سال 1397 برابر با 3750 و در سال 1396 برابر 
با 4035 کارگاه بوده اســت. درصد کارگاه های غیرفعال صنعتی در 
ســال 1397 برابر با 6/ 10 درصد بوده که تنها 24/ 0 درصد نسبت 
به ســال 1396 کاهش یافته است. موضوعی که احتمالا گویای اثر 
دوگانه تحریم بر بخش صنعت بوده است. در واقع برخی تحلیل ها از 
تاثیرات توامان مثبت و منفی تحریم و سیاست های اقتصادی سال 

1397 بر کارگاه های صنعتی حکایت دارد.
 تاثیر منفی این سال مستقیما خود را در کاهش تعداد بنگاه ها و افت 
اشتغال زایی نمایان می کند و در عین حال تاثیرات مثبت این بخش 
در افزایش درآمد تولید و رشــد سرمایه گذاری کارگاه های صنعتی 
قابل مشاهده است. برای تایید این موضوع، بررسی دو نمونه آماری 
دیگر جالب توجه است. اولین مورد به تعداد کارگاه های صنعتی فعال 
که در ســال 1396 دارای 10 نفر کارکن و بیشتر بوده اند و در سال 
1397 تعداد کارکنان آنها به زیر 10 نفر کارکن کاهش یافته است، 
برمی گردد که عدد آن برابر با 2615 کارگاه و در سال 1396 نسبت 

به سال قبل از آن برابر با 2929 کارگاه بوده است. 
در واقع در اثر تحریم روند رشــد تعطیلی بنگاه های صنعتی منفی 
بوده اســت. در عین حال درصد کارگاه هــای فعال صنعتی زیر 10 
نفر کارکن شــده در ســال 1397 دیگر موردی است که می تواند 
نشان دهد تحریم چگونه بر کارگاه های صنعتی تاثیر گذاشته است. 
این عدد برای ســال 1397 برابر با 7/ 4 و در ســال 1396 برابر با 
7/ 9 بــوده که این موضوع نشــان می دهد روند تعطیلی بنگاه های 
رشــدی منفی را تجربه کرده اســت. موضوعی که احتمالا به دلیل 
افزایش درآمد ناشی از رشد قیمت ارز در کارگاه های صادرات محور 

بوده اســت. موضوعی که البته فعلا نمی توان آن را با قطعیت اعلام 
کرد و حتی شــواهدی برای رد آن وجــود دارد. برای نمونه کاهش 
اشتغال بخش صنعت که ردپای آن در کارگاه های صنعتی قابل رصد 
است، یک دلیل برای رد وضعیت مناسب درآمدی بنگاه های صنعتی 
است. براساس نتایج طرح مرکز آمار در سال 1397 تعداد کارکنان 
کارگاه های 10نفر کارکن و بیشتر کشور یک میلیون و 733 هزار و 
789 نفر بوده است که نسبت به سال قبل کاهشی ملموس را تجربه 

کرده است.
 از ایــن تعداد بیــش از 2/ 26 درصد یا 465 هــزار و 197 نفر به 
کارگاه های صنعتــی فعال 49-10 نفر کارکن مربوط اســت و 2/ 
73 درصد شــامل یک میلیون و 268 هزار و 523 نفر نیز مربوط به 
کارگاه های صنعتی فعال نفر کارکن و بیشتر است. به رغم این کاهش 
ملموس در تعداد و میزان کارکنان، ارزش افزوده بخش صنعت رشد 
چشــمگیری را بالاتر از نرخ تورم ســال 1397 تجربه کرده است. 
گزارش مرکز آمار ایران نشــان می دهد کارگاه های صنعتی 10 نفر 
کارکن و بیشتر کشــور در سال 1397 ارزش افزوده ای برابر با 283 
هزار و 321 میلیارد تومان ایجاد کرده  که این عدد نســبت به سال 

قبل 2/ 44 درصد افزایش نشان می دهد.
 از این رقم 9/ 41هزار میلیارد تومان با ســهم 8/ 14 درصد مربوط 
بــه کارگاه های 10 تا 49 نفر کارکــن و 241 هزار و 420 میلیارد 
تومان با ســهم 2/ 85 درصد مربــوط به کارگاه های 50 نفر کارکن 
و بیشــتر بوده است. در بخش سرمایه گذاری نیز عملکرد بنگاه های 
صنعتی جالب توجه بوده و  به رغم کارگاه های صنعتی 10 نفر کارکن 
و بیشــتر کشور در ســال 1398 حدود 9/ 63 هزار میلیارد تومان 
ســرمایه گذاری کرده اند که نسبت به سال قبل رشدی چشمگیر را 
به میزان 148درصد نشــان می دهد. از این رقم 15/ 4 هزار میلیارد 
تومان با ســهم 5/ 6درصــد مربوط به کارگاه هــای 10 تا 49 نفر 
کارکن و 8/ 59 هزار میلیارد تومان با سهم 5/ 93 درصد مربوط به 

کارگاه های 50 نفر کارکن و بیشتر است. 
از این منظر اعداد مذکور نشــان می دهد بخش عمده سرمایه گذاری 
صنعتی کشور برای بنگاه های متوســط و بزرگ بوده و احتمالا تورم 
و تحریم فشــار بالایی را به واحدهای کوچک مقیاس از این منظر وارد 
کرده اند.  داده های مرکز آمار ایران از وضعیت کارگاه های صنعتی 10 نفر 
کارکن و بیشتر کشور با اینکه با یک سال فاصله زمانی منتشر می شوند 
اما نمای کلی تاثیرات مسائل کلان نظیر تحریم و سیاست گذاری روی 
بخش صنعت را به خوبــی به نمایش می گذارند. آخرین گزارش مرکز 
آمار ایران در کل وضعیت پیچیده بنگاه های صنعتی را به خوبی نشان 
می دهد گرچه انتشار نسخه کامل این گزارش می تواند پرده از برخی 
ابهامات بردارد. با اینکه در گزارش مذکور تفکیک اســتانی بنگاه های 
صنعتی و وضعیت انواع از نقطه نظر تعداد، نوع و پراکندگی مشخص 
نشــده اما بنگاه های کوچک، متوســط و بزرگ صنعتی در سال 97 
تحولات بســیاری را پشت سر گذاشــته اند. اینکه به شکل جزئی این 
صنایع چه تحولاتی را از ســر گذرانده یا چگونه تحریم ها بر آنها تاثیر 
گذاشته فعلا مشخص نیست اما مرور اعداد و ارقام به طور واحد نشان از 
شدت گرفتن ورود و خروج نقدینگی به بنگاه می دهد. موضوعی که در 

کنار جنبه های مثبت و منفی، رفتار کلی صنعت را متحول می سازد.

بخش عمده 
سرمایه گذاری 
صنعتی کشور 

برای بنگاه های 
متوسط و بزرگ 

بوده و احتمالا 
تورم و تحریم 
فشار بالایی را 

به واحدهای 
کوچک مقیاس 

از این منظر 
وارد کرده اند.  

داده های مرکز 
آمار ایران 
از وضعیت 
کارگاه های 

صنعتی ۱۰ نفر 
کارکن و بیشتر 
کشور با اینکه 

با یک سال 
فاصله زمانی 

منتشر می شوند 
اما نمای 

کلی تاثیرات 
مسائل کلان 

نظیر تحریم و 
سیاست گذاری 

روی بخش 
صنعت را 

به خوبی 
به نمایش 
می گذارند
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در حالــی با افزایش هفــت درصدی تولید فولاد 
در جهان روبه رو هســتیم کــه طبق آخرین آمار 
به دســت آمده، روند قیمت ها نیز در بازار جهانی 
فولاد افزایشــی است. در واقع این افزایش قیمت 
بــر کل زنجیره فــولاد از ســنگ آهن گرفته تا 
محصولات پایین دستی همچون مفتول و تیرآهن 
مشهود بوده و پیش بینی ها نشان می دهد که این 

روند افزایشی ادامه دار خواهد بود.
تولید فولاد در 64 کشــور عضو انجمن جهانی فولاد 
در ماه اکتبر هفت درصد رشــد داشته است. تولید 
فولاد در ماه اکتبر ســال جاری در 64 کشوری که 
انجمن جهانی فولاد تولید ایــن فلز در آنها را رصد 
می کند در مقایسه با اکتبر سال گذشته هفت درصد 
رشــد داشــته به طوری که در اکتبر سال جاری در 
مجموع این 64 کشور، 161 میلیون و 900 هزار تن 
فولاد تولید کرده اند. همچنین بیشترین میزان فولاد 
تولیدشــده در ماه اکتبر مربوط به کشور چین است 
که 92 میلیون و 200 هزار تن فولاد در این کشــور 
تولید شده است. نکته قابل تامل اینکه این افزایش در 
حالی بوده که هنوز برخی از تولید کننده های فولاد به 

دلیل کرونا با تمام ظرفیت خود کار نمی کنند.
نکته جالب توجه در این میان این است که نرخ فولاد، 
سنگ آهن و به طور کلی محصولات فولادی در بازار 

جهانی روبه افزایش اســت. به این ترتیب شاهد این 
هستیم که قیمت سنگ آهن 62 درصد در چین در 
روز دوشــنبه با 2/25 دلار افزایــش 147/55 دلار 
معامله شد. ســنگ آهن عیار 65 درصد نیز با 2/15 
دلار افزایــش 159/05 دلار معامله شــد. از طرفی 
شمش فولاد در چین با 8/28 دلار افزایش، 564/92 
دلار معامله شد. شمش روی هم با 19/5 دلار کاهش 
2729 دلار قیمت خورد. از سوی دیگر زغال سنگ با 

0/25 دلار افزایش 165 دلار معامله شد.

نرخ افزایشی محصولات فولادی
طبق آمار منتشر شــده قیمتی در تاریخ 4 دسامبر 
 CFR 14 آذرماه( شــمش فولاد بر مبنای قیمتی(
آســیا به قیمت 520 دلار در هر تن نرخ گذاری شده 
 FOB ،ترکیه 520 دلار CFR و ایــن عدد بر مبنای
دریای ســیاه 498 دلار و در بــازار داخلی چین نیز 
493 دلار قیمت گذاری شده است. این در حالی است 
که با نگاهی به قیمت های یادشده در حدود یک ماه 
گذشته می بینیم که روند قیمتی کاملا صعودی بوده 
و کاهش قیمتی در این بازه زمانی رخ نداده اســت. 
در واقع یکی از دلایل اصلی که در منطقه باعث رشد 
قیمتی شــمش فولاد شده را می توان افزایش قیمت 
قراضه در ترکیه دانســت زیرا قیمت این ماده اولیه 

برای صنعت فولاد در تاریخ 4 دســامبر به 363 دلار 
رســیده که در مقایسه قیمتی در هفته های گذشته 
روند رو به رشدی داشــته است.یکی از نکات جالب 
در خصوص این افزایش روند قیمت شمش فولاد این 
اســت که مصرف کنندگان پایین دستی این صنعت 
یعنی نوردکاران منتظرند روند قیمتی اندکی تعدیل 
شــود و سپس به سمت خرید مواد اولیه برای تولید 
بروند. در واقع شــاید این روند نیز در ایران به همین 
دلیل باشــد که با وجود مشــخص شدن قیمت ها و 
عرضه محصولات در بورس کالا، باز هم خرید اندکی 
از سوی صنایع پایین دستی یعنی نوردکاران صورت 

می گیرد!

افزایش قیمت میلگرد
نگاهی به جدول قیمتی میلگرد نیز نشان می دهد نرخ 
این محصول در تاریخ 4 دسامبر )14 آذر( در مقایسه 
با یک ماه گذشته در برخی مناطق بدون تغییر مانده 
 CPT است. برای مثال در واردات حوزه خلیج فارس
قیمت میلگرد در این تاریخ 481 دلار بوده که نسبت 
به یک ماه گذشته یعنی 6 نوامبر بدون تغییر مانده 
است. همچنین در حوزه وارداتی جنوب شرقی آسیا 
)CFR( در 4 دســامبر برابر با 550 دلار بوده که در 
مقایسه با مدت زمان یک ماه اخیر با رشد همراه بوده 

افزایش 7 درصدی تولید فولاد 64 کشور در ماه اکتبر

سبزپوشی نرخ جهانی فولاد و سنگ آهن
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اســت. در بازار صادراتی ترکیه FOB قیمت میلگرد 
برابــر با 538 دلار بوده که جهش 50 دلاری قیمتی 
را نســبت به یک ماه گذشته داشــته است. در بازار 
صادراتی روســیه نیز )DAP( بهای میلگرد به 420 
دلار در هر تن رســیده که در مــدت زمان یک ماه 

گذشته تغییری نداشته است.

قیمت مفتول تحت تاثیر قیمت قراضه
در خصــوص مفتــول نیز این رونــد افزایش قیمت 
مشــاهده می شود و می بینیم که روند صعود قیمتی 
در مدت یک ماه گذشته برای این محصول نیز وجود 
داشــته اســت و پایین ترین قیمت آن در بازارهای 
یادشــده 518 دلار و بالاترین قیمت نیز 615 دلار 
در هر تن بوده اســت. به نظر می رسد یکی از دلایل 
افزایــش قیمت در این صنعت نیــز بالارفتن قیمت 
قراضه باشد که همه چیز را تحت تاثیر خود قرار داده 
و بازار را به ســمت صعودی شدن قیمت ها می برد.

همچنین زغال ســنگ کک شو اســترالیا نیز در این 
تاریــخ با قیمت 104- 102 دلار FOB بوده اســت 
اما پیش بینی ها نشــان می دهد این ماده معدنی در 
مدت دو هفته آینده با رشد قیمتی همراه خواهد شد 
و به عدد 105 تا 107 دلار خواهد رســید.محصول 
بعــدی که در این گزارش بــه آن خواهیم پرداخت، 
قراضه آهن است. در واقع قراضه آهن به عنوان ماده 
اولیه برای تولید فولاد برای برخی از تولیدکننده ها به 
شــمار آمده و بهای آن در تاریخ 4 دسامبر در کشور 
ترکیه 363 دلار CFR مشــخص شــده که در واقع 
نرخ قراضه آهن صادراتی آمریکاســت. همچنین به 
نظر می رسد بهای این محصول در دو هفته آینده و 
بازه زمانی 11 دسامبر تا 18 دسامبر به عدد 365 تا 
368 دلار برسد.چدن یکی از محصولات پایین دستی 
در صنعت فولاد به شــمار می آید. این محصول نیز 
 FOB به قیمت 460تا470 دلار CIS در کشورهای
رســیده و این عدد برای دو هفته آینده ثابت خواهد 
ماند. بر مبنای جدول متال اکســپرت، شمش بیلت 
150-125 میلیمتــری نیز بر مبنای FOB اوکراین 
در تاریخ 4 دســامبر برابر با 495 تا 500 دلار ثبت 
شده. این در حالی است که در هفته گذشته قیمت 
این محصول بین 475 تا 480 دلار بوده است. گفته 
می شود ممکن است قیمت این محصول فولادی در 
 I دو هفته آینده به 500 تا 505 دلار برسد.تیرآهن
نیز در کشور ترکیه بر مبنای قیمتی FOB بین 590 
تا610 دلار قیمت گذاری شده و پیش بینی ها حاکی 
از آن است که این روند افزایش قیمت ادامه دار باشد. 
شــمش بیلت 150- 130 میلیمتری نیز در ایران و 
بر مبنای قیمت فوب خلیج فارس در تاریخ 4 دسامبر 
460 دلار قیمت گذاری شده و در دو هفته آینده نیز 
ادامه دار خواهد بــود. همچنین قیمت این محصول 
در کشــور تایلند و قیمت CFR صادراتی از ایران 

482/5 دلار تعیین شده است.

پیش بینی قیمت 150 دلاری سنگ آهن
نکته جالب توجه اینکه بر اســاس آخرین اطلاعات 
به دســت آمده از متال اکسپرت، در تاریخ 4 دسامبر 
) 14 آذر( قیمت ســنگ آهن بــا عیار 62 درصد نیز 
بر مبنای قیمت CFR چین و صادراتی از اســترالیا 
برابر با 145 دلار تعیین شــده اســت و بر اســاس 
پیش بینی های صورت گرفته تغییرات قیمتی در دو 
هفته آینده آنچنان نخواهد بود و قیمت ســنگ آهن 
روی 145 دلار ثابت خواهد ماند. این در حالی است 
که تحلیلگران برآورد کرده اند قیمت سنگ آهن سال 
آینــده به طور میانگین 110 دلار در هر تن باشــد 
که 5 دلار از پیش بینی قبلی بالاتر رفته است. البته 
برای ژانویه و فوریــه 2021 نیز هنوز برآورد قیمت 
150 دلاری نیز مطرح است که به دلیل فاکتورهای 
فصلی است.کارشناسان بر این باورند سنگ آهن که 
دومیــن کامودیتی بزرگ بعــد از نفت از نظر وزن و 
همچنین ارزش است می تواند به عنوان یک شاخص 
اقتصادی در بازارهای جهانی نقشــی داشته باشد و 
جای رقیــب خود یعنی مس را بگیرد چرا که علاقه 
به سرمایه گذاری در بازار این ماده اولیه فولادسازی 
در سطح جهان بیشتر شده و از طرفی با چرخه های 
صنعتــی و اقتصادی به ویژه چین کــه بزرگ ترین 
مصرف کننده سنگ آهن نیز هست پیوند دارد.برخی 
معتقدند سنگ آهن در ارتباط نزدیک با چرخه های 
اقتصادی چیــن از جمله محرک هــای اقتصادی و 
توســعه های زیربنایی این کشور است و شاید بتواند 
حتی بهتر از مس به عنوان یک شــاخص اقتصادی 
کلان خود را نشــان دهد. سال 2020 اقتصاد چین 
در سطح دنیا بهترین عملکرد را داشته و شاید موتور 
حرکت و عامل مثبت رشــد اقتصادی دنیا باشــد و 

سنگ آهن نیز پرچمدار این رشد بوده است.

سنگ آهن در صدر شاخص های قدرتمند اقتصادی
در حال حاضر قیمت ســنگ آهن به بالاترین سطح 
7 سال اخیر رسیده که به دلیل محدودیت عرضه و 
رشد تولید فولاد خام چین بوده است و همچنین در 
سطح جهان نیز بسته های محرک اقتصادی دولت ها 
برای بهبود اقتصادی بر پایه توســعه زیرســاخت ها 
جهت نجات از رکود دوره پاندمی کرونا بوده اســت. 
امسال ســنگ آهن 56 درصد رشد قیمت داشته در 
حالی که مس 24 درصد رشد قیمت داشته که با این 
تفاسیر امسال ســنگ آهن بین کامودیتی ها بهترین 
عملکرد را داشته اســت.گفتنی است فقط طی 10 
سال، بازار ســنگ آهن از بازاری مبهم با قراردادهای 
ســالانه به یک کالای مالی جهانی تبدیل شده است 
که به طور مرتب صفحــه اول مطبوعات مالی را در 
دســت دارد. مس به طور سنتی به عنوان فشارسنج 
سلامت اقتصادی جهان نقش داشته زیرا در توسعه و 
پیشرفت غرب بسیار مورد استفاده قرار گرفته است، 
در حالی که توسعه چین بیشتر با استفاده از میلگرد 
و ســایر محصولات فولادی و مبتنی بر زیرساخت ها 

بوده است، از این رو پیوندهای قوی آن با سنگ آهن 
مطرح اســت.با این حال سنگ آهن بازاری است که 
خیلی به عرضه و تقاضای فیزیکی وابســته است و 
قیمت آن در واقع توسط شاخص های اقتصاد کلان 
چین و اینکه فولادســازان چینی تــا چه میزان در 
فروش محصولات خود موفق بوده اند تعیین می شود. 
واکنش اخیر بازار به خبر کاهش هدف تولید شرکت 
واله برای ســال جاری که 5 درصــد از برآورد قبلی 
کمتر شده و تخمین تولید ســال آینده آن نیز 25 
میلیون تن کمتر از برآورد قبلی بوده نشان می دهد 
حساســیت نیروی عرضه و تقاضا چقدر بالاســت. 
تحلیلگران برآورد کرده اند قیمت ســنگ آهن سال 
آینده به طور میانگین 110 دلار هر تن باشد که پنج 
دلار از پیش بینی قبلی بالاتر رفته اســت. البته برای 
ژانویه و فوریه 2021 هنوز برآورد قیمت 150 دلاری 
نیز مطرح است که به دلیل فاکتورهای فصلی است. 
برخی معتقدند حداقل شش ماه دیگر بازار سنگ آهن 
پر جنب و جوش و داغ می ماند. عرضه ســنگ آهن 
اســترالیا در نوامبر شــش درصد افت سالانه داشته 
در حالی که موجودی ســنگ آهن بنــادر چین دو 
هفته متوالی نزولی بود.در واقع تقاضای فولاد چین 
عامل اصلی گرداننده قیمت سنگ آهن است. بهبود 
اقتصادی چشمگیر چین پس از پاندمی ویروس کرونا 
بدین معناست که 76 درصد عرضه جهانی سنگ آهن 
در 9 ماه نخست ســال وارد چین شده در حالی که 
نرخ همیشــگی آن 70 درصد بوده است. با این حال 
این اتفاق نظر وجود دارد که قیمت سنگ آهن سال 
آینده کاهش می یابد. رشــد قیمت اخیر سنگ آهن 
به اوج چند ســال اخیر حاکی از آن اســت که برای 
12 ماه آینده باید احتمالا منتظر روند نزولی باشیم. 
بالاخره اوج گیری تقاضای چین باید ســال آینده در 
نقطه ای ضعیف شود به ویژه که سیاست مالی چین 
احتمالا از بخش های وابســته به کامودیتی ها فاصله 

می گیرد.

افزایش قیمت سنگ آهن وارداتی در آلمان
لازم به ذکر است قیمت سنگ آهن )اصلی ترین ماده 
اولیه فولاد( در آلمان افزایش یافته اســت. به نقل از 
فست مارکت، در آلمان نیز همانند سایر کشورهای 
جهان قیمت سنگ آهن رو به افزایش است. بر همین 
اســاس فقط در ماه اکتبر قیمت سنگ آهن وارداتی 
به آلمان در مقیاس ماهانه 2/7 درصد اما در مقیاس 
ســالانه )مقایسه با اکتبر سال گذشته( 10/2 درصد 
افزایش یافته است.ســنگ آهن به عنوان اصلی ترین 
ماده اولیه برای تولید فولاد در دو سال اخیر با افزایش 
بی ســابقه قیمت همراه بوده که این امر مشــکلاتی 
زیادی را برای تولید کنندگان فولاد به وجود آورده و 
علاوه بر آنکه موجب افزایش قیمت تمام شده فولاد 
شده، موجب شــده تا اغلب تولید کنندگان به جای 
اســتفاده از مواد اولیه، به استفاده از ضایعات آهن و 

فولاد رو بیاورند.
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سازمان توسعه صنعتی ملل متحد )یونیدو( 
در گــزارش اخیــر خود از وضعیــت تولید 
جهــان در ســومین فصل از ســال 2020 
از آمــار و ارقام کاهشــی خبر داده اســت. 
اصلی تریــن دلیل کاهش تولیدات در جهان 
به شیوع کرونا مربوط می شود. در میا ن تمام 
کشورهای جهان، ظاهرا تنها چین است که 
توانســته تولیدات خود را به ســطوح پیش 
از شیوع کرونا برســاند. هرچند این اقتصاد 
صادرات محور برای ادامه این روند به تقاضای 
جهانــی نیا ز دارد، امری که به دلیل شــیوع 

کرونا، در هاله ای از ابهام است.
تولید جهانی از سال 2019 روند نزولی خود 
را آغــاز کرده بود و در ســال 2020 هم با 
بحران اقتصادی ناشــی از شیوع همه گیری 
کرونا شدت گرفت. نیمه اول سال 2020 با 

رکود اقتصادی همراه بود، چرا که تعطیلی ها 
برای مهار شیوع ویروس کرونا مانع از تولید 
و فعالیت اقتصادی می شــد. اما در سه  ماه 
سوم سال 2020 اکثر اقتصادها نشانه هایی 
از بهبود را از خودشان بروز دادند. البته آینده 
هنوز هم مبهم اســت چرا که بســیا ری از 
کشورهای صنعتی جهان از اکتبر 2020 به 
بعد، موج دوم شیوع ویروس کرونا را تجربه 
می کنند. تولید جهانی در سه  ماه سوم سال 
2020 با افت 1/ 1 درصدی نسبت به مدت 
مشابه در سال گذشته همراه بوده است که 
دلیل عمده آن اقدامات برای مهار شــیوع 
ویروس کرونا بوده است. این کاهش به دنبال 
افت شدید 1/ 11 درصدی در دومین فصل 
از سال 2020 بوده است.تولید کارخانه ای در 
اقتصادهای صنعتی کاهش 9/ 5 درصدی را 

در فصل سوم سال 2020 تجربه کرده است. 
چین هم به عنــوان بزرگ ترین تولیدکننده 
در جهان، از فصل اول ســال 2020 به دلیل 
شــیوع کرونا دچار مشکل در تولید شد اما 
اکنون بخــش تولید در این کشــور دوباره 
احیا  شده اســت. شــاخص های مختلف در 
مورد چین نشان می دهند تولید این کشور 
در ســومین فصل از ســال 2020 نسبت 
 به مدت مشــابه در ســال گذشته، افزایش

2/ 8 درصــدی را تجربه کرده اســت. این 
رشــد به دنبال رشد 2/ 3 درصدی در فصل 
دوم حاصل شده است. تولید کارخانه ای در 
اقتصادهای در حال توسعه و نوظهور )به جز 
چین( هم به ترتیب کاهش 7/ 3 درصدی و 
0/ 22 درصدی را در سومین و دومین فصل 

از سال 2020 به ثبت رسانده است. 

گزارش یونیدو از وضعیت تولیدات کارخانه ای جهان در فصل سوم سال 2020

تولید جهانی از نفس افتاد
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این رکود اقتصادی که در حال حاضر تجربه می کنیم نخستین 
رکورد در ابعاد بزرگ از زمان بحران بزرگ مالی ســال 2008 و 
2009 است. در دوره آن رکود، تولید برای چهار فصل متوالی، 
کاهــش قابل ملاحظه ای را تجربه کرد. اما در فصل های بعدی، 
افزایش تولید دوباره حاصل شــد. اکنون هم باید ببینیم بحران 

فعلی مشابه همان مسیر بهبود را طی می کند یا  خیر.
اعداد و ارقامی که اکنون می بینیم شوک اقتصادی در جهان را 
نشان می دهد که از شیوع همه گیری کرونا به وجود آمده است. 
چالش هایی که در فصل های پیش منجر به بروز مشکل می شد 
نظیر اقدامــات تجاری حمایت گرانه و عــدم قطعیت پیرامون 
برگزیــت )خروج بریتانیــا  از اتحادیه اروپا( بــه وضوح، اکنون 
کمرنگ شــده اند. کووید-19 همچنان دولت ها را در سرتاســر 
جهان وادار می کند در اقتصادهای خود دخالت کنند، به ویژه از 
اکتبر 2020 به بعد که نرخ ابتلا به این بیماری در کشــورهای 
صنعتی افزایش پیدا کرد، چنین اقداماتی هم شدت گرفت. اثر 
کامل  اقدامات محدودکننده هنوز مشخص نیست. به علاوه تولید 
جهانی برای اقتصادهای صنعتی هم تغییر خواهد کرد چرا که 
احتمالا در سال های آینده وابستگی به واردات کمتر خواهد شد.

اقتصادهای توسعه یا فته
تولید اقتصادهای توســعه یا فته در سومین فصل از سال 2020 
کاهش 9/ 5 درصدی داشت که در فصل گذشته به دلیل اقدامات 
محدودکننــده این رقم 3/ 16 درصد بود. البته کاهش تولیدی 
که در فصل اول شــاهد آن بودیم بیشتر ناشی از عدم قطعیت 
در حوزه تجــارت و تعرفه گذاری کالاها به ویژه در میا ن چین و 
آمریکا و اتحادیه اروپا بود.تولید در آمریکای شمالی، در مقایسه 
 ســال به ســال، کاهش 1/ 6 درصدی در فصل سوم و کاهش

 0/ 16 درصدی در فصل دوم ســال 2020 را تجربه کرده است. 
در ایا لات متحده آمریکا هم تولید کارخانه ای در فصل ســوم و 
دوم به ترتیب 1/ 6 درصد و 6/ 15 درصد کاهش پیدا کرده است. 
تولید کارخانه ای اقتصادهای صنعتی آسیا ی شرقی، در سومین 
فصل از ســال 2020، کاهش 9/ 5 درصدی را تجربه کرده است 
که به دنبال سقوط حدودا 0/ 13 درصدی در فصل پیش )فصل 
دوم( ایجاد شده اســت. ژاپن که بزرگ ترین تولیدکننده در این 
گروه اســت با کاهش 5/ 12 درصدی در تولید فصل ســوم و 
کاهش 5/ 20 درصدی در فصل دوم مواجه شده است. البته همه 

روند کاهشی نداشته اند. 
تایــوان و ســنگاپور به ترتیب رشــد 9/ 5 درصــدی و 10/6 
درصدی را در بخش تولید در فصل ســوم ســال 2020 تجربه 
کرده اند. عمده این افزایش تولید هم به بهبود عملکرد به بخش 
صنایع دارویی، کامپیوتری و لوازم برقی مربوط می شــود. تولید 
کارخانه ای اقتصادهای صنعتی اروپایی هم در سومین فصل از 
ســال 2020، کاهش 9/ 5 درصدی را تجربه کرده اســت. روند 
نزولی که پیش از شیوع کرونا و بحران ناشی از آن هم شاهدش 
بودیم تاثیر ویژه ای روی کشــورهای صادرات محور داشته است. 
عمده مشــکلات آنها پیش از شــیوع کرونا، تنش های تجاری 

بــا ایا لات متحده و عدم قطعیت مذاکرات برگزیت بوده اســت.
داده کاوی ها نشــان می دهد تولید تقریبــا در تمام اقتصادهای 
صنعتی اروپایی به دلیل محدودیت های ناشــی از شیوع کرونا، 
کاهش پیدا کرده اســت. کشــورهایی که بخــش تولید آن ها 
گســترده تر بوده است، بیشتر آســیب دیده اند: تولید در ایتالیا  
با کاهش 6/ 4 درصدی، در اســپانیا  بــا کاهش 5/ 5 درصدی، 
در فرانســه با کاهش 7/3 درصدی و در آلمان با کاهش 10/2 
درصدی مواجه شده اســت.  در میا ن اقتصادهای صنعتی بزرگ 
خــارج از اتحادیه اروپا هم بریتانیا  قرار دارد که در فصل ســوم 
کاهش 8/ 8 درصدی را در تولید تجربه کرده اســت. تولید این 
کشور در فصل دوم هم کاهش 6/ 23 درصدی را متحمل شده 
بود. نکته اینجاســت که اثرات عدم قطعیت مذاکرات برگزیت 
در 31 ژانویــه در برابر اثرات کرونا کم رنگ شده اســت. هنوز 
مشخص نیست اقتصاد کشــورهای صنعتی تا چه اندازه و چه 
زمانی از اثرات همه گیری کرونا آســیب خواهند دید به ویژه به 
این خاطر که داده های اخیر از وضعیت ســلامت نشان می دهد 
آمریکا و اروپا کانون اصلی همه گیری کرونا در زمســتان 2020 

خواهند بود.

اقتصادهای در حال توسعه و نوظهور
در گزارش های یونیدو، چین به عنوان کشــوری مستقل و جدا 
مورد بررســی قرار می گیرد که دلیــل آن، اندازه و ویژگی های 
خاص این اقتصاد است. نرخ رشــد پایدار در سال های گذشته 
چین را به ســرعت به یک اقتصاد صنعتی تبدیل کرده اســت. 
بررســی ها نشان می دهد چین به سطوح تولید خود در پیش از 
بحران همه گیری کرونا رسیده  است. تولید این کشور در فصل 
سوم از سال 2020، رشــد 2/ 8 درصدی داشته است. این رقم 
کاملا متفاوت از کاهش 0/ 15 درصدی است که تولید این کشور 
در فصل اول امســال متحمل شد. اکثر صنایع چین، رشد قابل 
ملاحظه ای را در فصل سوم تجربه کرده اند. صنایع کامپیوتری 
و تجهیزات برقی بیشــترین رشد را در بخش تولیدات صنعتی 
این کشــور تجربه کرده اند. اما هنوز مشخص نیست که اقتصاد 
صادرات محور چین بتواند این سطوح بالای تولید را حفظ کند 

یا  خیر، چرا که باید در انتظار افزایش تقاضا در جهان باشد.
اما تولید در اقتصادهای در حال توسعه و نوظهور )به جز چین( 
کاهــش 7/ 3 درصدی را در فصل ســوم ســال 2020 تجربه 
کرده اســت. البته در فصل دوم این کاهــش 0/ 22 درصد بود. 
ناگفته نماند که تولید در این اقتصادها از پایا ن سال 2019 روند 
نزولــی خود را آغاز کرده بود. بررســی ها به تفکیک صنایع هم 
نشان می دهد تولید در صنایع دارویی و لوازم برقی و کامپیوتری 
با رشدی نسبی در فصل ســوم از سال 2020 همراه بوده است 
که تقریبا همه کشورها شــاهد آن بوده اند. اما در مقابل، تولید 
کالاهای ســرمایه ای و بادوام مانند ماشین آلات و وسایل نقلیه 
به دلیل کاهش تقاضای جهانی، با کاهش مواجه شده است. این 
کاهش تولید در صنایع نســاجی، پوشاک و فلزات اساسی هم 

مشاهده شده است.

تولید اقتصادهای 
توسعه یا فته 
در سومین 

فصل از سال 
۲۰۲۰ کاهش 
۹/ ۵ درصدی 
داشت که در 
فصل گذشته 

به دلیل اقدامات 
محدودکننده 

این رقم ۳/ ۱۶ 
درصد بود. البته 
کاهش تولیدی 
که در فصل اول 
شاهد آن بودیم 
بیشتر ناشی از 

عدم قطعیت در 
حوزه تجارت 

و تعرفه گذاری 
کالاها به ویژه 

در میا ن چین و 
آمریکا و اتحادیه 

اروپا بود
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اردشــیر ســعدمحمدی با قدردانی از حمایت های 
وزیــر محترم صمت، رییــس هیات عامل ایمیدرو و 
سایر ســهامداران در پیشــبرد اهدف شرکت ملی 
مس، گفــت: با تصویب مجمع عمومــی فوق العاده، 
بزرگ تریــن افزایش ســرمایه تاریخ بورس توســط 
شرکت ملی صنایع مس با حمایت سهامداران عمده 
از جمله ایمیدرو از محل ســود انباشته در راستای 
تامین مالی طرح های توسعه و با هدف تحقق جهش 
تولید انجام شــد. به گفته سعدمحمدی صورت های 
مالی و کارنامه تولید شرکت مس نشان می دهد که 
شرکت ملی مس در تولید، توسعه و فروش و سودهی 
رفتار و عملکرد کاملا حرفه ای داشته و از این نظر در 
کشور بی نظیر است.سعدمحمدی با اشاره به این که 
افزایش سرمایه شــرکت مس از محل سود انباشته 

در مجمع عمومی عادی در تیرماه سال جاری مصوب 
شد گفت: پس از اخذ مجوزهای لازم از هیأت مدیره، 
سازمان بورس و مراجع قانونی پیشنهاد افزایش 97 
درصدی سرمایه از محل سود انباشته صبح امروز با 
رای سهامداران شــرکت ملی صنایع مس ایران در 

مجمع عمومی فوق العاده تصویب شد.
مدیرعامل شــرکت مس در آغاز این مجمع با اشاره 
بــه کاهــش جهانی قیمــت مس در ابتدای ســال 
جاری میلادی به دلیل شــیوع ویروس کرونا، اظهار 
داشــت:  در 6 ماهه دوم سال جاری به دلیل بهبود 
وضعیت اقتصادی چین، انتشــار داده های قدرتمند 
تولید صنعتــی و تقویت چشــم انداز تقاضای چین 
بعنــوان بزرگ ترین مصرف کننده فلــزات پایه دنیا 
روند افزایشــی پیدا کرده است.سعدمحمدی با شاره 

به این که پیش بینی قیمت مس توســط مؤسسات 
و مراکــز تحقیقاتی معتبر دنیا نشــان دهنده روند 
صعودی قیمت مس در ســال  های پیش رو است و 
این موضوع مزیت بزرگی در ســرمایه گذاری بر روی 
صنعت مس اســت، گفت:  این موسسات برای سال 
2021 قیمت 6609 دلار بر تن، سال 2022 قیمت 
6775 دلار بر تن، سال 2023 قیمت 6998 دلار بر 
تن و برای ســال 2024 قیمت 7266 دلار بر تن را 
پیش بینی کرده اند.مدیرعامل شــرکت مس با بیان 
این که شیوع ویروس کرونا بر عملکرد درآمدی بیشتر 
شرکت های معدنی دنیا تاثیر گذاشته و شرکت هایی 
همچون بی اچ پــی، ریوتینتو، انگلوامریکن، فریپورت 
و آنتافاگوســتا با کاهش درآمد روبرو شده اند، اظهار 
داشت: باعث افتخار اســت که اعلام کنم که درآمد 

مدیرعامل شرکت مس در مجمع عمومی فوق العاده تشریح کرد:

 بازدهی 259 درصدی سهام مس
 از ابتدای سالجاری تاکنون
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شــرکت مس با همت تمام کارکنان و به رغم سختی های موجود، از ابتدای 
ســال جاری تا پایان آبان ماه به رقم 23 هزار و 85 میلیارد تومان رسید که 
نســبت به مدت مشابه سال قبل، 72 درصد افزایش داشته است.وی تاکید 
کرد: خوشــبختانه این افزایش درآمد بر خلاف بسیاری از شرکت ها تنها به 
دلیل  اثرنرخ ارز نبوده و افزایش میزان تناژ فروش شرکت در آن تاثیر گذار 
بوده است.سعدمحمدی با اشــاره به این که ارزش بازار نماد »فملی« 255 
درصدی نســبت به ابتدای 99 رشد داشته است گفت: سود خالص شرکت 
مس در 6 ماهه نخست سال جاری 78 درصد بیش از مدت مشابه در سال 
گذشته بوده است.وی تاکید کرد: همچنین سهام مس از ابتدای سال جاری 

تا پایان آبان ماه بازدهی 259 درصدی نصیب سهامدارانش کرده است.

شرکت ملی مس پیشرو در جهش تولید
به گفته مدیرعامل شرکت مس در حال حاضر رتبه بندی صنعت مس ایران 
در سال 2020 در تولیدات معدنی در آسیا 4 و  دنیا 15 است. این رتبه برای 
تولیدات ذوب در آســیا 5 و در دنیا 14 و برای تولیدات مس پالایش شده 
نیز در آســیا 6 و دنیا 17 می باشد.وی با اشاره به این که با برنامه ریزی های 
صورت گرفته برای جهش تولید به دنبال ارتقای جایگاه ایران در حوزه تولید 
در آســیا و دنیا هستیم، درباره عملکرد هشــت ماهه شرکت مس در حوزه 
تولید گفت: تا پایان آبان ماه سال 1399، شرکت ملی مس ایران 235 هزار 
و 400 تن آند و 183 هزار و 300تن کاتد مس تولید کرده است که نسبت 
به برنامه امســال به ترتیب رشد 9 و 6 درصدی را نشان می دهد.وی با بیان 
این که پیش بینی می شود تا انتهای سال به 280 هزار تن تولید کاتد برسیم 
گفت: در ســال 1400 میزان تولید کاتد شرکت مس از 300 هزار تن عبور 
خواهد کرد.مدیر عامل شرکت مس با بیان این که میزان تولید هشت ماهه 
اول ســال 99 برای تولید کنسانتره مس با 6 درصد رشد به رقم  804479 
تن رســیده است گفت: همچنین در هشت ماهة ابتدایی امسال در مجموع 
195 هزار و 231 تن مس محتوی معدنی تولید کرده است که در مقایسه 

با برنامه رشد 3 درصدی داشته است.

ثبت رکورد بالاترین حفاری اکتشافی طی 7 سال اخیر
ســعدمحمدی در ادامه گفت: شرکت ملی صنایع مس ایران در هشت ماهه 
نخست امسال موفق به ثبت رکورد 61 هزار 512 متر حفاری اکتشافی شد 
که این میزان حفاری بالاترین رکورد 7 سال  اخیر بوده است.سعدمحمدی 
تصریح کرد: با اکتشــافات انجام شده 36.5 میلیون تن میزان ذخیره مس 
خالص برآورد شــده است و در سال گذشته، 528 میلیون تن ذخیره مس 
کشف شد.مدیرعامل شــرکت مس بیان کرد: ذخایر مس کشور بیش از 7 
میلیارد تن است و با اکتشافات انجام شده، یک ذخیره بسیار بزرگ معدنی 

اکتشاف شده اواخر امسال یا ابتدای سال آینده اعلام می شود و باعث ارزش 
افزوده بسیار بالایی خواهد شد.وی اضافه کرد: تا انتهای سال جاری ذخایر 
خوبی در میدوک و سونگون رونمایی خواهد شد.سعدمحمدی تاکید کرد: 
اکتشــاف باید به »امکان بهره برداری« تبدیل شود و به دنبال تغییر الگوی 

رفتاری هستیم تا با تکیه بر دانش روز دنیا امکان آن را فراهم کنیم.

پیشرفت 70 درصدی معدن مس درآلو
مدیرعامل شرکت مس با تاکید بر این که در هشت ماهه هم به لحاظ تولید و 
هم سود صعودی عمل کردیم گفت: طرح  معدن مس در آلو در حال حاضر 
بیش از 70 درصد پیشــرفت دارد که در اوایل ســال آینده به بهره برداری 
می رسد. به گفته سعدمحمدی طرح معدن مس  دره زار نیز با هدف تولید 
150 هزار تن کنســانتره مس نیز در اوایل سال 1400 نیز افتتاح می شود.

وی با اشــاره به این که طرح تولید کنسانتره از سرباره های ذوب در مجتمع 
سرچشــمه با هدف تولید 70 هزار تن کنسانتره در مجتمع مس سرچشمه 
در حال پیاده سازی است اظهار داشت: این یک طرح فوق العاده در صنعت 
مس به حساب می آید چرا که سرباره های ذوبی که طی 4 دهه گذشته بدون 
استفاده بودندو دارای عیار مس خوبی هم هستند به کنسانتره مس تبدیل 
می شوند و سودآوری بالایی برای مس دارند.سعدمحمدی گفت: همچنین 
بر پایه نتایج خوب اکتشــافی جدید طرح فاز 3 تغلیظ سرچشمه با ظرفیت 
200 هزار تن برای نخســتین بار در منطقه و فاز 3 تغلیظ سونگون و فاز 2 
تغلیظ میدوک نیز مطالعات فنی و اقتصادی آن صورت گرفته اســت و در 

مرجله اجرایی و عملیاتی قرار دارد.

مشکلی برای تامین انرژی طرح های توسعه نداریم
مدیر عامل شرکت مس با بیان این  که برای توسعه و اجرای این طرح ها 
از نظر تامین انرژی مشــکلی نداریم گفت: بــرق این طرح ها از طریق 
نیروگاه ســیکل ترکیبی سیرجان و نیروگاه سرچشمه با مجموع تولید 
600 مگاوات برق قابل تامین است.وی افزود: میزان آب مصرفی شرکت 
مــس 37.5 میلیون متر مکعب اســت که با اجرای طرح های توســعه 
میــزان مصرف آب بــه 52 میلیون متر مکعب می رســد که در زمینه 
تامین آب مصرفی با توجه به رســیدن خط انتقال آب به مجتمع مس 
سرچشمه تا دوماه آینده مشکلی از بابت تامین منابع آبی وجود ندارد.
مدیرعامل شرکت مس با بیان این که شرکت مس تلاش کرده در بحث 
مسئولیت اجتماعی هم تاثیر گذار باشد گفت: در این رابطه شرکت مس 
حمایت های مومنانه خود را در حمایت از اقشار ضعیف جامعه در اقصی 
نقاط ایران افزایش داده است و کمک های قابل توجهی در حوزه مقابله 

با کرونا و گسترش رفاه و عدالت اجتماعی انجام داده است.

شرکت ملی 
صنایع مس 

ایران در 
هشت ماهه 

نخست امسال 
موفق به ثبت 

رکورد ۶۱ هزار 
۵۱۲ متر حفاری 

اکتشافی شد 
که این میزان 

حفاری بالاترین 
رکورد ۷ سال  

اخیر بوده است.
با اکتشافات 
انجام شده 

۳۶.۵ میلیون 
تن میزان ذخیره 

مس خالص 
برآورد شده 

است و در سال 
گذشته، ۵۲8 

میلیون تن ذخیره 
مس کشف شد
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در ماه هــای گذشــته اقتصاد ایران شــاهد افزایش 
فشــارهای ناشــی از تحریم ها بوده و به وضوح آثار 
آن در اقتصاد کشــور در حال عملیاتی شدن است؛ 
از این رو خــروج از اقتصاد تک محصولی بســیار از 
سوی تمامی فعالان صنعتی و معدنی شنیده می شود 
که بــه طور قطــع، صنایع معدنــی از جمله فولاد 
می تواند جایگزین مناســبی برای آن باشد و کشور 
را از صادرات یک محصول به ســمت صادرات چند 
رشــته ای و فعالیت صنعتــی در زنجیره فولاد پیش 
ببــرد و اتفاقا درآمدی معادل درآمــد نفت با ایجاد 

ارزش افزوده بالاتر ایجاد کند. 
ضرورت تامیــن نیازهــای ارزی از منابع غیرنفتی، 
توجه سیاســت گذاران و دولتمردان را به بنگاه هایی 
کــه در این حوزه فعالیت می کنند جلب کرده و آنها 
نیــز تلاش دارند تا بتوانند الگوی اقتصاد غیرنفتی را 
تجربه کنند؛ اینجاســت که جایگاه معادن و صنایع 
معدنی برای پیشــران شدن در صنعتی شدن ایران، 
بســیار قابل توجه می شود و صنایع بزرگی همچون 
فولاد مبارکه رنگ و لعابی تازه در سیاست گذاری های 
جدیــد می گیرند. فــولاد مبارکه همــواره به عنوان 
ســردمدار تحول و توســعه در کشــور پیشتاز بوده 
است به گونه ای که طرح تحول دیجیتال این شرکت 
ازجمله طرح هایی اســت که به عنوان پایلوت صنایع 
معدنی کشور در این مجموعه معظم صنعتی- معدنی 
پیاده سازی شود و ضامن بقای فولاد مبارکه در بین 
رقبای جهانی خود باشد؛ چراکه به هرحال در روزها 
و سال های پسا تحریم شرایط به نحوی پیش خواهد 
رفــت که حضور رقبا در بازار ایران ســرعت گیرد و 
آنگاه، این کیفیت و قیمت رقابتی اســت که شــرط 
اصلی در خرید محصولات فولادمبارکه به عنوان یک 
بازیگر موفق در حوزه صنایع معدنی به شمار می رود.
نکته حائز اهمیتی که طرح تحول دیجیتال را متمایز 
از سایر طرح های اجرایی شده در صنعت فولاد کشور 
و همچنین فولاد مبارکه می کند، آن است که نقطه 
پایانی بــرای این طرح متصور نیســت؛ آن گونه که 
طراحان این پروژه می گویند، در سال 1404 شرکت 
فولاد مبارکه گام های نهایی را برای هوشمندسازی 
در ســطح جهانی بر خواهد داشــت و این اطمینان 
وجود دارد کــه آن زمان هم پایانی برای اجرای این 
پروژه در نظر گرفته نشود و بتوان، همچنان تحول و 

نوسازی را در این رشته صنعتی، ادامه داد.
اجرای این طرح قرار اســت فولاد مبارکه را در افق 
1404 به رتبه ای برساند که نه تنها تامین کننده نیاز 
داخلی باشد، بلکه همگام و هم راستا با اقتصاد جهانی 
پیش برود. درواقع این گروه بزرگ تولیدی و صنعتی 
معتقد اســت که در صورت عــدم حرکت بر مبنای 
طرح تحول دیجیتالی، ممکن است مزیت های خود 
را از دســت بدهد و حتی در بــازار داخلی نیز یارای 
رقابت نداشته باشد؛ پس این طرحی برای بقاست و 
باید اجرایی شود. به گفته سیدمهدی نقوی، معاون 

تکنولوژی فولاد مبارکه اصفهان، ره نگاشت مرتبط با 
این طرح، یک ســفر پنج ساله است که از سال جاری 
شروع می شــود و انتظار داریم در سال 1404 فولاد 
مبارکه با مفاهیم هوشــمند در سطح جهانی مطرح 
شود. نقاطی برای این موضوع تعریف شده که هر یک 
از آنها با فولاد مبارکه در ارتباط اســت؛ ولی اکنون 
فولاد مبارکه در ســطح هوشــمند صفر قرار دارد و 
طی سال 1400 تا 1404 به فولاد مبارکه هوشمند 
یک، دو، ســه و چهار دسترســی خواهیم یافت. در 
ادامه گفت وگوی ما را با ســید مهدی نقوی، معاون 

تکنولوژی فولاد مبارکه اصفهان می خوانید:
  طــرح تحول دیجیتــال در این بنگاه 

صنعتی چه اهدافی را دنبال می کند؟
پــروژه طرح تحــول دیجیتــال در فــولاد مبارکه 
قابل مقایسه با سایر پروژه هایی که طی سالیان اخیر 
در این شــرکت انجام  شده نیســت، دلیل اصلی آن 
 هم این اســت که در پروژه های دیگر تولید و بهبود 

کیفیت تا میزان مشــخصی قابل  افزایش بوده است؛ 
اما طرح تحول دیجیتالی که در سال جاری از سوی 
شــرکت فولاد مبارکه اصفهان برنامه ریزی  شــده و 
مراحل اجرایی آن نیز آغاز شــده اســت، یک طرح 
همه جانبه به شــمار آمده که بقای آینده شــرکت 
فــولاد مبارکــه را در یــک کلاس جهانی تضمین 
می کند؛ بنابراین به صرف اینکه طرح تحول دیجیتال 
یک پروژه عادی اســت نباید بــه آن نگاه کرد. نکته 
حائزاهمیت آن است که از لحاظ حجم سرمایه گذاری 
نیز طرح هایی مثل نورد گرم2 که بسیار روی آن کار 
جدی صورت گرفته، یک پروژه بسیار بزرگ است؛ اما 
هیچ یک از این پروژه ها، معادل تغییراتی که در طرح 
تحول دیجیتال انتظار داریم شــرکت فولاد مبارکه 
اصفهان با آن مواجه شــود، ایجــاد نخواهند کرد. از 
این  جهت اســت که این طرح اکنون برای شــرکت 
فولاد مبارکه به عنوان یک شــرکت برتر تولیدکننده 
داخلی و صادرکننده حاضر در عرصه های بین المللی 

معاون تکنولوژی فولاد مبارکه اصفهان اعلام کرد:

هوشمندسازی جهانی 
فولاد مبارکه تا ۱۴۰۴
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بسیار حائز اهمیت است. اگر بخواهیم در این رابطه 
مقایسه ای داشــته باشــیم و مثالی بزنیم مثل این 
اســت که کشور در گام اول برای افتتاح شرکت های 
فــولادی، اقدام به احداث شــرکت فــولاد مبارکه 
اصفهان برای حضور یک شــرکت فولادساز در ایران 
کرد تا برنامه ریــزی لازم را برای ورود به عرصه های 
داخلی و بین المللی در حوزه فولاد صورت دهد؛ پس 
در ایــن رابطه با افتتاح فولاد مبارکه اقدام شــد؛ اما 
اکنون طرح تحول دیجیتال همانند آن اتفاق، طرحی 
است که برای بقای شــرکت فولاد مبارکه به عنوان 
یک فولادســاز موثر و بزرگ در عرصه های داخلی و 
خارجی و همراه شدن این شرکت با تغییرات جهانی 

کنونی و آتی در حال برنامه ریزی و اجراست.
  پیاده ســازی پروژه انقلاب چهارم در 
فولاد ســطح تولید را چقدر تغییر خواهد 
داد؟ واقعا اجرای این طرح در شرایط کنونی 
تا این اندازه که شــما به اهمیت آن اشاره 

کردید، ضروری است؟
اگر بخواهیم همواره شــرایط ایران را به این شــکل 
فرض کنیم که در تحریم است و شرکت های خارجی 
اجازه ورود به آن را ندارند و از ســوی دیگر، ســطح 
نیــاز مصرف کنندگان ایرانی در ســطح کنونی باقی 
بماند و هزینه های جدید و اضافه تری به پروسه تولید 
وارد نشود و درنهایت، به هر قیمتی بخواهیم کلاف 
و محصــولات فولادی را در کشــور تولید کرده و با 
هر شــرایطی کالای خود را به مشتریان داخلی خود 
بفروشیم، قطعا باید مسیر کنونی خود را ادامه دهیم؛ 
حال آنکه اکثر این فرضیات نادرســت است ولی اگر 
این طور تصور کنیم که این موارد اتفاقاتی است که در 
آینده اصلاح خواهد شد و شرایط جدیدی رخ خواهد 
داد، حتما نیاز به اجرای این طرح خواهیم داشــت. 
به خصوص اینکه در حال حاضــر، با توجه به اینکه 
شرایط فضای اقتصاد سیاسی کشور این گونه نخواهد 
ماند و هرلحظه امکان دارد که شرایط ارتباطی ایران 
با سایر شرکت های دنیا تغییر کند و فولاد مبارکه از 
فهرست تحریم خارج شود. مطمئنا مشتریان داخلی 
فولاد مبارکه امکان خواهند داشــت که محصولات 
موردنیاز خود را از سایر شرکت های دنیاطلب کنند 
که در چنین شــرایطی، رقابت، یک موضوع بســیار 
معنــادار خواهد بود؛ پس برای حضور در این صحنه 
رقابت، حرکت به سمت بهره ورتر شدن و استفاده از 
مفاهیم جدید و شــرایط نو، تعریف دیگری خواهد 
داشــت. فرض کنید همزمان با انقلاب صنعتی دوم، 
برق تولید شد و اســتفاده از برق رایج شد، شرکتی 
در آن زمــان از انقلاب صنعتــی اول پیروی می کرد 
و از تولید برق برای کارخانه خود استفاده نمی کرد. 
تصور کنید آیا وقتی که انقلاب صنعتی دوم آمد، آن 
شرکت نمی توانســت به بقای خود ادامه دهد؟ حال 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان نیز این شرایط را دارد. 
این شرکت یا هر شرکت دیگری اگر ظرف چند سال 

آینده نتواند از تحــول دیجیتال بهره برداری کرده و 
خــود را همگام کند، مطمئنا جایــی بین بازیگران 
اصلــی صنعت خود نخواهد داشــت. در این میان با 
توجه به اینکه فولاد مبارکه بزرگ ترین تولیدکننده 
فولاد در منطقه است، این جایگاه را چه از لحاظ عدد 
و رقم تولید و چه به لحاظ جایگاه کیفی و پیشــران 
بودن در این فضا باید حفظ کرده و فرآیندهای جدید 
و برنامه هــا و حرکت های نو را رصــد کرده و به کار 

بگیرد تا پا به پای بزرگان این صنعت حرکت کند.
  با پیاده ســازی این طرح، چقدر سطح 

تولید تغییر خواهد کرد؟
هدف از حرکت در ســطح طرح تحــول دیجیتال، 
افزایش میزان تولید نیست؛ بلکه ما طی این فرآیند 
برنامــه ای نداریم که در فــولاد مبارکه نرخ تولید را 
افزایــش داده و آن را اندازه گیری کنیم، بیشــترین 
هدف مــا جایگاه ســازمان ما در ســطح بهره وری 
است؛ به این معنا که همین میزان کالایی که تولید 
می شــود، باید با اســتفاده از مفاهیم جدید، قیمت 
تمام شده پایین تر و بهره وری بیشتر تولیدشده باشد.

با به کارگیری مفاهیم تحول دیجیتال افزایش سطح 
بهره وری رخ خواهد داد؛ به گونه ای که اگر به درستی 
اجرایی شــده و مفاهیم آن جانشــین و پروژه های 
آن عملیاتی شــود، حتما بهــره وری افزایش خواهد 
یافــت. پس انتظار بالا رفتن کیفیت و کاهش قیمت 
تمام شــده را نیز داریم. البته مجمع اقتصاد جهانی 
برای موضوع تحول دیجیتال 11 شــاخص را تعریف 
کرده و اعلام کرده اســت که بنگاه هایی که در این 
ســطح حرکت کرده و می توانند اقتصاد نسل چهارم 
یا همان تحول دیجیتال را پیاده سازی کنند و اصول 
آن را در ســازمان خود جاری کنند، بهبود جدی در 
این 11 شاخص را شــاهد خواهند بود که درنتیجه 
آنها، پیش بینی می شــود بین شش تا هشت درصد، 

سودآوری افزایش خواهد یافت.
 شما هم این برآیند را در شرکت دارید؟ 
یعنی فولاد مبارکه به این سطح از سودآوری 

دسترسی پیدا خواهد کرد؟
برنامــه ما کنترل این شــاخص ها طی مســیر و ره 
نگاشــتی اســت که تدوین شده اســت؛ به نحوی که 
برنامه ما پایش این شاخص هاست و هدف گذاری ما 
این اســت که وقتی به این شاخص ها دست  یافتیم، 
بهره وری را مورد سنجش قرار دهیم و بر این اساس 

انتظار داریم افزایش بهره وری ما محقق شود.
 فولاد مبارکه تا چه چشــم انداز زمانی، 
طرح تحول دیجیتــال را عملیاتی خواهد 

کرد؟
با مذاکراتــی که با مقامات ذی ربــط وزارت صنعت، 
معدن و تجارت صورت گرفته، قرار بر این شده است 
که این کار ناشــناخته به صــورت پایلوت در صنعت 
فولاد کشــور در فولاد مبارکه عملیاتی شــود؛ ضمن 

اینکه واقعیت آن اســت که این  یک کار ناشناخته در 
صنعت فولاد ایران است و به خصوص در حوزه صنعت 
ســنگینی مثل فولاد، این کار ریسک خاص خود را 
دارد؛ بنابراین مقرر شــده تا فولاد مبارکه این کار را 
به عنوان مرکز اصلی مطالعاتی و عملیاتی اقتصاد نسل 
چهــارم اجرا کند و از نتایج و تجــارب حاصل از آن، 
برای دیگر صنایع و دیگر تولیدکنندگان فولادی کشور 
استفاده شود. بر این اساس این موضوع به عنوان بحث 
اول مدنظــر قرارگرفته و بر مبنای آن، اقداماتی انجام 
 شده و سیستم هایی به عنوان پیش نیازهای اولیه این 
موضــوع فراهم  شــده تا از تمام داشــته های خود با 
اســتفاده از تجاربی که در شرکت هایی مثل ایمیدرو 
وجود دارد، برای ره نگاشت طرح تحول دیجیتال برای 
فولاد مبارکه استفاده کنیم. این ره نگاشت، یک سفر 
پنج ساله است که از سال جاری شروع می شود و انتظار 
داریم در سال 1404 فولاد مبارکه با مفاهیم هوشمند 
در سطح جهانی مطرح شود و طبیعتا نقاطی را برای 
این موضوع تعریف کرده ایم که هر یک از آنها با فولاد 
مبارکه در ارتباط اســت؛ ولی اکنون فولاد مبارکه در 
سطح هوشمند صفر قرار دارد و طی سال های 1400 
تا 1404 به فولاد مبارکه هوشمند یک، دو، سه و چهار 

دسترسی خواهیم یافت.
 جایگاه فولاد مبارکه در آن زمان یعنی 
افــق 1۴0۴ با وضعیت کنونــی چه تفاوتی 
خواهد داشت و چه پله ای را در دنیا تصاحب 

خواهد کرد؟
امروز هم شــاید بتوانیم یک فولادسازی داشته باشیم 
که با مفاهیم قدیمی  و اســتفاده از مفاهیم نسل سوم 
یعنی بــدون کامپیوتر هم بتواند فــولاد تولید کند، 
ولی با مشــقت و هزینه بالا این کار امکان پذیر است 
و حجم تولید نیز بســیار کم خواهد بود. ما می توانیم 
اقتصاد نســل دوم و نسل سوم را با هم مقایسه کنیم. 
در اقتصاد نســل دوم فقط برق و الکتریسیته مبنای 
تولید بودند و موتورهای آن بر مبنای پیشران و محرک 
نیروی الکتریسیته اتفاق می افتد؛ ولی فولادسازی که 
از نســل سوم در تولید خود استفاده می کند، توانسته 
از امکانات خود و کنترلرها و شرایط اتوماتیک استفاده 
کند و بنابراین میزان دقت، کیفیت و کمیت در نسل 
ســوم به مراتب بیش از تولید مدل نسل دوم است؛ اما 
این دلیل نمی شود که بگوییم نسل دوم وجود نخواهد 
داشــت؛ اما به مرور زمان و با توجه به اینکه نه ازلحاظ 
کیفیت و نه ازلحاظ هزینه کســی که در نسل قبلی 
اقتصاد است نمی تواند با نسل بعدی خود رقابت کند، 
طبیعتا محکوم  به فنا خواهد بود. فولاد مبارکه نیز اگر 
نتواند همــگام با تغییرات محیط بیرونی خود حرکت 
کند، در آینــده محکوم  به فناســت و این  یک اصل 
طبیعی اســت که در تمام مفاهیم مرتبط با صنعت و 
انسان و حتی دوران رشد یک مجموعه صنعتی، در نظر 
گرفته می شــود و در آن نهفته است؛ به  نحوی  که اگر 
نتوانیم با تغییرات حرکت کنیم، محکوم  به فنا هستیم.
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ذوب آهن اصفهان در راســتای خودکفایی و 
بومی سازی و به دنبال تولید ریل های موردنیاز 
راه آهن و مترو؛ موفق به تولید انبوه ریل زبانه 
 ســوزن شد و با این موفقیت چشمگیر؛ ایران 
به جمع چهار تولیدکننده ریل زبانه ســوز در 

جهان پیوست .
مهندس منصور یزدی  زاده مدیرعامل ذوب آهن 
اصفهان در این خصوص گفت: تولید ریل زبانه 
ســوزن که مصارف گسترده ای در صنعت ریلی 
کشــور دارد؛ پــس از تولید ریل هــای درون و 
برون شهری در دســتور کار شرکت قرار گرفت 
و طراحی و ساخت غلتک های آن سه ماه طول 
کشید که توسط کارشناسان این شرکت با کار 

شبانه روزی با توجه به نیاز کشور انجام شد.
وی با اشاره به اینکه هیچ محدودیتی در تولید 
ریل نداریم و برای صادرات آن هم برنامه ریزی 
کرده ایــم، افزود: تولید این محصول ســخت تر 
از تولیــد ریل هــای دیگر اســت و چون هیچ 
محــور تقارنی ندارد؛ تولیــد آن پیچیدگی ها و 

حساسیت های خاصی دارد .
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان به اهمیت این ریل 
در صنعت حمل ونقل ریلی کشــور اشاره کرد و 
گفت: کارهای تکمیلی بر روی ریل زبانه سوزن 
در شــرکت دیگری انجام می شود و در نهایت 
سوزن ریل ملی در خطوط کشور مورد استفاده 

قرار می گیرد.
وی با اشــاره بــه اینکه این ریــل در طول 13 
متر تولید می شــود، اظهارداشت: ریل سوزن به 
صورت عمده برای تغییر مســیر قطار استفاده 

می شــود و تاکنون تامیــن آن متکی کامل به 
واردات بود؛ لــذا تولید آن  یک موفقیت بزرگ 
برای کشــور است و توســعه حمل ونقل ریلی 

کشور را تسهیل می کند.
مهرداد تولاییان معــاون بهره برداری ذوب آهن 
اصفهان نیز در این خصوص گفت: طراحی این 
محصول توسط کارشناسان ذوب آهن انجام شده 
اســت.  با توجه به تجربیاتی که در این زمینه 
داریم؛ در طراحی و تولید این محصولات جدید 
هیچ مشکلی نخواهیم داشت.وی افزود: دستگاه 
سوزن به مجموعه ای از ریل های خاص زبانه های 
ســوزن، صفحات اتصال، قطعات ریخته گری یا 
فورج شده، انواع تراورس ها و ... اطلاق می شود 
که در خطوط و ایستگاه های راه آهن به منظور 
تعویض مسیر قطار مورد استفاده قرار می گیرد 
و امکان تغییر از یک مسیر به  مسیر دیگر را در 

تقاطع ها فراهم می سازد.
معاون بهره برداری ذوب آهن با اشــاره به اینکه 
سوزن یک وسیله مهم و حیاتی در صنعت ریل 
است، افزود: ریل سوزن در بین اجزای مختلف 
ســوزن از اهمیت بیشــتری نســبت به دیگر 
قسمت ها برخوردار است؛ به نحوی که استفاده 
از ریل ســوزن اســتاندارد در عملکرد صحیح 
ســوزن و جلوگیری از بروز حوادث ریلی بسیار 

مؤثر است.
  60E1A1 وی با اشاره به اینکه تولید سوزن ریل
دارای پیچیدگی های خاص در طراحی و تولید 
است، گفت: این محصول برای سال های طولانی 
از خارج کشــور تامین شده که علاوه بر ارزبری 

زیاد؛ موجب وابســتگی به کشورهای دیگر نیز 
شده بود. تولید این محصول نه تنها مانع خروج 
ارز از کشــور می شود؛ بلکه در صورت صادرات، 

ارزآوری نیز خواهد داشت.
بهره  برداری ذوب  آهن ریخته  گری فولاد  معاون 
این محصول را نیز مهم دانســت و گفت: پس 
از طراحی محصول تامیــن قطعات موردنیاز و 
آماده ســازی خطوط تولید؛ فولاد ریل ســوزن 
ریخته گری شده و تولید آزمایشی این پروفیل 
انجام و پــس از حصــول موفقیت آمیز تمامی 
  60E1A1 پارامترهای موردنظر تولید ریل سوزن
به طور انبوه نیز انجام شد.وی تولید ریل ملی و 
قطعات سوزن ریل را افتخار بزرگی برای کشور 
دانست که چشم انداز جدیدی در توسعه صنعت 
حمل ونقل ریلی به وجود می آورد و اظهارداشت: 
تولید این محصول استراتژیک با توجه به دانش 
فنی و تجربه پرســنل بخش های فولادسازی و 
نورد شــرکت ذوب آهن و در انطباق با الزامات 

استانداردهای ذیربط صورت گرفت.
محمد امین یوســف زاده مدیر مهندســی نورد 
ذوب  آهن اصفهان نیــز در این خصوص گفت: 
صفــر تا صد این ریل در داخل طراحی شــد و 
تولید آن نسبت به ریل چند برابر سخت تر بود. 
بعد از طراحی رفع اشکالات انجام شد و سپس 
به پروفیل رسیدیم و بعد از آن پروفیل نرمال و 

تولید انبوه حاصل شد.
وی مصرف ریل زبانه سوزن در کشور را حدود 2 
هزار تن دانست که البته همین مقدار هم برای 

تعویض سوزن های قدیمی موردنیاز است 

 تولید ریل زبانه سوزن در ذوب  آهن اصفهان 
در جهت خودکفایی صنعت ریلی کشور
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 بــا برآورد آســیب های محتمل زمینه آســیب پذیری شــرکت به حداقل رســیده اســت
مدیرعامل فولاد هرمزگان اهمیت پدافند غیرعامل را تشریح و گزارشی از اقدامات انجام شده 

در حوزه پدافند غیرعامل در این شرکت را مطرح کرد.
مهندس فــرزاد ارزانی پدافنــد غیرعامل را مجموعــه  ای از اقدامات دفاعی غیرمســلحانه 
دانســت که موجــب افزایــش بازدارندگــی، کاهش آســیب  پذیری، تــداوم فعالیت  های 
 ضــروری و ارتقــاء پایــداری و تســهیل مدیریت بحــران در برابــر تهدیدات می شــود.

وی در ادامــه ضمــن اعــلام آمادگــی فــولاد هرمــزگان در حوزه های مختلــف پدافند 
غیرعامــل و تاب آوری ســازمانی گفت: فولاد هرمــزگان ضمن بررســی های همه جانبه و 
 برآورد آســیب های محتمل؛ زمینه آســیب پذیری شــرکت را به حداقل رســانده اســت.
وی تداوم تولید شــرکت در دوره فراگیری ویروس کرونا و تحریم های ظالمانه را نمونه بارز 
آمادگی فولاد هرمزگان دانســت و در این خصوص گفت: فولاد هرمزگان با همت تلاشگران 
این شــرکت و با برنامه ریزی های دقیق در اوج تحریم های ظالمانه طی سه سال گذشته هر 
سال رکورد جدیدی از تولید را ثبت کرده است و طی سالجاری نیز همزمان با کرونا  توانستیم 

رکورد تولید ماهیانه را در شهریور ماه به ثبت برسانیم.
مهندس ارزانی در پاسخ به اینکه چه اقدامات اساسی در حوزه پدافند غیرعامل در فولاد هرمزگان 
انجام پذیرفته اســت، گفت: در فولاد هرمزگان در حوزه های مختلف سایبری، فنی ومهندسی، 
اقتصادی،  تامین، زیست محیطی و موارد دیگر اقدامات قابل توجهی صورت گرفته است. وی حوزه 
تامین در فولاد را بسیار مهم دانست و گفت: سناریوهای مختلفی برای چابکی سازمان و آمادگی لازم 
 برای تداوم تولیـد در سخت ترین شرایط تحـریم تهیه و بر اساس آن برنامه ریزی و اقـدام می شود.

وی با اشــاره به وجود مشــکلاتی در زمینــه ورود گمرکــی در مناطق ویژه اظهارداشــت: 
شــاهد تســریع در ترخیــص و ترانزیــت محموله هــای گمرکــی بوده ایــم و موجــودی 
 انبــار مــواد و کالاهای اســتراتژیک اهرمــی و تحریمــی را افزایــش و کنتــرل کرده ایم.

مدیرعامل فولاد هرمزگان با بیان اینکه حمل ریلی به عنوان امن  ترین، کم هزینه ترین و بهترین 
راه دریافت مواداولیه برای شــرکت است، گفت: حمل ریلی و همچنین حمل ترکیبی گندله 
نســبت به قبل افزایش چشمگیری داشته اســت و حدود 80 درصد از حمل مواداولیه از این 
طریق انجام می  پذیرد.مهندس ارزانی در ادامه به پدافند فنی ومهندســی اشــاره و تصریح  کرد: 
در این حوزه تکمیل دســتورالعمل های تعمیراتی نواحی برای کاهش آسیب پذیری و بالابردن 
آمــاده بــه کاری تجهیزات، همکاری و تقویت بومی ســازی به ویژه برای قطعات حســاس و 
استراتژیک، حمایت از شرکت های دانش بنیان داخلی در راستای توسعه دانش وتکنولوژی بومی 
ســاخت قطعات، انجام فرآیند مهندســی معکوس و تهیه دفترچه فنی ساخت، برنامه ریزی با 
صنایع و شــرکت های نوردی برای تامین نیازهای داخلی و هدف گذاری ســالیانه برای تولید 
محصولات فولادی جدیـــد و خصوصـاً فولادهای میکروآلیاژی جزو اقدامات استراتژیک فولاد 
هرمزگان اســت که روند کار مرتبا در کمیته های تحول مرتبط پایش و بررســی می شود. وی 
 نتیجه مجموعه این اقدامات را به حداقل رســاندن وابســتگی ها به خارج از کشــور دانست.
مهندس ارزانی حصارکشی و ایجاد بادشکن به منظور جلوگیری از هدررفت ضایعات و نرمه های 
آهک و آب پاشی متناوب نرمه های گندله، توسعه فضای سبز، عقد تفاهمنامه همکاری در حوزه 
HSE برای شرایط اضطراری و بحران با صنایع همجوار، بسترسازی و لایروبی مسیل برای عبور 

سیلاب در هنگام بارش های فصلی شرکت را نیز نمونه ای از اقدامات در راستای پدافند زیستی 
دانســت.مدیرعامل فولاد هرمزگان با اشاره به زیرساخت های سایبری و الکترونیکی در صنایع؛ 
پدافند سایبری و الکترونیکی را یکی از مهمترین حوزه  های پدافند غیرعامل دانست که در این 
شرکت توجه ویژه  ای به آن شده و اقدامات متنوعی انجام پذیرفته است. وی در ادامه گزیده ای 

از این اقدامات را چنین برشمرد:
  ارتقاء امنیت در شبکه سیستم  های اتوماسیون صنعتی.

  ارتقاء امنیت در سیســتم های کاربران از قبیل  جداســازی شــبکه داخلی از اینترنت، 
مسدودسازی پورت های USB و به روزرسانی آنتی  ویروس لایسنس دار.

طریــق  از  بیــرون  از  ســازمان  ســرویس های  بــه  دسترســی  امن  ســازی   
 اســتفاده از ســامانه دورکاری امــن و امن ســازی ایمیــل بــا تجهیــزات امنیتــی.

  ارتقاء امنیت در سطح شبکه و تجهیزات اتاق سرور با راه  اندازی سامانه مرکز عملیات امنیت 

و مانورهای دوره ای سرویس ها و تجهیزات.
  استفاده و نگهداری از سیستم  های UPS که وظیفه برق  رسانی در نقاط حساس کارخانه در 

زمان های قطعی برق اصلی را بر عهده دارند.
  استفاده و نگهداری سیستم اعلام حریق اتوماتیک با قابلیت ارسال پیام برای حوادث حریق.
 پیاده  ســازی سیســتم تخمین دمای موردنیاز هر یک از بخش  های فولادسازی، سیستم 
پیشنهاد فروآلیاژ در کوره  های پاتیلی، سیستم ارتباط آزمایشگاه با فولادسازی برای نمایش 
آنلاین آنالیزهای ذوب، سیســتم مدیریت عمر نسوز برای تجهیزات پاتیل، سیستم تخمین 
دمای موردنیاز هر یک از بخش های فولادســازی و سیستم آلارم ارسال و دریافت پاتیل به 

ریخته گری.
مهندس ارزانی در ادامه به حمایت فولاد هرمزگان از پدافند اســتان اشــاره کرد و گفت: کاهش 
مصرف انرژی در فولاد هرمزگان و نیز کاهش بار مصرف برق در اوج مصرف تابستانه برای کمک به 
بار مصرفی استان و حمایت و پشتیبانی از سلامت استان در حوزه خرید و تامین تجهیزات  پزشکی، 
اکسیژن و ماسک و مواد ضدعفونی کننده در هنگام مواجهه با بیماری کرونا نمونه  هایی از توجـه 

فولاد هرمزگان به پدافند استان با توجه به مسئولیت های اجتماعی این شرکـت است.

مدیرعامل فولاد هرمزگان کسب رکوردهای جدید تولید را تبریک گفت
مهندس ارزانی همچنین کسب رکورد ماهیانه و روزانه تولید را به همکاران خود تبریک و آن را 
سبب غرور و سربلندی برای کارکنان دانست و اظهارامیدواری کرد که فولاد هرمزگان همچنان 
در مسیر تعالی و بهبود مستمر گام بردارد. پیام مدیرعامل فولاد هرمزگان به کارکنان این شرکت 
بدین شرح است: با سلام خدمت همکاران محترم در آغاز هفته بسیج که یادآور شجاعت، ایثار و 
مقاومت ملت بزرگ ایران است و با یاری خداوند متعال و عزم راسخ؛ فولادمردان فولاد هرمزگان 
برای دومین بار در ســال »جهش تولید« رکوردهای تولید را جابه جا کرده و موفق شــدند که 
رکورد تولید روزانه خود را به میزان 6311 تن در 27 آبان ماه و رکورد ماهیانه تولید را به میزان 
138226 تن افزایش دهند که سبب غرور و  سربلندی برای تمامی همکاران است. اینجانب این 
موفقیت بزرگ را به تمامی کارکنان و دیگر ذینفعان شرکت تبریک عرض کرده و امیدوارم با یاری 
خداوند بزرگ و همت و تلاش هر چه بیشتر همچنان در مسیر تعالی و بهبود مستمر گام برداریم.

 مهندس ارزانی مدیرعامل فولاد هرمزگان اعلام کرد:

 کسب رکوردهای جدید در فولاد هرمزگان
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مدیرعامل مجتمع فولاد خراســان گفت: 
فولاد خراســان بــا تامیــن 218 هزار و 
593 تنُ کنســانتره سنگ آهن در آذر ماه 
ســالجاری؛ میزان تامین کنسانتره ماهانه 
خود را نســبت به رکورد قبلی 20 هزار و 

168 تنُ ارتقا داد.
کســری غفوری با اشــاره به اینکه رکورد 
قبلــی تامین این ماده اولیه حیاتی دی ماه 
سال گذشته اتفاق افتاده بود، افزود: رکورد 
پیشین تامین ماهانه کنسانتره سنگ  آهن 
این شــرکت 198 هــزار و 425 تنُ بوده 

است.
غفــوری در خصــوص ثبت ایــن رکورد 
اظهارداشــت: تامین کنســانتره موردنیاز 

واحدهای گندله  سازی یکی از چالش  های 
صنعت فولاد در کشــور است و تامین این 
ماده اولیه اساســی بــرای مجتمع فولاد 
خراســان نیز اهمیت استراتژیک دارد که 
علیرغم همه چالش ها و مشکلات تامین در 
این خصوص؛ فولاد خراسان در سالجاری 
در این زمینه عملکرد موفقی را از خود به 

جا گذاشته است.
وی در  ادامه خاطرنشان  کرد: تلاش و تدبیر 
بیش از پیش همه همکاران در بخش های 
تامیــن، تولید، کیفیت، توســعه، فروش، 
سیستم های منابع انسانی و امور مالی جای 

قدردانی دارد.
 امیدوارم بتوانیم با هم افزایی از طریق کار 

گروهی، تعهد، تعلق ســازمانی و استفاده 
حداکثــری از تــوان فکــری و عملیاتی 
انسانی شــرکت؛ چالش های  سرمایه های 

پیش  روی تولید را مرتفع کنیم.
مدیرعامــل مجتمــع فــولاد خراســان 
اظهارکرد: بهینه سازی مصارف مواداولیه و 
مصرفی اســتراتژیک را در کنار تسریع در 
احداث و راه اندازی کارخانه کنسانتره فولاد 
خراســان در سنگان باعث پایداری چرخه 
تامیــن مواداولیه اســت و این دو را گامی 
اساسی برای فائق آمدن بر مشکلات ناشی 
از تحریم هــا می دانیم کــه از اولویت های 
توســعه ای و اهداف اســتراتژیک شرکت 

است.

 غفوری مدیرعامل مجتمع فولاد خراسان:

رکورد تامین ماهانه کنسانتره سنگ آهن 
 در فولاد خراسان شکسته شد
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رئیس تولید کارخانه گندله  سازی مجتمع 
فــولاد خراســان از تعمیر آســیاب دوم 
ایــن واحد بــا تکیه بــر توانایی  های فنی 
کارکنان زبــده این واحد خبر داد و گفت: 
بازگردانــدن این تجهیز کلیــدی به مدار 
بهره وری  تولید صرفه جویــی در زمــان، 
تولید، افزایش کیفیت مواد گندله تحویلی 
به واحد احیاء و کاهش ریسک های تولید 

را به دنبال داشته است.
مهنــدس علیرضاتوکلی با بیان اینکه ابتدا 
قــرار بود برای تعمیر این تجهیز که دارای 
گیربکس هــا و قطعات خــاص مکانیکی 
و تجهیزات دوار اســت و به مــرور زمان 
به علت بر هم خوردن تــوازن )اصطلاحا 
مشــکل  دچار  شــدن(  »آن_بالانــس« 
می  شود؛ برون  سپاری صورت می گیرد که 
در نتیجه بررسی  های کارشناسی و ارزیابی 
توانایی فنی پرســنل نگهدای و تعمیراتِ 
 واحد؛ این کار در داخل شرکت انجام شد.
وی مهمترین دلیل این تصمیم را جلوگیری 
از هدررفت زمان و ســرعت بخشــیدن به 
فرآیند تعمیر و اصلاح تجهیز دانســت و 
افزود: مساله آماده به کاری تجهیزات برای 
فرآیند تولید بســیار مهم اســت. از سوی 
دیگر علاوه بر صرفه جویــی در هزینه ها، 
کوتاه کــردن بــازه زمانی انجــام تعمیر 
بســیار مهم بود؛ چراکه در صورت توقف 
احتمالی آســیاب دیگر که در مدار تولید 
قرار داشت؛ تامین گندله برای واحد احیاء 
با مشکل مواجه شده و عملا فرآیند تولید 
 در معرض ریســک توقف قرار می  گرفت.

رئیس تولید کارخانه گندله ســازی فولاد 
خراســان در ادامه افزود: اســتفاده از دو 
آســیاب بــرای خردایش کنســانتره در 
شــرکت باعــث افزایش کیفیــت تولید 
اســت و قدرت مانور واحد گندله  سازی را 

برای اســتفاده از انواع کنســانتره با ابعاد 
مختلف افزایش می دهــد؛ چراکه با توجه 
به کمبود کنســانتره ریزدانــه )اصطلاحا
Filter Cake ( در کشــور کارخانه  هایــی 
مانند فولاد خراســان که دارای دو آسیاب 
با  از کنســانتره های  هســتند؛ می توانند 
 دانه بندی درشــت تر نیز اســتفاده کنند.

مهندس فیروزی نســب رئیس دفتر فنی 
واحد گندله ســازی هــم در این خصوص 
گفت: آســیاب های گندله  ســازی به علت 
دوار بودن و تحمل وزن  200 تن کنسانتره 
در زمان کار دچار مشــکلاتی می  شوند که 
 آن-بالانس شدن تجهیز یکی از آنهاست.
وی در ادامه افزود: با توجه به دانش کسب 
شــده توســط نفرات زبده نــت در فولاد 
خراسان ریســک انجام این تعمیرات را با 
مشورت با برخی همکاران در شرکت هایی 
نظیــر پامیدکو و گل  گهر ســیرجان و نیز 
بررسی مدارک فنیِ دورانِ ساختِ کارخانه 
پذیرفتیم و خوشبختانه این تجهیز کلیدی 

 بــا موفقیت در مــدار تولید قــرار گرفت.
مهندس خسروجردی رئیس نت کارخانه 
گندله  ســازی هم در ایــن خصوص گفت: 
یکی از مشکلاتی که در این رابطه با توجه 
به خارجی بودن تجهیز وجود دارد؛ فقدان 
قطعات یدکی و یا دشــواری در تهیه آن 
است که پذیرش ریسک عدم برون  سپاری 
تعمیرات را دشــوار می کند، اما کارکنان 
باانگیــزه و دارای تجربــه این شــرکت با 
بررسی های دقیق کارشناسی به این نتیجه 
 رســیدند که از عهده انجام آن بر می آیند.
وی افزایــش 50 درصــدی معیار کیفیت 
دانه  بندی کنسانتره، کاهش هزینه و زمان 
تعمیرات، افزایــش کیفیت و بهره  وری در 
حلقه  های بعدی زنجیــره تولید به خاطر 
افزایش کیفیت گندله تولیدی و بالارفتن 
زمان در دســترس تولید و آماده به کاری 
تجهیزات را از مزایای این اقدام درون  زا در 
زمینه تعمیر و نگهداری )نت( در شــرکت 

بر شمرد.

 مهندس توکلی رئیس تولید کارخانه گندله  سازی مجتمع فولاد خراسان:

 آسیاب دوم واحد گندله سازی
  به مدار تولید بازگشت
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در ســال های اخیر شرایط خاص اقتصادی و نوسانات 
نرخ ارز موجب شــده تا بسیاری از واحدهای صنعتی 
کشــور با مســئله افزایش هزینه ها و کاهش شدید 
حاشــیه ســود مواجه شــوند. صنعت فولاد کشــور 
نیز به ســبب شــرایط رقابتی بازارهای جهانی و نیز 
محدودیت هــای موجود در تامین مواد اولیه و واردات 
مایحتاج خطوط تولید با چالش های بیشتری در این 
حوزه مواجه است. شــرکت فولاد خوزستان به عنوان 
یکی از بزرگترین واحدهای فولادی کشــور توانسته 
است با اتخاذ سیاســت مناسب در جهت تامین مواد 
اولیه و افزایش بهره وری خطوط تولید بهای تمام شده 
محصولات خود را تا حد قابل ملاحظه ای کاهش دهد.

تامیــن مواد اولیه به خصوص ســنگ آهن به یکی از 
دغدغه های اصلی فولادسازان در سطح کشور تبدیل 
شده و روند تولید و مصرف این مواد حاکی از افزایش 
تدریجی عمق این بحران دارد. به طوری که در آینده 
نه چندان دور شاهد کمبود بیش از 15 میلیون تن 
سنگ آهن در کشور خواهیم بود. این وضعیت حاصل 
عدم توازن در زنجیره تولید فولاد کشــور اســت، به 
عبارت دیگر با توســعه صنایع پایین دست و افزایش 
تولید فولاد در کشــور، سیاســت مناسبی در زمینه 
اکتشاف و توسعه معادن سنگ آهن اتخاذ نشده است.
از طرفی برداشــت حداکثری از معادن ســنگ آهن 
موجود به عنوان اصلی تریــن ماده اولیه تولید فولاد و 
عدم توجه کافی و دوراندیشــی برای حفظ کیفیت در 
هنگام اســتخراج و تغلیظ ســنگ آهن باعث کاهش 
کیفیت و افزایش ناخالصی ناشی از برداشت رگه های 
با عیار کمتر شده است. به عبارت دیگر علاوه بر کمبود 
جدی ســنگ آهن در شــرایط موجود، شاهد کاهش 
کیفیت کنسانتره تولیدی واحدهای تامین سنگ آهن 
نیز هســتیم. وجود ایــن ناخالصی ها در مــواد اولیه 
تاثیر به سزایی بر کاهش بهره وری، کیفیت و افزایش 
هزینه در کل مراحــل تولید فولاد تا محصول نهایی 
خواهد گذاشت. شــرکت های فولادساز برای حذف و 
یا کاهش اثــرات این ناخالصی ها بر کیفیت محصول 
نهایی دســت به انجام عملیات اضافه ای می زنند که 
نه تنها هزینه های اضافه به آن ها تحمیل می کند، بلکه 
باعث کاهش بهره وری تولید نیز می شــود. در نهایت 
اگر به صورت کامل ایــن ناخالصی ها در فرآیند تولید 

برطرف نشوند تاثیر مخرب خود را با کاهش کیفیت و 
کمیت محصول تولیدی خواهند گذاشت. برای بهبود 
این شرایط، اســتفاده از تکنولوژی جدید در مراحل 
اســتخراج تا تغلیظ می تواند تا اندازه ای نجات بخش 
باشد. تکنولوژی هایی که با به کارگیری آن ها استفاده 
بهینه از ذخایر معدن میسر می شود. یعنی ضمن ارتقا 
بهره وری برداشــت از معادن موجب می شوند تا بدون 
کاهش قابل توجــه کیفیت محصولات، از رگه های با 
عیار کمتر برای تولید کنسانتره تولیدی استفاده کرد.

اصلی ترین رویکرد فولاد خوزســتان برای اجتناب از 
اثرات مخرب ناخالصی های کنســانتره سنگ آهن در 
معادن مختلف استفاده از مخلوطی از این مواد طبق 
فرآیندهای جاری و با بررسی و ملاک قرار دادن نتایج 
آزمایشگاه پس از پخت آزمایشــی و آنالیز آن است. 
بدین طریق بر اساس نتایج آزمایشگاه، پایل مخلوطی 
تهیه و ســپس در فرآیند تولید مورد اســتفاده قرار 
می گیرد. این عملیات در نهایت باعث بهبود کیفیت 
تولید خواهد شد. رویکردهای دیگر هم به موازات آن 

بــه این عملیات کمک می کند از جمله کنترل دقیق 
همه مواد ورودی به شرکت و رایزنی فنی بین شرکت 
و تامین کننده در زمینه کاهش ناخالصی های مواد و 

عقد قرارداد بر اساس همین اقدامات است.

افزایش درآمدها
سهم هزینه مواد اولیه در قیمت تمام شده فولاد حدود 
60 درصد اســت. لــذا کنترل این هزینــه قطعا برای 
هر شــرکتی حیاتی به نظر می رسد. عمده این هزینه 
مربوط به تامین سنگ آهن است که خود تابع فرمول 
قیمت گذاری بوده که اساس آن میانگین قیمت شمش 
فولاد است.شرکت فولاد خوزستان برای افزایش ثبات 
در تامین ســنگ آهن و همچنین سهیم شدن در سود 
تولید آن، استراتژی حضور در صنایع بالادستی را دنبال 
می کند و برای تحقق این امر مبادرت به تملیک بخشی 
از شرکت صنعتی معدنی توسعه سناباد کرده است. این 
رویکرد به این شــرکت کمک کرده تا علاوه بر تامین 
مستمر قســمتی از نیاز کنسانتره خود، شاهد کاهش 

در گفتگو با طالبی مدیر برنامه ریزی و کنترل تولید مطرح شد:

سیاست های فولاد خوزستان در جهت 
مدیریت بهای تمام شده کم هزینه و پایدار
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هزینه تامین این قلم حیاتی و افزایش ســودآوری نیز 
باشــد.همچنین برای تامین آهن اسفنجی که از اقلام 
استراتژیک تولید فولاد به روش قوس الکتریکی است؛ 
هلدینگ فولاد خوزستان نسبت به خرید و راه اندازی 
شــرکت فولاد شــادگان اقدام کرده تــا از این طریق 
علاوه بر بی نیازی از خرید اسفنجی مورد نیاز، با تکمیل 
زنجیره تولید در مسیر توسعه افقی خود حرکت کند. 
به عبارت دیگر قسمتی از طرح توسعه هلدینگ فولاد 
خوزســتان در ناحیه فولاد شادگان دنبال خواهد شد. 
البته به موازات این اقدامات در راستای کاهش مصرف 
و هزینه مواد اولیه، پروژه های بهبود فرآیندهای تولید 
نظیــر: طرح های افزایش کیفیت اســفنجی و گندله، 
تزریق کک، تزریق اکســیژن و اســتقرار نظام جامع 
کنترل کیفیت مواد ورودی به شرکت و.... در سال های 
گذشته دنبال شده اســت.همچنین با توجه به اینکه 
به طور معمول تقریبا 30 درصد هزینه تمام شده تامین 
مواد اولیه را هزینه حمل ونقل تشکیل می دهد، شرکت 
فولاد خوزستان نسبت به تاسیس موسسه باربری ریلی 
و جاده ای اقدام کرده تا از این رهگذر نه تنها در زمینه 
حمل ونقل به استقلال و ثبات نسبی برسد، بلکه چشم 
به سودآوری در این زمینه نیز داشته باشد.درآمدهای 
شــرکت فولاد خوزستان در ســال های اخیر به دلایل 
مختلف از قبیل رشد تولید و صادرات شرکت، افزایش 
نرخ جهانی، افزایش نرخ تســعیر ارز، تورم و همچنین 
افزایــش قیمت فروش محصولات در بــازار داخلی با 
شیب بیشــتری افزایش یافته اســت. این شرکت در 
مقابل سعی داشــته تا با اقدامات مناسب هزینه های 
تمام شده به حداقل خود برسد. بهینه سازی فرآیندهای 
عملیاتی و مصارف مواد اولیه و انرژی شــرکت باعث 
شــده که در حال حاضر طبق روند گذشــته نسبت 
قیمت تمام شده به درآمد شرکت نزدیک به 60 درصد 
به ثبات نسبی برســد.  با توجه به اینکه به طورمعمول 
افزایــش هزینه ها با اختلاف زمانــی به دنبال افزایش 
درآمدها خود را نشان می دهند پیش بینی می شود که 
در آینده این تناسب به نفع افزایش هزینه ها تا حدودی 

ثبات خود را از دست بدهد.

نقش الکترودها و نسوزها 
در افزایش بهای تمام شده

میــزان مصــرف الکترودهــا و نســوزها به عنــوان 
استراتژیک ترین اقلام مصرفی در تولید فولاد به روش 
قوس الکتریکی، تاثیر قابل توجهی بر قیمت تمام شده 
محصولات تولیدی دارد. شرکت فولاد خوزستان برای 

کاهــش مصرف الکترود و نســوز و در نهایت کاهش 
هزینه آن ها، رویکردهای مختلفی را در دســتور کار 
قرار داده است. جایگزینی مواد نسوز خارجی با نسوز 
داخلی از دســتاوردهای غیرقابل انکار این شرکت در 
زمینه کنترل شاخص های عملکردی است. به طوری که 
این شــرکت در ده سال گذشــته در کنترل شاخص 
مصرف الکترود و نســوز به ترتیب کاهش حدود 25 
و 30 درصدی را تجربه کرده اســت. این دستاوردها 
حاصل بهبودهای مســتمر در فرآیندهای عملیاتی و 
تکنولوژی تجهیزات از جمله سیستم های تزریق کک، 
اکســیژن، آهک، افزایش کیفیت شارژ فلزی کوره ها، 
کاهــش مصرف برق، کاهش توقفــات تجهیزاتی و... 
اســت. باید توجه داشت کاهش نرخ مصرف، همراه با 
جایگزینی نســوز خارجی با داخلی بوده که این خود 
اهمیت موضوع را دوچندان می کند.در خصوص تامین 
اقلام نسوز نیز شناسایی و عقد قراردادهای بلندمدت 
با تامین کنندگان با کیفیت در کشور و جایگزینی مواد 
نسوز خارجی با ساخت داخل براساس رویکرد ساختار 
یافته و مبتنی بر رعایت کامل اســتانداردهای کاری 
همیشه در دستور کار فولاد خوزستان بوده است. این 
موضوع در سال های اخیر و اعمال تحریم های ظالمانه 
با شدت بیشتری دنبال شــده است. به طوری که در 
حال حاضر حدود  85 درصد از مصارف نسوز شرکت 

به لحاظ وزنی از منابع داخلی تامین می شود.

هزینه هایی کوچک، اما اثرگذار
شــرکت فولاد خوزســتان رویکردهــای متفاوتی و 
متنوعی را در جهت کنتــرل و کاهش مصرف انرژی 
در دســتور کار قرار داده اســت. به عنوان مثال برای 
کنترل مصرف انرژی رویکرد اســتقرار نظام مدیریت 
انرژی را مســتقر کرده که از طریق آن شاخص های 
مصرف انرژی برای همه واحدها تدوین و هدف گذاری 
شــده و به طور مستمر پایش و در صورت لزوم توسط 
کارشناســان مربوطــه اقدام اصلاحی بــرای کاهش 
مصرف تعریف و اجرا می شــود. از طرفی این شرکت 
با نصب تکنولوژی های جدید مانند تزریق کک، آهک 
و اکســیژن به کوره های قوس و همچنین اکسیژن 
به کوره های احیا علاوه بر بالا بردن بهره وری کوره ها 
مصرف انرژی را نیزکاهش داده اســت.در چند سال 
گذشته حدود 10 درصد از قیمت تمام شده محصول 
فولاد خوزستان را هزینه انرژی به خود اختصاص داده 
که رقم قابل توجهی به نظر می رســد. از طرفی تامین 
انرژی شــاهرگ حیاتی برای تولید فولاد است. بدون 

اطمینان از تامین به مقدار نیاز و قیمت مناسب، ادامه 
تولید محصولات فولادی در تکنولوژی قوس الکتریکی 
میسر نیست.حجم تجهیزات و قطعات یدکی در فولاد 
خوزســتان به قدری عظیم است که بدون ایجاد یک 
نظام یکپارچه و ســاختارمند که تمام مراحل از اعلام 
نیاز و ثبت ســفارش تا تامین و نگهداری و اســتفاده 
و ســفارش مجدد را در برنگیرد، نمی توان به صورت 
اثربخش بــه مدیریت آن ها پرداخت. شــرکت فولاد 
خوزســتان ضمن ایجاد این نظام برای بهینه ســازی 
ســفارش، نگهداری و مصــرف این اقــلام از طریق 
ســایر رویکردها نیز برای کاهش هزینه های تامین 
این اقلام مبادرت ورزیده اســت. یکی از رویکردهای 
اصلی در این عرصه، بومی ســازی قطعات و تجهیزات 
اســت؛ به طوری که در سال های اخیر حجم زیادی از 
تجهیزات و قطعات یدکی از طریق اجرای رویکردهای 
بومی ســازی به دست شــرکت های داخلی با رعایت 
استانداردهای مربوطه تولید و استفاده می شود. در این 
رهگذر برای بالا بردن کیفیت این اقدامات از خدمات 
شــرکت های دانش بنیان کمال اســتفاده شده است.
برای بالا بردن بهره وری تجهیزات از استقرار نظام های 
یکپارچه PM، CM و RCM استفاده شده تا شرکت 
اطمینان یابد که قطعات و تجهیزات با بالاترین کیفیت 
و بهترین زمان و بهره وری ممکن مورد اســتفاده قرار 
می گیرد.ضمنا با تقویت شرکت های پیمانکاری و عقد 
قرارداد بلندمدت با شرکت های تعمیراتی و خدماتی 
نســبت به تربیت، غنی ســازی و ایجاد شرکت های 
قوی بنیه به لحاظ دانشی، عملکردی و نیروی انسانی 
مجــرب مبادرت ورزیده و به همین وســیله از اینکه 
فعالیت های تعمیراتی را به دســت باکفایتی محول 
کرده اطمینان حاصــل می کند.البته از نقش نیروی 
انســانی در همه زمینه ها نباید غافل بود، لذا شرکت 
فولاد خوزستان با تربیت و آموزش نیروی انسانی در 
همه رده ها چه نیروهای رســمی و چه پیمانکاری از 
استفاده بهینه از تجهیزات و کیفیت اقدامات تعمیراتی 
خود را تضمین می کند. ارتقا آماده به کاری تجهیزات 
و کاهش توقفــات تجهیزاتی در طول زمان، حاکی از 
اثربخشی این اقدامات است.رویکرد مدیریت تکنولوژی 
نیز اگرچه مانند بقیه رویکردها از قدمت و ریشه های 
کمتری در فولاد خوزستان برخوردار است اما به عنوان 
یکــی از اقداماتی که برای کنترل مصارف تجهیزات و 
قطعات چه به لحاظ میزان استفاده و عمر تجهیزات 
و چه به لحاظ هزینه   تمام شده می تواند نقش آفرینی 

کند در حال استقرار است.
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